
 جنگ و انرژی کمر 
بازار را شکست

صنایع کلیدی بازار در خردادماه ۱۴۰۴ 
شاهد کاهش فروش بی سابقه ای بودند. از 

توقف فروش صادراتی فولاد مبارکه...

وزیر جهاد کشاورزی گفت: از فردا روند 
تأمین و توزیع نهاده ها در بازارگاه به جریان 

خواهد افتاد...

  تامین نهاده ها در بازارگاه به 
جریان می افتد
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 نفت از چند جهت مورد حمایت
 قرار گرفت

ترکیب دو عامل کاهش ذخایر نفت خام و بنزین 
در ایالات متحده از یک سو و نشانه های تقویت 

تقاضا از سوی دیگر، پایه های ...
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اقدام اضطراری برای نجات  اجرای پروژه های نهضت ملی مسکن؟
   کریم حسن پور  -    درحالی که معاون اول رئیس جمهور به بانک ها دستور پرداخت تسهیلات ساخت را داده است، اما بررسی ها و آمارها حاکی از عدم پرداخت تسهیلات مسکن و همچنین افزایش میزان تسهیلات از سوی بانک ها است.

 در حالی که بسیاری از متقاضیان در پروژه های نهضت ملی مسکن 
چشم انتظار تحویل واحدهای خود هستند اما بررسی ها و آمارها نشان 
می دهد که بسیاری از این واحدها هنوز به پیشرفت قابل توجهی نرسیده 
و بسیاری از آنها به دلیل عدم تامین منابع مالی نیمه کاره رها شــده 
و همین موضوع خود باعث شــده است که روند انصراف از ادامه پروژه 
های نهضت ملی مســکن افزایش یابد و شاهد افزایش نیمه کاره رها 

شدن پروژه های نهضت ملی مسکن هستیم.
 براساس این گزارش یکی از اصلی ترین دلایل عدم تکمیل پروژه 
های نهضت ملی مسکن تامین مالی است که متاسفانه در این زمینه 
با وجود آنکه چندین قانون در حوزه پرداخت تســهیلات وجود دارد 
اما هیچ یک از آنها اجرایی نشــده و همین امر خود باعث شــده که 
سازندگان و متقاضیان از ادامه پرداخت تسهیلات ساخت نا امید شوند 
و به متقاضیان اعلام کنند که هیچ یک از پروژه ها قابل تکمیل شدن 
نیست.در همین زمینه خوشنیدی یکی از متقاضیان پروژه نهضت ملی 
مسکن در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی باشگاه خبرنگاران با بیان اینکه 
طی سه سال گذشته هر بار به پروژه های نهضت ملی مسکن مراجعه 
می کنیم ســازنده اعلام میکند که تسهیلات برای تکمیل پروژه های 
نهضت ملی مسکن نداریم و به هر بانکی برای تکمیل پروژه مراجعه می 
کنیم اعلام می کنند که تسهیلات نداریم افزود:سازنده به ما می گوید 
اگر امکان پرداخت و یا افزایش آورده دارید آورده های خود را تکمیل 
کنید تا واحد مســکونی به شما تحویل داده شود در غیر این صورت 
امکان تکمیل واحدهای نهضت ملی مسکن در این شرایط وجود ندارد

وی ادامه داد: دولت باید هرچه سریعتر اقدامات لازم را برای تکمیل 
واحدهای مردمی که در طی این مدت آورده های خود را پرداخت کرده 
اند انجام دهد تا بازار مســکن به سمت افزایش تولید و کاهش قیمت 

تمام شده پروژه های نهضت مسکن برود.
روز گذشته محمد رضا عارف معاون اول رئیس جمهور در بیست و 
یکمین جلسه شورای عالی مسکن که با حضور وزرای راه و شهرسازی، 
امــور اقتصادی و دارایی، صنعت، معــدن و تجارت، تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی، جهاد کشاورزی، دادگستری، نیرو، سخنگوی دولت، رئیس 

سازمان برنامه و بودجه، استاندار تهران و مسئولان دستگاه های مرتبط 
برگزار شد، با اشاره به اینکه دولت های گذشته برنامه ها و تعهدات خوبی 
در زمینه مسکن داشته اند، گفت: با وجود تمامی تلاش ها حدود ۱۴۰ 
هزار نفر از متقاضیان مسکن مهر و سایر مسکن های حمایتی نتوانستند 

مسکن خود را تحویل بگیرند.
وی با اشاره به تعهد ساخت ۸۴۰ هزار واحد مسکن حمایتی و ۱۳۰ 
هزار واحد مسکن مهر افزود: در زمینه ساخت این واحدهای مسکونی به 
موانع تسهیلاتی و اجرایی در طول سالیان و دهه های گذشته برخورد 
کرده ایــم که باید ظرف یک ماه آینده طرح جامع حمایت جدی برای 
تکمیل و ساخت این واحدها تهیه و تدوین شود تا از طریق تسهیلات 
و اختیاراتی که قانونگذار در اختیار قرارداده اســت، بتوانیم رونقی در 

این بخش داشته باشیم.
عارف تصریح کرد: ســهم مهمی از درآمدهای بخش هایی از آحاد 
جامعه صرف اجاره مسکن می شود اگر دولت دخالت نکند و تسهیلات 
قائل نشــود عملًا خرید مسکن برای این بخش ها غیرممکن است که 
امیدواریم با پیگیری های لازم در زمینه مسکن ۴ دهک پایینی جامعه 

قدم های بزرگی برداریم.
معاون اول رئیس جمهور با تاکید بر اینکه تعهدات دولت ها در ساخت 
مســکن های حمایتی به ویژه برای اقشار آسیب پذیر، تعهد نظام است 
و حق هیچگونه تعللی در این زمینه نداریم، افزود: باید مســکن های 
حمایتی و تعهدات دولت ها در این بخش هر چه سریعتر تکمیل شود 
و در اختیــار متقاضیان قرار گیرد و با کمک دولت و نهادهای عمومی 

مسکن مناسب برای مردم آماده شود.
عارف گفت: رونق در بخش مسکن به رونق اقتصادی و فعال شدن 
صنعت و اشــتغالزایی منجر می شود که با توجه به شعار سال، ساخت 
مســکن یکی از بخش های مهم تولیدی کشور است که در این راستا 
جلسات شورای عالی مسکن باید به طور منظم برگزار شود تا گام های 

اساسی تر برای مسکن همه شهروندان برداشته شود.
همچنین در این جلسه مقرر شد کمیته ای متشکل از وزارتخانه های 
اقتصاد و دارایی، راه و شهرسازی، سازمان  برنامه و بودجه و بانک مرکزی 

مهارت آموزی، راه بقا و 
پیشرفت در عصر نوین

زیاده خواهی بازیکنان 
با » متمم قرارداد«

 یک تراژدی
 مهیب!
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از حق غنی سازی 
عقب نشینی 

نمی کنیم

محسن جلال پور
کارشناس

درس های اخلاق در شرایط بحران

8000 تومان
صفحه03

کاهش قدرت خرید 
مردم و مشکلات 

ارزی، فروش جدید 
را سخت تر کرده 

است.اما شاید 
مهم ترین چالش 
تولیدکنندگان، 
تأمین مواد اولیه 
باشد که در این 

گزارش به آن اشاره 
شده است.

ظرف یک ماه آینده برنامه ای مشخص برای تامین مالی تکمیل واحدهای مسکن های حمایتی تهیه 
و تدوین کنند.این در حالی است که پیش از این هم فرزانه صادق وزیر راه وشهرسازی با بیان اینکه 
از حدود ۸۵۰ هزار واحد مســکن حمایتی که دولت متعهد به ســاخت آن شــده است، در ابتدای 
دولت حدود یک ســوم تعیین تکلیف شــده بود و حدود دو سوم از این واحدها مشکلات مختلفی 
داشتند که برای رفع آنها در تلاش هستیم افزود: تعهدات در ساخت مسکن حمایتی باید انجام و 
به مردم تحویل شــود، ضرورت دارد جلسات شورای مسکن استان به صورت هفتگی برگزار شود و 
در ستاد وزارتخانه نیز جلسات پایش وضعیت ساخت مسکن های حمایتی با حضور مدیران کل راه 

و شهرسازی استان ها دو هفته یکبار تشکیل شود.
وزیر راه شهرسازی همچنین در بخش دیگری از سخنان خود به اهمیت واگذاری زمین در راستای 
اجرای قانون جوانی جمعیت اشاره کرد و با یادآوری اینکه واگذاری زمین در روستاها پشتیبان کمبود 
اراضی در مراکز استان ها و کلانشهرها خواهد بود، ادامه داد: تا پایان هفته گزارشی از نحوه واگذاری 

اراضی در اجرای قانون جوانی جمعیت به تفکیک استان ها و شهرها ارایه شود.
حبیب الله طاهرخانی معاون مسکن و ساختمان نیز در این نشست از مدیران کل راه و شهرسازی 
خواست با احصای دقیق وضعیت موجود مسکن های حمایتی، تعداد واحدهای آماده تحویل در هفته 
دولت و دهه فجر را مشــخص کنند.متاسفانه عدم همکاری بانک ها در پرداخت تسهیلات ساخت 
مسکن یکی از بزرگترین مشکلات و معضلات در حوزه مسکن به شمار می رود گفت: دولت و بانک 
مرکزی باید اقدام به پرداخت تســهیلات ساخت کنند و هرتاخیر در پرداخت این تسهیلات زمینه 

ساز کند شدن روند اجرای پروژه های نهضت ملی مسکن می شود.
یوســف غلامی کارشناس سیاست گذاری مســکن با اشاره به ضرورت افزایش میزان تهسیلات 
ساخت مسکن گفت: دولت سیزدهم پرداخت تسهیلات ۸۰۰ میلیون تومانی ساخت را مصوب کرده 
بود، اما بانک مرکزی متاسفانه به این موضوع واکنشی نشان نداده و حتی میزان آن را هم کاهش 
داده است بنابراین در این زمینه باید هرچه سریعتر هم بانک ها اقدام به پرداخت تسهیلات ساخت 
کنند و ازطرف دیگر برنامه ریزی برای افزایش میزان تسهیلات ساخت مسکن تا یک میلیارد تومان 
را فراهم کنند.این کارشناس سیاست گذاری مسکن اظهار کرد: تسریع در روند پرداخت تسهیلات 
ســاخت باعث می شــود که ســازندگان و پیمانکاران انگیزه ادامه کار داشته باشند و از سوی دیگر 

متقاضیان هم آورده های خود را به موقع پرداخت کنند.
براســاس این گزارش با وجود دستور معاون اول رئیس جمهور مبنی بر همکاری بهتر بانک ها 
در پرداخت تسهیلات ساخت باید در این زمینه تجدید نظر اساسی شود تا هرچه سریعتر اقدامات 
وبرنامه ریزی لازم برای تکمیل و تحویل واحدهای نهضت ملی مســکن در دستور کار قرار گیرد و 

واحدهای نهضت ملی مسکن به متقاضیان تحویل داده شود.

 روزنامه سراسری  اقتصادی ،  اجتماعی
شنبه4 مرداد  1404
1 صفر  1447 |26جولای  2025
شماره 725

وقتی سایه جنگ بر ســر کشوری سنگینی می کند، مردم 
آن کشور ممکن است تصمیم هایی بگیرند که در شرایط عادی 
احتمال آن تصمیم ها اندک است. مثلًا ممکن است سراغ خرید 
و ذخیره برخی اقلام غذایی و تبدیل دارایی های ســرمایه ای به 
دارایی های نقدشــونده و قابل حمل بروند. ازنظر شماری از افراد 
جامعه، در شرایط جنگی، ذخیره کردن مواد غذایی و همچنین 
بردن دارایی ها به پناهگاه امن و خرید اقلامی مانند دلار و سکه 

کاملًا عقلانی است؛ اما آیا اخلاقی هم هست؟
برخی معتقدند رفتارهایی کــه در نگاه اول عقلایی به نظر 
می رســند، ممکن است در چارچوب اخلاق قابل دفاع نباشند. 
رفتارهایی مانند تبدیل دارایی ها به اقلام قابل حمل مثل دلار و 
سکه یا ذخیره اقلام ضروری، هرچند از منظر اقتصادی عقلانی 
و صحیح هستند، اما می توانند به تشدید تنش و تضعیف اعتماد 
جمعی منجر شــوند. بنابراین اخلاق به ما یادآوری می کند که 
تصمیم هایمان در شرایط خاص، نه تنها بر زندگی خودمان بلکه 
بر کل جامعه تأثیر می گذارند. پس در چنین موقعیت هایی آدم ها 
بهتر است نفع شخصی را کنار بگذارند تا وضعیت جامعه ازآنچه 
هست، آشفته تر نشود. اخلاق در شرایط بحران به معنای اولویت 

دادن به خیر جمعی بر منافع فردی است.
وقــتی افراد به ذخیره اقلام غذایی یا خرید ارز و دارایی های 
قابل حمل روی می آورند، فشار بر منابع محدود افزایش می یابد، 
قیمت ها افزایش پیدا می کند و اقشار آسیب پذیر بیش ازپیش در 
تنگنا قرار می گیرند. این چرخه، حس همبستگی اجتماعی را 
فرسایش می دهد و ترس و ناامنی را تقویت می کند. در مقابل، 
انتخاب هایی که مبتنی بر مسئولیت پذیری اجتماعی باشند، مانند 
خودداری از ذخیره انبوه، کمک به نیازمندان یا حفظ آرامش در 

بازار، می توانند به تثبیت اوضاع کمک کنند.
این رویکــرد نیازمند خویشــتن داری و آگاهی از تأثیرات 
بلندمدت تصمیم های فردی بر جامعه است. یکی از درس های 
کلیدی اخلاق در مواقع بحرانی، اهمیت اعتماد است. اگر افراد 
به جای رقابت برای به دست آوردن منابع محدود، به همکاری و 
همدلی روی آورند، اعتماد متقابل تقویت می شود. این اعتماد باعث 
می شود که جامعه از فشار موجود به سلامت گذر کند. در تاریخ، 
نمونه های متعددی دیده می شود که مردم ما با تکیه بر همبستگی 
و فداکاری، بحران های بزرگ را به سلامت پشت سر گذاشته اند.

درس دیگر، پرهیز از خودخواهی کوتاه مدت است. در شرایط 
بحرانی، تصمیم هایی که تنها به سود شخصی منجر می شوند، اغلب 
به زیان های جمعی بزرگ تر می انجامند. برای مثال، خرید انبوه ارز 
یا سکه ممکن است برای فرد احساس امنیت موقت ایجاد کند، اما 
این تصمیم اگر فراگیر شود، به اقتصاد کشور آسیب وارد می کند. 
بنابراین اخلاق در اینجا به ما می آموزد که گاهی فدا کردن منافع 
کوتاه مدت به نفع پایداری بلندمدت جامعه، انتخابی عاقلانه تر و 
انسانی تر است.درنهایت، اخلاق در بحران به ما یادآوری می کند 
که انسانیت ما در لحظات سخت سنجیده می شود. انتخاب هایی 
که در این لحظات می کنیم، نه تنها آینده خودمان بلکه هویت 
جمعی جامعه مان را شکل می دهند. با اولویت دادن به همدلی، 
همکاری و مسئولیت پذیری، نه تنها می توانیم از بحران عبور کنیم، 
بلکه می توانیم جامعه ای قوی تر و متحدتر بسازیم. این درس ها، 
فراتر از هر بحران خاصی، به ما نشان می دهند که انسان بودن 
یعنی در سخت ترین لحظات، به فکر دیگران بودن. بازهم تأکید 
می کنم این حق همه مردم است که به فکر حداکثر کردن منافع 
خود باشند، اما ازآنجاکه شرایط سختی پیش رو داریم، اخلاق 
حکم می کند که از رفتارهایی که به سود خودمان و به زیان جامعه 

تمام می شود پرهیز کنیم.

 واگذاری ۹5 هزار قطعه زمین در اجرای قانون جوانی 
جمعیت

 مدیرعامل سازمان ملی زمین و مسکن از تخصیص و واگذاری 
نزدیــک به ۹۵ هزار قطعه زمین در اجرای قانون جوانی جمعیت 
در کشور و تامین ۴۵ هزار واحد از مسکن محرومان در استان ها 
خبر داد.علی نبیان در نشست پیگیری تامین زمین برای اجرای 
قانون جوانی جمعیت با بیان اینکه تاکنون برای نزدیک به ۹۵ هزار 
متقاضی قانون جوانی جمعیت زمین تامین شده است، خواستار 
تسریع روند تامین زمین در استان ها شد.معاون وزیر راه و شهرسازی، 
تامین مسکن محرومان را از دغدغه های رهبر معظم انقلاب، رئیس 
جمهوری و وزیر راه و شهرسازی برشمرد و گفت: تاکنون نزدیک 
به ۴۵ هزار واحد از مسکن محرومان در استان ها تامین شده که 
از این میزان بیش از ۳۰ هزار واحد برای ســاخت در اختیار بنیاد 
مسکن انقلاب اسلامی قرار گرفته و بقیه آن نیز باید هرچه سریع تر 

به چرخه ساخت وارد شود.

زودتر با خبر شوید ...

www.mozayedemonaghese.com

٤٩١٠٥-٠٢١۴۲۵ واحد پشتیبانی و سایت

آگهی های ویژه

ورود / دریافت اشتراک

هیچ آگهی مزایده مناقصه دیگری را 
از دست ندهید.
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کلاف سردرگم تعرفه و واردات خودرو
   مریم لطفی    -   در شرایطی که کشور در مواجهه با بحران ارزی قرار دارد، تصمیم اخیر دولت درباره واردات خودروهای سواری با حجم موتور بالای 25۰۰ 

سی سی و اجرای ناقص بند »ر« تبصره ۱ قانون بودجه ۱۴۰۴، موضوع بحث و نگرانی کارشناسان اقتصادی و بازار خودرو شده است.

اقتصاد کلان 

در قانون بودجه 
سال ۱۴۰۴ در بند 

»ر« تبصره ۱ در 
حالی که بر رفع 

ممنوعیت واردات 
خودروهای سواری 

نو و کارکرده 
بالای 25۰۰ سی 
سی اشاره شده 
اما تاکید کرده 

که حقوق ورودی 
کالا برای تمامی 

خودروهای 
وارداتی باید ۱۰۰ 

درصد باشد.

در قانون بودجه سال ۱۴۰۴ در بند »ر« تبصره ۱ در حالی که بر رفع ممنوعیت واردات 
خودروهای سواری نو و کارکرده بالای ۲۵۰۰ سی سی اشاره شده اما تاکید کرده که حقوق 
ورودی کالا برای تمامی خودروهای وارداتی باید ۱۰۰ درصد باشد.همچنین اشاره شده است 
که بانک مرکزی مکلف است حداقل دو میلیارد یورو تخصیص ارز انجام دهد برای این واردات 

هدف از این موارد، به عنوان چارچوب قانونی در نظر گرفته شد تا ضمن پاسخگویی به 
تقاضای جامعه، از خروج بی رویه ارز جلوگیری شود.

مصوبه دولت؛ شکاف آشکار در سیاست ارزی
با این حال، مصوبه دولت در خرداد ۱۴۰۴، تعرفه واردات خودروها را در بازه ای بین ۲۰ تا 

۱۹۰ درصد تعیین کرده است؛ برای نمونه:

خودروهای بنزینی تا ۱۵۰۰ سی سی: ۲۰درصد
بیش از ۱۵۰۰ تا ۲۰۰۰ سی سی: ۴۰درصد

بیش از ۲۰۰۰ تا ۲۵۰۰ سی سی: ۱۵۵درصد
بیش از ۲۵۰۰ تا ۳۰۰۰ سی سی: ۱۸۰درصد

بر این اســاس، تعرفه اولیه برای خودروهای متعارف )پایین تر از سطح ۱۰۰درصد( قرار 
داده شده است. همچنین، مجلس در راستای کاهش فشار، سهمیه ای مشخص برای واردات 

تعیین کرده است.
گفتنی است، نرگس باقری زمردی، مدیرکل دفتر مقررات صادرات و واردات سازمان توسعه 
تجارت، درباره آخرین وضعیت آیین نامه واردات خودرو گفت:»بر اساس قانون بودجه ۱۴۰۴ 

 قیمت خودروهای وارداتی امسال با 
تعرفه قبلی اصلاح می شود

 سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولید کنندگان 
از گمرک خواست فهرست واردکنندگانی که به دلیل 
تغییر تعرفه واردات خودرو قرار است اضافه پرداختی 
آنها مســترد شود، برای جلوگیری از تحمیل هزینه 
های مازاد به مصرف کنندگان نهایی به این سازمان 

اعلام شود.
 در نامه ارسالی این سازمان به گمرک آماده است: 
با توجه به آیین نامه اجرایی بند )ر( تبصره )۱( قانون 
بودجه سال ۱۴۰۴ )واردات خودروی سواری( ابلاغی 
هیات وزیران و صدور بخشــنامه اجرایی آن توسط 
مدیر کل دفتر واردات گمرک، این سازمان در اجرای 
وظایف ابلاغی، مسئول بررسی و اعلام قیمت فروش 
خودروهای وارداتی بوده و در این راستا در سال جاری 
نیز قیمت گذاری خودروهای وارداتی را بر اساس اسناد 
و مدارک ارائه شده توسط شرکت های وارد کننده از 
جمله پروانه گمرکی و اسناد ترخیص انجام داده است

این نامه می افزاید: با توجه به اینکه قیمت گذاری 
های انجام شــده در سال ۱۴۰۴ بر مبنای مقررات 
پیشین و قبل از ابلاغ آیین نامه جدید انجام شــده 
و مفاد آیین نامه یادشــده منجر به کاهش حقوق 
و عوارض گمرکی خودروهای ســواری وارداتی شده 
است، درخواست می شود به منظور تعدیل قیمت های 
فروش محاسباتی و جلوگیری از تحمیل هزینه های 
مازاد به مصرف کنندگان نهایی مقرر فرمایید گمرکات 
اجرایی کشور در مواردی که اقدام به اصلاح محاسبات 
گمرکی و استرداد ما به التفاوت وجوه به شرکت های 
وارد کننده نموده یا در آینده اقدامی در این خصوص 
می نمایند، فهرست خودروهای مشمول بازپرداخت 
مابه التفاوت حقوق ورودی به دلیل اجرای آیین نامه 
موصوف به همراه اطلاعات مربوط به شــماره ثبت 
سفارش، شــماره پروانه گمرکی و تاریخ ،ترخیص، 
مشــخصات کامل خودرو )برند، مدل، تیپ، ســال 
ساخت، کشور مبدأ(، نام شرکت وارد کننده، میزان 
مابه التفاوت حقوق ورودی مسترد شده به ازای هر 
دستگاه تاریخ اعمال اصلاحیه در محاسبات گمرکی 
و ... بــا قید فوریت برای اقدام لازم به این ســازمان 

اعلام شود.

 نیمی از برنج امسال وارداتی شد
 شــرایط خشکسالی در ســال جاری باعث 
شــده که پیش بیــنی افت شــدید تولید برنج 
شــود و برآورد شده است که میزان تولید برنج 
در مقایســه با سال قبل ۷۰۰ هزار تن تا ۹۰۰ 
هــزار تن کاهش یابد.در حالی که وزارت جهاد 
کشاورزی در سال گذشــته میزان تولید برنج 
را ۲.۵ میلیون تن اعلام کرده بود، برای ســال 
جاری، پیش بینی تولید ۱.۶ تا ۱.۸ میلیون تن 
را دارد و برای حفظ پایداری تولید این محصول، 
خبر از اجرای طرح جهش تولید برنج داده است.

وزیر جهاد کشاورزی به تازگی اعلام کرده است 
که ۵۰ درصد برنج مصرفی امسال وارداتی است. 
بدین صورت اگر طبق گزارش مرکز آمار ایران و 
انستیتو تغذیه، هر ایرانی به طور متوسط سالانه 
۳۵ کیلوگــرم برنج مصرف کنــد و با توجه به 
جمعیت ایران، سالانه سه میلیون و ۲۰۰ هزار 
تن برنج مصرف می شــود.بر اساس اطلاعات از 
جمله پیش بینی وزارت جهاد کشاورزی درباره 
وضعیت تولید در ســال جاری، نیازمند واردات 
بی ســابقه ۱.۴ میلیون تن تــا ۱.۶ میلیون تن 
هســتیم.بنابراین گــزارش، واردات برنج، برای 
تنظیم بازار هرچند بسیار دیرهنگام شروع شد 
و نوری، وزیر جهاد کشاورزی، از تداوم واردات 
برنج با ارز ترجیــحی برای تأمین نیمی از نیاز 
بــازار و توزیع آن با قیمت مصوب خبر داد.وی 
همچنیــن از افزایش تنوع مبادی وارداتی خبر 
داد و پیش بیــنی کرد با آغاز فصل برداشــت، 
قیمت برنج ایرانی به تعادل برسد.نوری با بیان 
این که نیمی دیگــر از نیاز بازار از طریق تولید 
داخلی تأمین می شــود، گفت: در آستانه فصل 
برداشت برخی از انواع برنج داخلی، بازار برنج با 
افزایش قیمت نامتعارفی مواجه شده  که با اعمال 
سیاســت های کنترلی و آغاز برداشت، قیمت ها 
متعادل خواهد شد.وی درباره نظارت بر توزیع 
برنج هــای وارداتی تصریح کرد: برنج وارداتی با 
ارز ترجیحی از طریق شــبکه های مختلف و با 
قیمت های مشــخص توزیع می شود و در حال 
حاضــر، قیمت های مصوب در فروشــگاه های 
زنجیره ای و مراکز توزیع کننده در سراسر کشور 
رعایت می شود.وزیر جهاد کشاورزی با اشاره به 
توزیــع برنج های وارداتی با نرخ ۵۶ تا ۷۰ هزار 
تومان بســته به نوع آن، افزود: بازرسان وزارت 
صنعــت، معدن و تجارت، اصنــاف و تعزیرات 
با همکاری ناظرین وزارت جهاد کشــاورزی بر 

قیمت ها نظارت دارند .
و در صورت مشــاهده هرگونه تخلف، مردم 
می تواننــد گزارش دهند تا با متخلفان برخورد 

قانونی صورت گیرد.
وی در خصوص برنامه وزارتخانه برای خرید 
برنج تولید داخــل به منظور کنترل بازار گفت: 
تعاونی های روستایی و کشاورزان در بازار نقش 
ایفا می کنند و وزارت جهاد کشــاورزی توسعه 
»روســتا بازارها« را به منظور عرضه مســتقیم 
محصــولات توســط تولیدکننــدگان پیگیری 
می کند.بنابرایــن گزارش، با توجــه به توزیع 
احتمال حجم زیــادی از برنج خارجی که باید 
حدود ۱.۴ میلیون تن تا ۱.۶ میلیون تن باشد، 

قیمت برنج خارجی به شدت افت خواهد کرد.
قیمت برنج ایران نیز با ورود به فصل برداشت، 
شــاهد کاهش قیمت خواهیم بود، اما با توجه 
به اینکه تولید در مقایســه با سال قبل کاهش 
شــدیدی داشته اســت، میزان افت قیمت در 

مقایسه با برنج خارجی کمتر است.

بند »ر« تبصره ۱درصد ما موظف هستیم که خودروهای نو و کارکرده حتی بالای ۲۵۰۰ سی سی را 
وارد کشور کنیم. منتهی با توجه به اینکه ورودی های آن ها افزایش قابل توجه داشته است، مجلس… 
در قالب یک ســهمیه تعیین کرده که میزان مشخصی از این خودروها بتوانند وارد کشور شوند.«وی 
افزود: تعرفه های جدید به گمرک و سامانه های مربوطه اعلام شده و یکی از مباحث مهم، تعیین سازوکار 

اجرایی و سهمیه بندی واردات خودرو برای ایرانیان خارج از کشور است که هنوز نهایی نشده است.

  تناقض در اعداد و اولویت های اقتصادی
به گزارش تسنیم، به صورت مشخص این وضعیت متضاد با هدف گذاری قانونگذار است:حقوق ورودی 
۱۰۰ درصدی: ولی دولت ۲۰درصد تا ۱۹۰درصد: یعنی با تصمیم خود، عملًا اجازه ورود کالاهای نسبتا 
لوکس با تعرفه پایین داده شده است.منابع ارزی: ملزم به ۲ میلیارد یورو تخصیص با ارز تخصیص یافته؛ 

اما با تعرفه کم، درآمد دولت نیز کاهش می یابد.
ســهمیه تعیین شده ممکن است ابزار محدودسازی واردات باشد، اما تا زمانی که تعرفه کم باشد، 

جذب ارز در هر خودرو افزایش می یابد.
پیگیریها نشان میدهد مجلس و نهادهای نظارتی در حال بررسی این مغایرت هستند.به تازگی رسانه 
ها هشدار داده اند که هیئت تطبیق قوانین مجلس ممکن است مصوبه دولت را غیرقانونی تشخیص داده 
و ابطال کند. این موضوع ب برای واردکنندگان و خریدارانی است که اکنون در بازار فعالیت می کنند، 

چالش برانگیز خواهد شد.

  پیامدهای اقتصادی و بازار
واردات گسترده خودروهای پرحجم و لوکس می تواند فشار بیشتری بر منابع ارزی کشور وارد کند.

کاهش تعرفه، گرچه باعث کاهش قیمت مردمی می شود، اما به معنای کاهش درآمد دولت و افزایش 
خطر کسری تراز ارزی است.

ابهام حقوقی در نرخ تعرفه، فعالان وارداتی را در معرض خطر بازپرداخت مابه التفاوت یا حتی توقیف 
خودروها قرار می دهد.

 چه مسیری منطقی پیش روست؟
برای رفع این تعارض و تبعات منفی، پیشنهادهای کارشناسان اقتصادی مطرح است:

شفاف سازی سهمیه بندی، همراه با اعلام عدد قطعی و پرهیز از رفتار اجرایی تغییرناک در تامین ارز
اصلاح یا متمم بودجه اگر دولت اصرار به تعرفه کمتر از ۱۰۰درصد دارد؛

تنظیم تعرفه پلکانی با گام های منطقی که بستر ورود خودرو اقتصادی را فراهم کند، اما اجازه ورود 
خودروهای لاکچری را هم ندهد؛بررسی ریسک حقوقی به سرعت توسط هیئت تطبیق؛ جلوگیری از 
ریسک توقف واردات، بازگشت ارز یا اعاده کالاها.در حالی که قانون بودجه ۱۴۰۴ برنامه ای مشخص 
بــرای تعرفه واردات و کنتــرل ارزی تدوین کرده، دولت با مصوبه جدیــد در جای جایی نرخ تعرفه، 
 تعارضی جدی ایجاد کرده اســت. نظرات کارشناسی نشــان می دهد بدون اصلاح قانونی یا بازنگری

 ســاختاری، هم منابع ارزی کشور تحت فشار قرار خواهد گرفت و هم فعالان بازار خودرو با بی ثباتی 
مواجه خواهند شد.مدیر کل دفتر مقررات واردات صادرات وزارت صمت، ضمن تأیید برخی گشایش ها 
در ورود خودروهای حجم بالای ۲۵۰۰ سی سی، بر سهمیه بندی واردات تأکید کرده، اما نه به تضاد 

تعرفه ای پاسخ داده و نه پیوست روشنی برای تامین منابع ارزی ارائه کرده است.
در پایان به نظر میرسد این موضوع نیازمند بررسی جدی تر از سوی مجلس و دولت است؛ چرا که 

هم توازن بازار خودرو و هم وضعیت منابع ارزی کشور را در خطر قرار داده است.

بــا افزایش تنش های تجاری جهــانی، کنترل صادرات به ابــزاری قدرتمند و جدید در 
رقابت های ژئوپلیتیکی تبدیل شــده اســت که انتقال فناوری ها، مواد و خدمات حیاتی در 
مرزها را محدود می کند و همچنین تلاشی برای اولویت  دادن به صنایع داخلی و اعمال نفوذ 

سیاسی محسوب می شود.
 کشورها، به طور فزاینده ای محدودیت هایی را بر صادرات کالاهای حساس مانند نیمه رساناها، 
اجزای هوش مصنوعی، سیستم های محاسبات کوانتومی و مواد مورد استفاده در حوزه نظامی 
اعمال می کنند، در حالی که این کنترل ها به طور ســنتی به عنوان اقدامات امنیت ملی در 
نظر گرفته می شــدند، اکنون به عنوان سلاح های استراتژیک در جنگ های فناوری و تجاری 

مداوم مورد استفاده قرار می گیرند.
امیلی بنســون، رئیس استراتژی در شرکت آمریکایی »مینروا« )Minerva( گفت: کنترل 
صادرات به عنوان سلاح های تهاجمی با هدف تضعیف توانایی های رقبای اســتراتژیک برای 
پیشــبرد نوسازی نظامی در چند سال گذشــته مورد استفاده قرار گرفته است، اما آنچه در 
حال حاضر جدید محسوب می شود، اتصال مستقیم کنترل صادرات به مذاکرات تجاری است

جدیدتریــن نمونه پس از آن بود که دونالــد ترامپ، رئیس جمهور آمریکا، در دوم آوریل 
تعرفه های متقابل گسترده ای علیه چین را اعلام کرد. در پاسخ، پکن صادرات عناصر خاکی 
کمیاب را به حالت تعلیق درآورد، اقدامی که باعث کمبود عمده عرضه در صنعت خودروسازی 
اروپا شــد و به ویژه بر شرکت های بی ام  دبلیو و مرسدس بنز تاثیر گذاشت. چین حدود ۷۰ 
درصــد از تولید جهانی عناصــر خاکی کمیاب و ۹۰ درصد از ظرفیت پالایش جهانی عناصر 
خاکی کمیاب را کنترل می کند، اگرچه فقط ۳۴ درصد از ذخایر در داخل مرزهای آن قرار دارد

خبرگزاری آناتولی گزارش کرد، این تسلط همچنان مزیت استراتژیک کلیدی است، زیرا 
طبق گزارش آژانس بین المللی انرژی انتظار می رود تقاضا برای عناصر خاکی کمیاب تا سال 
۲۰۴۰، به میزان ۵۰ تا ۶۰ درصد افزایش یابد که ناشی از رشد فناوری های دیجیتال، هوش 

مصنوعی و گذار به انرژی سبز است.
توافق موقت عناصر خاکی کمیاب که در ۱۱ ژوئن بین آمریکا و چین حاصل شد، تسکین 
محدودی ایجاد کرد، اما نگرانی های گســترده تر در مورد دسترسی بلندمدت به مواد حیاتی 

را برطرف نکرد.

  استراتژی تنوع بخشی ژاپن
ژاپن، بیش از یک دهه، برای کاهش وابســتگی خود به عناصر خاکی کمیاب چین تلاش 
می کنــد و پــس از تعلیق صادرات عناصر خاکی کمیاب توســط پکن در ســال ۲۰۱۰ در 
جریان اختلاف دیپلماتیک، توکیو، اســتراتژی چندجانبه را از طریق ســازمان امنیت فلزات 
و انــرژی ژاپــن )Jogmec( آغاز کرد و بیــش از ۶۰۰ میلیون دلار در بیــش از ۱۰۰ پروژه 
خارجی، ســرمایه گذاری کرد. ســازمان امنیت فلزات و انرژی ژاپن در سال ۲۰۱۱ با شرکت 
 اســترالیایی »لیناس« )Lynas( به عنوان بزرگترین تولیدکننده عناصر خاکی کمیاب جهان 
خارج از چین، مشارکتی را ایجاد کرد که اکنون تقریبا یک سوم واردات عناصر خاکی کمیاب 

ژاپن را تامین می کند.
ژاپن به بازیافت عناصر خاکی کمیاب از زباله های الکترونیکی، روی آورده اســت و قصد 
دارد ذخایر ۱۸۰ روزه برای مواد اولیه کلیدی ایجاد کند. توکیو قصد دارد تا سال ۲۰۲۸، به 

میزان ۱.۵ میلیارد دلار در معدنکاری در اعماق دریا ســرمایه گذاری کند. نوآوری نیز در این 
امر نقش دارد؛ شرکت هوندا، آهنرباهای نئودیمیوم را برای خودروهای هیبریدی توسعه داده 
است که به عناصر خاکی کمیاب سنگین نیاز ندارند. همچنین بخش انرژی ژاپن، ۱.۵ میلیارد 
دلار در ســلول های خورشیدی پروسکایت با هدف دستیابی به ظرفیتی معادل ۲۰ نیروگاه 

هسته ای تا سال ۲۰۴۰ سرمایه گذاری می کند تا جایگزین پنل های سیلیکونی سنتی شود.

  چشم انداز در حال تغییر برای شرکت های جهانی
کنترل های صادرات در حال تغییر شــکل استراتژی کسب وکار در سراسر جهان هستند. 
بنســون می گوید: شرکت ها همچنان با چشم انداز در حال تغییر دست و پنجه نرم می کنند 
که نشان دهنده استفاده از کنترل های صادرات به عنوان شکل جدیدی از اهرم برای کسب 

امتیاز در جاهای دیگر است.
وی بــه اظهارات شــرکت انویدیا اشــاره کرد که می گویــد: قوانین صادرات آســان تر 
بــه چین می توانــد مزیت اســتراتژیک برای شــرکت های آمریکایی فراهم کند. بنســون 
افزود: ســایر شــرکت ها کمتر اظهــار نظر کرده انــد و احتمالا رویکرد »صبــر و انتظار« را 
ترجیــح می دهند، زیــرا روابط تجــاری آمریکا و چیــن همچنان در حال تکامل اســت. 
 وی خاطرنشــان کرد که سیاســت فعــلی همچنان صادرات پیشــرفته را مجــاز می داند، 
مادامی که برای اهداف نظامی استفاده نشوند، وضعیتی که احتمالا باقی خواهد ماند، اما اگر 
کشورهای بیشــتری تولید فناوری های هوش مصنوعی با کاربرد دوگانه کنند را آغاز کنند، 

این وضعیت می تواند تغییر کند.

کنترل صادرات؛ جبهه جدید درگیری های تجاری جهانی

 مشکل اصلی واگذاری 
شرکت ها قیمت گذاری 
کمتر از ارزش واقعی 
است

 وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: یکی از مهم ترین مشکلات در زمینه واگذاری شرکت ها، قیمت گذاری کمتر از ارزش واقعی است که ناشی از مدیریت و تکالیف غیرتجاری تحمیل شده به آن هاست
 احمد میدری در نشست بررسی جایگاه شرکت سرمایه گذاری دارویی تأمین )تیپیکو( در صنعت دارو و ارزیابی عملکرد آن با اشاره به عملکرد شرکت های بزرگ در شرایط بحرانی، اظهار کرد: در جنگ 
۱۲ روزه، شرکت های بزرگ وابسته به سازمان تأمین اجتماعی نقش مهمی در انجام وظایف خود و تامین کالاهای اساسی کشور ایفا کردند، به عنوان نمونه، یکی از شرکت های حمل ونقل این سازمان با در 

اختیار داشتن ۶۰۰ دستگاه کِشنده، پیشگام تخلیه سریع بنادر شد و شرکت پگاه نیز که ۲۵ درصد لبنیات کشور را تأمین می کند، با ورود فوری به بازار از ایجاد خلأ در تأمین مواد لبنی جلوگیری کرد.
وی افزود: در صنعت دارو نیز شرکت های بزرگ بدون در نظر گرفتن محاسبات معمول سود و زیان، به سرعت وارد عمل شدند و این ظرفیت ها در مواقع اضطراری بسیار تعیین کننده است.

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با اشاره به تکلیف قانونی برای خروج سازمان تأمین اجتماعی از بنگاه داری اظهار کرد: بر اساس قانون برنامه، ما موظف به واگذاری این شرکت ها هستیم. فروش شرکت 
تیپیکو امکان پذیر است اما چالش های متعددی دارد. یکی از مهم ترین مشکلات، قیمت گذاری پایین تر از ارزش واقعی این شرکت هاست که ناشی از مدیریت و تکالیف غیرتجاری تحمیل شده به آن هاست.

قاچاق گســترده فرش های خــارجی، بی اعتباری بیمه قالیبافان، فرســودگی قوانین گمرکی 
 و مهاجــرت نیروی انســانی متخصــص همچون مرمــت کاران، از جمله چالــش های صنعت

 فرش ایرانی است. صنعت فرش دستباف ایران، یکی از باسابقه ترین و پرافتخارترین صنایع فرهنگی 
کشور، این روزها با بحران های متعددی از جمله قاچاق گسترده فرش های خارجی، نبود حمایت های 
بیمه ای برای بافندگان و موانع قانونی در مسیر بازگشت فرش های صادراتی مواجه شده است؛ بحرانی 
که اگر چاره ای برای آن اندیشیده نشود، آینده این میراث ملی را با خطر جدی مواجه خواهد کرد

  هجوم بی رویه فرش افغانستان به بازار ایران
یکی از چالش های عمیق و پرُابعاد بازار فرش ایران در سال های اخیر، ورود بی ضابطه و سازمان نیافته 
فرش های تولید افغانستان از مرزهای شرقی کشور است؛ پدیده ای که از مرحله قاچاق خام و محدود، 
اکنون به یک جریان علنی، گسترده و نسبتاً تثبیت شده در بازار داخلی تبدیل شده است. این فرش ها 
که اغلب با ظاهری مشابه با فرش ایرانی و قیمت تمام شده پایین تر تولید می شوند، نه تنها با شیوه هایی 
دور از نظارت رسمی وارد کشور می شوند، بلکه به شکل کاملًا عمومی و بدون ممانعت خاصی در 

بازارهای تهران، مشهد، کرمان، زاهدان، اصفهان و سایر مراکز فروش عرضه می شوند.
بررسی میدانی کارشناسان حوزه فرش نشان می دهد که بخشی از این محصولات حتی با جعل 
هویت، به عنوان فرش ایرانی به خریداران داخلی و خارجی فروخته می شود؛ روندی که به صورت 
مســتقیم و جدی به اعتبار جهانی برند فرش ایران لطمه وارد کرده و عرصه را بر تولیدکنندگان 
داخلی تنگ کرده است. فرش های افغانستانی عمدتاً با هزینه های تولید پایین تر، مواد اولیه ارزان تر و 
در مواردی با دستمزد کارگر کودک یا کارگاه های غیررسمی تولید می شوند که امکان رقابت قیمتی 
را از فرش ایرانی با استانداردهای بالاتر، سلب کرده است.مرتضی حاجی آقامیری، رئیس کمیسیون 
فرش، هنر و صنایع دستی اتاق بازرگانی ایران، در این باره با هشدار نسبت به گستردگی این پدیده 
می گوید: »قاچاق فرش افغانستان از مرزهای شرقی همین الان نیز به صورت گسترده و علنی وارد 
ایران شده و در بازارهای مختلف عرضه می شود. یکی از اقداماتی که در بخش خصوصی در تعامل 
با دوایر دولتی مانند ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز انجام داده ایم، مبارزه با همین پدیده است.«بر 
همین مبنا نیز در حالی که انتظار می رفت ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز، وزارت صمت و گمرک 
ایران با حساسیت بیشتری به موضوع ورود کالاهای فرهنگی مشابه فرش دستباف برخورد کنند، 
به نظر می رسد فرش به دلیل ماهیت سنتی و هنری خود، کمتر مورد توجه دستگاه های نظارتی 
قرار گرفته و از اولویت مقابله خارج شده است.این در حالی است که قاچاق فرش نه تنها یک تخلف 
اقتصادی، بلکه تهدیدی برای هویت فرهنگی ملی و معیشت هزاران بافنده ایرانی است. بی توجهی 
به این روند، به تدریج به از دست رفتن جایگاه ایران در بازارهای منطقه ای و جهانی فرش منجر 
خواهد شد. از این رو، فعالان بخش خصوصی بار دیگر تأکید می کنند که لازم است برخورد با این 
نوع قاچاق به عنوان یک مسئله راهبردی در دستورکار دولت قرار گیرد و چارچوب هایی روشن، با 

ضمانت اجرایی مشخص برای کنترل، ردیابی و ممانعت از ورود این فرش ها تدوین و اجرا شود.
در کنار مسئله قاچاق، یکی از جدی ترین مشکلات فعالان این صنعت، نبود بیمه برای قالیبافان و 

هنرمندان صنایع دستی است. این مطالبه در تمامی استان های کشور از سوی فعالان مطرح می شود 
اما همچنان بی پاسخ مانده است. در حالی که بیمه قالیبافان در قانون تعریف شده و از سال ها پیش 
وعده اجرای فراگیر آن داده شــده بود، اکنــون نه در لایحه های بودجه ای دولت و نه در مصوبات 

مجلس، اعتباری برای آن در نظر گرفته نشده است.
این در حالی است که به گفته کارشناسان اقتصادی، بی توجهی به بیمه قالیبافان در بلندمدت، 
هزینه های بیشتری بر دوش دولت خواهد گذاشت. از دست رفتن شغل در مناطق روستایی، افزایش 
مهاجرت به شهرها و نیاز به ایجاد اشتغال جایگزین در بخش های دیگر از جمله تبعات جدی این 
غفلت است؛ آقامیری در این ارتباط می گوید: »بیمه کمترین حق شهروندی است که فرد باید از 
آن برخوردار باشد. متأسفانه در این زمینه در اعتبار بودجه سنواتی، نه دولت به آن می پردازد و نه 
مجلس شورای اسلامی به آن توجه می کند. برخی نمایندگان مجلس اعتقاد دارند که پرداختن به 
موضوع بیمه بافندگان و فعالان صنایع دستی، موجب افزایش هزینه های دولت می شود. در پاسخ به 
این نمایندگان گفته ایم که اتفاقاً پرداختن به این موضوع موجب کاهش هزینه های دولت می شود.«

به گفته او »به ازای هر شغلی که از دست برود و دولت بخواهد یک شغل در صنایع ایجاد کند، 
باید به ازای ایجاد هر شغل ۲ میلیارد تومان هزینه کند. ضمن اینکه بیمه نشدن قالیبافان و اهالی 

صنایع دستی، مهاجرت آنها از روستاها با شهرها را تشدید می کند.«

  قوانین گمرکی، مانع بازگشت فرش ایرانی
یکی دیگر از چالش های مطرح شده توسط فعالان حوزه فرش، موضوع بازگشت فرش های صادراتی 
به کشور است. بر اساس تبصره یک ماده ۱۲۱ آئین نامه اجرایی قانون امور گمرکی، بازگرداندن کالای 
ایرانی به داخل کشور بدون پرداخت حقوق و عوارض تنها زمانی مجاز است که کالا استفاده نشده 
باشد و هیچ گونه عملیات تعمیری روی آن انجام نشده باشد.این قانون در ظاهر برای کنترل واردات 
مجدد کالاهای مصرف شده وضع شده، اما در عمل، صنعت فرش را از یک فرصت صادراتی محروم 
کرده است. بسیاری از فرش های ایرانی که سال ها پیش به بازارهای اروپایی صادر شده اند، اکنون به 

دلایل مختلف با قیمت پایین تری در آن کشورها باقی مانده اند. بازگرداندن این فرش ها برای تعمیر 
و فروش مجدد در بازارهای جدید، می توانست فرصتی برای رونق صادرات و اشتغال مرمت کاران 

ایرانی باشد؛ اما قوانین فعلی، چنین امکانی را از بین برده اند.

  مهاجرت مرمت کاران ایرانی؛ خروج سرمایه انسانی از کشور
پیامد مستقیم این قانون، از دست رفتن فرصت های شغلی برای مرمت کاران متخصص در داخل 
کشور است. نبود امکان واردات فرش های قدیمی برای مرمت و صادرات مجدد، باعث شده بسیاری 
از مرمت کاران خبره ایرانی که ســال ها تجربه در احیای فرش دارند، به کشورهای همسایه مانند 
ترکیه و پاکستان مهاجرت کنند.آقامیری در این خصوص نیز می گوید: نیروی کار متبحر مرمت کار 
ایرانی نیز چون شغل خود را از دست می دهد، به پاکستان و ترکیه مهاجرت و در شرایط نه چندان 
مطلوبی زندگی می کند تا بتواند به تأمین معیشت خود بپردازد.در این کشورها، با وجود دستمزد 
پایین تر و شرایط کاری نامناسب، مرمت کاران ایرانی صرفاً برای گذران معیشت خود ناچار به ترک 
کشور شده اند؛ پدیده ای که نشان می دهد بی توجهی به این حوزه نه تنها به اقتصاد آسیب می زند، 

بلکه سرمایه انسانی کشور را نیز تهدید می کند.

 لزوم اصلاح فوری سیاست ها و قوانین حمایتی
برآیند تمامی این مسائل، تصویری نگران کننده و هشدارآمیز از آینده صنعت فرش ایران ترسیم 
می کند؛ صنعتی که نه تنها یکی از مهم ترین نمادهای هویت فرهنگی و هنری کشــور محســوب 
می شــود، بلکه ســال ها در زمره اقلام شــاخص صادرات غیرنفتی ایران قرار داشته و منبع درآمد 
پایدار برای هزاران خانوار در مناطق روستایی و عشایری بوده است.اکنون اما این صنعت باسابقه 
در معرض تهدیداتی قرار گرفته که ریشــه آن هــا نه در ضعف کیفی محصول، بلکه در خلاءهای 
مدیریتی، سیاست گذاری های ناکارآمد و بی توجهی ساختاری به نیازهای بدنه تولید است. قاچاق 
گسترده فرش های خارجی، بی اعتباری بیمه قالیبافان، فرسودگی قوانین گمرکی، مهاجرت نیروی 
انسانی متخصص و عدم هماهنگی میان نهادهای متولی، زنجیره ای از ناکارآمدی ها را شکل داده 
که پایداری این صنعت را در بلندمدت با خطر مواجه کرده است.کارشناســان حوزه فرش هشدار 
می دهند که اگر دولت و مجلس هرچه سریع تر وارد عمل نشوند و بسته ای جامع برای احیای صنعت 
فرش تدوین نکنند، تبعات این غفلت تنها به رکود اقتصادی در بخش صنایع دستی محدود نخواهد 
شد. تضعیف اقتصاد روستایی، تشدید مهاجرت به حاشیه شهرها، از دست رفتن دانش فنی بومی 
و میــراث معنوی، کاهش صــادرات غیرنفتی و حتی لطمه به اعتبار جهانی فرش ایرانی، از جمله 
پیامدهای جدی این بی توجهی خواهد بود.از همین رو، ضرورت دارد سیاســت گذاران اقتصادی و 
فرهنگی کشور، با نگاهی راهبردی و آینده نگر، این صنعت را به عنوان یک دارایی ملی در نظر بگیرند 
و با اصلاح قوانین، تسهیل فرآیندهای تولید و صادرات، و تقویت پوشش های حمایتی نظیر بیمه و 
تسهیلات مالی، زمینه را برای احیای دوباره آن فراهم کنند. بی تردید، احیای صنعت فرش، احیای 

هویت فرهنگی ایران در عرصه بین الملل نیز خواهد بود. 

زخم قاچاق بر تاروپود فرش ایرانی؛ تولیدکننده در حاشیه است
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جنگ و انرژی کمر بازار را شکست

   فرحناز نعمتی  -   صنایع کلیدی بازار در خردادماه ۱۴۰۴ شاهد کاهش فروش بی سابقه ای بودند. از توقف فروش صادراتی فولاد مبارکه 
تا صفر شدن فروش قطعات ایران خودرو، عوامل داخلی و جهانی دست به دست هم داده اند تا بازار سرمایه را به زانو درآورند.

  سهم شبه پول از نقدینگی ۷۴ درصد شد
در پایان ســال ۱۴۰۳ حجم نقدینگی کشور به 
رقــم ۱۰ هزار و ۱۶۵ هزار میلیارد تومان رسید که 
سهم شبه پول با ۷۵۳۴.۲ همت به ۷۴.۱ درصد از 

کل نقدینگی می رسد.
 اخیرا بانک مرکزی گزارشی از آمار نهایی کل های 
پولی در ۱۴۰۳ را منتشر کرد که بر اساس آن، حجم 
نقدینگی کشور در پایان اسفندماه سال گذشته به 
رقــم ۱۰ هزار و ۱۶۵ هزار میلیارد تومان رسید که 
نسبت به پایان ســال ۱۴۰۲ معادل ۲۹.۱ درصد 

رشد داشته است.
همچنین نرخ رشد دوازده ماهه نقدینگی در پایان 
سال گذشته معادل ۴.۸ درصد افزایش داشته است. 
به عبارتی نرخ رشد دوازده ماهه نقدینگی در پایان 
سال ۱۴۰۲ معادل ۲۴.۳ درصد بود که در پایان سال 

۱۴۰۳ به ۲۹.۱ درصد رسیده است.  
همانطور گه گفته شد، براساس این آمارها، در 
پایان سال ۱۴۰۳،   نقدینگی که شامل پول و شبه 
پول اســت ۱۰ هزار و ۱۶۵ هزار میلیارد تومان بود 
که ۲۶۳۱ همت آن را بخش پول و ۷۵۳۴.۲ همت 

آن را شبه پول تشکیل داده است.  
شــبه پول شامل دارایی هایی است که پول نقد 
نیستند اما با توجه به نقدشوندگی بالا می توانند به 
راحتی و بدون هیچ مانعی به پول نقد تبدیل شوند. 
در پایان سال ۱۴۰۳ سهم شبه پول با ۷۵۳۴.۲ همت 
به ۷۴.۱ درصد می رسد که نسبت به مدت مشابه در 
سال قبل این گزارش )اسفند ماه ۱۴۰۲( معادل ۲۶ 

درصد رشد نشان می دهد.
این شبه پول شامل، صندوق سرمایه گذاری بازار 
پول، اوراق قرضه دولتی، حساب های قرض الحسنه 
پس انداز، حساب های کوتاه مدت، یک ساله تا پنج 
ساله و حساب های متفرقه است که بیش ترین میزان 
آن مربوط به سپرده های سرمایه گذاری کوتاه مدت 

با ۲۰.۸ درصد از کل نقدینگی است.  
براین اساس سهم حساب های قرض الحسنه پس 
انداز از نقدینگی ســال گذشته ۱۱.۳ درصد، سهم 
حساب سپرده های کوتاه مدت ۲۰.۸ درصد، سهم 
سپرده های یکساله ۱۵.۶ درصد، سهم سپرده های 
دوساله ۲.۸ درصد، سهم ســپرده سه ساله ۲۰.۴ 
درصد، سهم ســپرده چهارساله ۰.۳ درصد، سهم 
سپرده پنج ساله ۰.۱ درصد و سهم شبه پول متفرقه 

۲.۸ درصد بوده است.

  مسیر صعود طلا هموار شد
قیمــت طلا در ابتدای معــاملات آسیایی روز 
جمعــه، تحت تاثیر تضعیــف ارزش دلار، افزایش 
یافت، اما نشــانه های پیشرفت در مذاکرات تجاری 
میان آمریکا و شــرکای تجاری اش، مانع از افزایش 

بیشتر قیمت  این فلز ارزشمند، شد.
 بهــای هر اونــس طلا برای تحویــل فوری، با 
۰.۱۰ درصد افزایش، به ۳۳۷۱ دلار و ۸۶ ســنت 
رسید. قیمت  این فلز گرانبها از ابتدای هفته جاری 
تاکنون، ۰.۶۰ درصد رشــد، داشته است.بهای هر 
اونس طلا در بازار معــاملات آتی آمریکا، با تغییر 
اندکی، به ۳۳۷۴ دلار و ۸۰ ســنت رسید.شاخص 
دلار آمریــکا، هفته جاری، بدترین هفته خود را در 
یک ماه گذشته، تجربه کرد و باعث شد طلا که به 
ارز آمریکا قیمت گذاری می شــود، برای خریداران 
خارجی ارزان تر شود.به گفته دیپلمات های اتحادیه 
اروپا، به نظر می رسد اتحادیه اروپا و آمریکا، درحال 
حاضر به ســمت یک توافق تجاری احتمالی پیش 
می روند که به اعمال تعرفه گســترده ۱۵ درصدی 
بر کالاهای اتحادیــه اروپا وارداتی به آمریکا منجر 
خواهد شد و مشابه توافق نامه ای است که واشنگتن 
با ژاپن، منعقد کرده است.بر اساس گزارش رویترز، 
بانــک مرکزی اروپا، پنجشــنبه، نرخ بهره را بدون 
تغییر باقی گذاشت و پس از هفت کاهش متوالی، 
ارزیابی نسبتا خوش بینانه ای از اقتصاد منطقه یورو 
ارائه داد. همچنین انتظــار می رود فدرال رزرو در 
نشست سیاست گذاری هفته آینده خود، نرخ بهره 
را بــدون تغییر حفظ کند امــا بازارها همچنان به 

کاهش احتمالی نرخ بهره در سپتامبر امیدوارند.

صنــدوق »اس پی دی آرگلــد تراســت« که 
بزرگترین صندوق سرمایه گذاری تحت پشتوانه طلا 
در جهان است، اعلام کرد دارایی های این صندوق، 

 گزارش های اخیر از بازار سرمایه ایران نشان دهنده کاهش قابل توجه فروش 
صنایع کلیدی در خردادماه ۱۴۰۴ نســبت به اردیبهشــت ماه است. بر اساس 
داده های منتشرشده، صنایع خودرو و ساخت قطعات، فلزات اساسی، استخراج 
کانه هــای فلزی و مواد و محصولات شیمیایی با کاهش فروش به ترتیب ۲۲، 
۲۰، ۲۴ و ۲۳ درصدی مواجه شده اند. این کاهش تحت تأثیر عوامل داخلی و 

جهانی، از جمله جنگ تحمیلی، محدودیت های برقی، کاهش تقاضای جهانی 
و سیاست های اقتصادی، به وقوع پیوسته است.

صنعت فلزات اســاسی در خردادماه ۱۴۰۴ با کاهش ۲۰ درصدی فروش 
نســبت به ماه قبل مواجه شد. شــرکت فولاد مبارکه با کاهش ۵۵ درصدی 
فــروش صــادراتی تختال و ۲۲ درصــدی فروش محصولات گــرم، فملی با 

کاهــش ۳۰ و ۳۸ درصدی فروش کاتد و کنســانتره مولیبدن و کاهش ۶۰ درصدی صــادرات اکسید مولیبدن، کاوه با 
 توقف کامل فروش صادراتی شــمش بیلت و فجهان با کاهش ۴۳ درصدی فروش آهن اســفنجی، بیشــترین تاثیر را

در این افت داشتند.
کاهــش ۱۵ درصدی فروش صادراتی و ۲۱ درصدی فروش داخلی این صنعت نیز به ارزان فروشی محصولات فولادی 
توسط شرکت های چینی در بازارهای جنوب شرق آسیا و خاورمیانه و کاهش توان رقابتی تولیدکنندگان ایرانی نسبت داده 
شــده است. علاوه بر این، محدودیت های برقی باعث کاهش نرخ بهره برداری واحدهای فولادسازی و تخصیص موجودی 

شمش به بازار داخلی شده و تقاضای آهن اسفنجی در بورس کالا ۴۵ درصد کاهش یافته است.
صنعت خودرو و ساخت قطعات در این دوره با کاهش ۲۲ درصدی فروش نسبت به ماه قبل مواجه شد. این افت عمدتا 
ناشی از کاهش شدید فروش نمادهایی مانند ایران خودرو بود که فروش قطعات و لوازم آن به صفر رسید. همچنین برای 

ایران خودرو، کاهش ۳۲ و ۲۱ درصدی تعداد فروش گروه های سورن و پژو ثبت شده است.
برای بهمن نیز شرایط خوب پیش نرفت؛ به طوری که کاهش ۵۱ درصدی فروش گروه سواری را ثبت کرد. خساپا نیز 
نسیر سایر بزرگان این صنعت را پیش گرفت و کاهش ۲۷ و ۲۹ درصدی فروش محصولات خانواده ۲۰۰ و چانگان حاصل 

عملکرد این شرکت در خرداد ماه بوده است.
رکود در بازار خودرو، مسائل مرتبط با آزادسازی قیمت ها و کاهش فعالیت خودروسازان به دلیل جنگ تحمیلی از دیگر 
دلایل این کاهش عنوان شده است. کارشناسان معتقدند که عدم تعادل بین عرضه و تقاضا و سیاست های محدودکننده 

تولید داخلی نیز بر این وضعیت دامن زده است.
در صنعت استخراج کانه های فلزی، کاهش ۲۴ درصدی فروش در خردادماه گزارش شده است. شرکت های کگل، کچاد 

و کگهر به ترتیب با کاهش ۴۷، ۱۷ و ۱۲ درصدی، بیشترین میزان کاهش را در این صنعت تجربه کردند.
علت اصلی این افت را می توان در تعطیلی موقت بورس کالا به دلیل جنگ تحمیلی و محدودیت در معاملات فیزیکی، 
خلاصه کرد. به طوری که کگهر ۸۷ درصد از فروش کنسانتره بورس کالایی خود را از دست داده دید. کچاد نیز ۴۷ درصد 

فروش کنسانتره آهن خود را نتوانست در این بستر معامله کند.
همچنین، تقاضا و قراردادهای سنگ آهن در بورس کالا به ترتیب ۲۶ و ۲۴ درصد افت کرد. با وجود رشد فروش صادراتی، 

وابستگی این صنعت به بازار داخلی تاثیر منفی قابل توجهی بر عملکرد آن داشته است.
صنعت مواد و محصولات شیمیایی نیز با کاهش ۲۳ درصدی فروش مواجه شد. شرکت های شپدیس، زاگرس، شاراک 

و جم بیشترین کاهش را تجربه کردند.
در پتروشیمی پردیس، فروش داخلی اوره کشاورزی به صفر رسید و فروش صادراتی اوره گرانول و آمونیاک به ترتیب 

۲۱ و ۶۰ درصد کاهش یافت.
کاهــش ۷ درصدی نرخ جهــانی اوره، افت تقاضا در بازارهای هند، اتیوپی و آمریکای لاتین و محدودیت های ناشی از 

جنگ تحمیلی از عوامل اصلی این کاهش بودند.
کارشناسان معتقدند که عوامل جهانی مانند ارزان فروشی محصولات چینی، کاهش تقاضای جهانی و نوسانات قیمت 
کالاها، همراه با چالش های داخلی نظیر جنگ تحمیلی، محدودیت های انرژی و سیاست های اقتصادی، فشار مضاعفی بر 

صنایع بورسی وارد کرده است.
اگرچه انتظار می رود که تیر و مرداد، به واسطه حذف سایه جنگ، شرایط فروش بهتر شود، اما ناترازی های انرژی تداوم 
این روند را بیش از پیش محتمل می داند. پس می توان گفت که این نابه سامانی، حداقل تا پایان فصل گرما ادامه داشته باشد
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از حق غنی سازی 
عقب نشینی نمی کنیم

وزیر امور خارجه گفت: به هر حال، گفت وگوهایی که فردا )جمعه ۳ مردادماه( انجام خواهد گرفت، در ادامه همان گفت وگوهای پیشین است.
عراقچی: از حق غنی سازی عقب نشینی نمی کنیم/ هیچ تغییری در مواضع ما ایجاد نشده است

 سید عباس عراقچی وزیر امور خارجه در خصوص مذاکرات روز جمعه در استانبول:غنی سازی ما ادامه پیدا خواهد کرد؛ اینطور نیست که ما از این حق مردم ایران صرف نظر کنیم.
»سیدعباس عراقچی« در ادامه این گفت وگو افزود: البته جمهوری اسلامی ایران همواره آمادگی داشته که برنامه هسته ای صلح آمیز خود را در یک چارچوب معقول و منطقی پیش ببرد. ما هیچ گاه در جلب 
اعتماد کشورهایی که احیاناً نگران هستند، کوتاهی نکرده ایم. البته در مقابل، درخواست هایی از سوی جمهوری اسلامی مطرح است تا حقانیت آن در استفاده صلح آمیز از انرژی هسته ای، از جمله غنی سازی، 
مورد احترام قرار گیرد.وزیر امور خارجه گفت: به هر حال، گفت وگوهایی که فردا )جمعه ۳ مردادماه( انجام خواهد گرفت، در ادامه همان گفت وگوهای پیشین است. مواضع ما کاملًا روشن است. دنیا باید بداند 

که هیچ تغییری در مواضع ما ایجاد نشده و ما همچنان محکم و استوار از حقوق مردم ایران در انرژی صلح آمیز هسته ای، به ویژه موضوع غنی سازی، دفاع و ایستادگی خواهیم کرد.

سقوط هواپیمای مسافربری، بحران دیپلماتیک و صف بندی های ژئوپلیتیکی، مناسبات روسیه 
و جمهوری آذربایجان را متشــنج کرده است؛ مرحله ای که آینده روابط دوجانبه و منطقه قفقاز را 

در ابهام فرو برده است.
 گروه بین الملل: در سال های اخیر، قفقاز جنوبی بار دیگر به صحنه رقابت های ژئوپلیتیکی تبدیل 
شده است؛ منطقه ای که همواره در تقاطع منافع قدرت های بزرگ قرار داشته و کشمکش های تاریخی 

و منازعات قومی، بستر بروز تنش های جدید را فراهم کرده اند.
در ایــن میان، روابط میان جمهوری آذربایجان و روسیه که تا پیش از این به عنوان »شــریک 
راهبردی« تلقی می شــد، به طور بی ســابقه ای وارد مرحله ای از تنش و تقابل آشکار شده است. از 
اختلافات دیپلماتیک گرفته تا درگیری های رسانه ای؛ از حوادث نظامی تا برخوردهای تلافی جویانه 
امنیتی، همه و همه نشان دهنده شکاف عمیق و رو به گسترش در مناسبات این دو کشور هستند.

روابط میان روسیه و جمهوری آذربایجان ریشه در تاریخ پیچیده قفقاز دارد؛ جایی که امپراتوری 
روسیه پس از جنگ های گلستان و ترکمانچای در اوایل قرن نوزدهم، سرزمین های شمالی ایران را 
به قلمرو خود افزود و آذربایجان کنونی را تحت سلطه مستقیم خود قرار داد. این الحاق، سرآغاز تنش 
نظامی، سیاسی و فرهنگی در منطقه بود. در عصر اتحاد جماهیر شوروی، آذربایجان به عنوان جمهوری 
سوسیالیستی، به یکی از نقاط کلیدی تأمین نفت و انرژی برای مسکو بدل شد. برخی نارضایتی های 
شکل گرفته در این مدت، باعث شد که پس از فروپاشی شوروی به شکل جنبش های استقلال طلبانه 
و ملی گرایانه بروز کنند.در سال های آغازین استقلال، جنگ اول قره باغ میان باکو و ایروان، روابط با 
مسکو را تیره تر کرد؛ چرا که روسیه با حمایت تسلیحاتی و لجستیکی از ارمنستان، در عمل به زیان 
آذربایجان وارد گود شد و این موضوع، زمینه بی اعتمادی ساختاری باکو به نقش روسیه در قفقاز 
را تقویت کرد.تحولات پس از جنگ دوم قره باغ در ســال ۲۰۲۰ نیز موجب تعمیق این گسســت 
تاریخی شد. هرچند روسیه به عنوان میانجی صلح ظاهر شد و نیروهای حافظ صلح خود را به قره باغ 
اعزام کرد، اما از منظر باکو، رفتار منفعلانه روس ها در قبال محاصره منطقه و ناتوانی در جلوگیری 
از تسلط کامل آذربایجان بر قره باغ در سال ۲۰۲۳، نشانه کاهش اعتبار و کارآمدی مسکو در نگاه 
سران باکو بود. این وضعیت، به تقویت تمایل جمهوری آذربایجان برای کاهش وابستگی راهبردی 
به روسیه و جستجوی شرکای جدید از جمله ترکیه و رژیم صهیونیستی انجامید.از سوی دیگر، در 
بعُد اجتماعی و فرهنگی، مقامات باکو بر این باورند که روسیه همواره میلیون ها آذربایجانی مهاجر 
را به عنوان ابزاری در سیاست های نفوذ فرهنگی و اقتصادی خود تلقی کرده است. برخوردهای اخیر 
امنیتی و بازداشت های گسترده شهروندان آذربایجانی در روسیه، موجب شده که باکو این موضوع را 
نه صرفاً یک موضوع کنسولی، بلکه تعرض به »حقوق ملی« خود تلقی کند.در مجموع، آنچه امروزه 
به عنوان تنش دیپلماتیک میان مسکو و باکو مشاهده می شود، تنها محصول رخدادهای مقطعی 
مانند سقوط هواپیمای مسافربری یا بازداشت شهروندان نیست؛ بلکه ریشه در دهه ها بی اعتمادی 
متقابل، سیاست های مسکو در جنگ های قره باغ، عقب گرد تدریجی راهبرد نفوذ روسیه در قفقاز 
و شکل گیری یک هویت مستقل و غرب گرایانه در آذربایجان دارد؛ گسستی که به نظر می رسد در 

آینده نیز قابل ترمیم سریع نخواهد بود.

  فصل جدید تنش ها؛ از فاجعه هوایی تا نبرد ژئوپلیتیک
روابــط میان روسیه و جمهــوری آذربایجان طی ماه های اخیر وارد فصل جدیدی از تنش های 

آشکار و عمیق شده است؛ تنش هایی که فراتر از اختلافات دیپلماتیک سنتی، ابعاد امنیتی، رسانه ای 
و ژئوپلیتیکی پیدا کرده اند و آینده مناسبات دو کشور را در هاله ای از ابهام فرو برده اند.

نقطه آغاز این بحران را می توان در سقوط مرگبار هواپیمای مسافربری »امبرائر ۱۹۰« خطوط 
هوایی آزال دانست؛ حادثه ای که در ۲۵ دسامبر گذشته در نزدیکی شهر آکتائو قزاقستان رخ داد و 
به مرگ ۳۸ نفر از جمله ۷ شهروند روسی انجامید. این هواپیما در مسیر باکو به گروزنی حامل ۶۷ 

سرنشین بود که بخش اعظم آنها شهروندان آذربایجانی محسوب می شدند.
جمهوری آذربایجان، سامانه های پدافند هوایی روسیه را در سرنگونی این هواپیما دخیل می داند؛ 
موضوعی که مسکو تاکنون مسئولیت رسمی آن را نپذیرفته است. این سانحه که در باکو »بی تفاوتی 
آشکار مسکو به جان شهروندان آذری« تعبیر شد، شعله های خشم و بی اعتمادی تاریخی را برافروخت 

و روابط دو کشور را وارد بحران جدیدی کرد.
پس از این حادثه، مرگ مشــکوک دو شهروند آذربایجانی در بازداشتگاه های روسیه و افشای 
اسناد مربوط به شکنجه آنان، بار دیگر تنش ها را تشدید کرد. واکنش تند باکو با احضار سفیر روسیه، 
تعطیلی دفاتر رسانه ای نظیر اسپوتنیک و بازداشت متقابل اتباع روس همراه شد. در مقابل، کرملین 
که همچنان به دنبال حفظ اهرم های خود در قفقاز جنوبی اســت، از اقدام متقابل شدید پرهیز و 
تنها بر بازسازی کانال های دیپلماتیک تأکید کرد.از نگاه ناظران، در ورای این بحران های ظاهری، 
سیاست خارجی آذربایجان به وضوح در حال تغییر مسیر است. نزدیکی روزافزون باکو به بلوک های 
غربی و منطقه ای مانند ترکیه، رژیم صهیونیستی و اوکراین، نشان دهنده تلاش این کشور برای خروج 

تدریجی از حوزه نفوذ تاریخی روسیه و بازتعریف جایگاه ژئوپلیتیکی خود است.
افزون بر همه این موارد، تقابل شدید رسانه ای و فرهنگی میان دو کشور، عملًا آخرین پل های 
دیپلماتیک سنتی را تخریب کرده است. در شرایطی که روسیه باکو را به ایجاد بی ثباتی در قفقاز 
متهم می کند، آذربایجان نیز مسکو را به نادیده گرفتن کرامت و حقوق شهروندان خود متهم کرده و 

در پی کاهش کامل نفوذ روسیه بر ساختارهای اقتصادی، سیاسی و فرهنگی خود است.
مجمــوع این رخدادهــا، از فاجعه هوایی تا جنگ رســانه ای و صف بندی هــای ژئوپلیتیکی، 
آغازگــر فصــل جدیــدی از تنش های ســاختاری میــان باکو و مســکو هســتند؛ تنش هایی 
 کــه می تواننــد نــه تنها آینــده روابــط دو کشــور، بلکــه موازنه قــدرت در قفقــاز جنوبی

 را به شکلی بنیادی دگرگون سازند.

  از رقابت راهبردی تا مدیریت بحران؛ چشم انداز مبهم مناسبات مسکو-باکو
چشم انداز تنش های میان روسیه و جمهوری آذربایجان را باید در چارچوب یک مناقشه پیچیده 
ژئوپلیتیکی تحلیل کرد؛ بحرانی که نه صرفاً واکنش های هیجانی، بلکه منافع و ملاحظات راهبردی 

دو بازیگر را شکل می دهد.
جمهوری آذربایجان طی ســال های اخیر تلاش کرده با استفاده از فضای به وجود آمده ناشی 
از جنــگ اوکراین، جایگاه خود را در معادلات منطقه ای و فرامنطقه ای بازتعریف کند و از انحصار 
ژئوپلیتیکی مسکو خارج شود. نزدیک شدن به ترکیه و رژیم اسرائیل، همکاری های انرژی با اتحادیه 

اروپا و روابط آشکار با اوکراین، نشانه های این تغییر مسیر تدریجی است.
باکو اکنون سعی دارد به عنوان یک بازیگر مستقل منطقه ای با سیاست خارجی چندجانبه، از 
وابستگی سنتی به روسیه فاصله بگیرد؛ هرچند محدودیت های ژئوپلیتیکی، اقتصادی و امنیتی این 

مسیر را برای باکو پرهزینه و چالش برانگیز کرده است.
در مقابــل، روسیه همچنان نفوذ قابــل توجهی در قفقاز جنوبی دارد و جمهوری آذربایجان را 
بخشی از حوزه نفوذ سنتی خود می داند. از منظر کرملین، روندهای اخیر تهدیدی برای منافع حیاتی 
روسیه در منطقه است. مسکو گرچه به دلیل درگیری در جبهه اوکراین و فشارهای اقتصادی، فعلًا از 
واکنش سخت خودداری می کند، اما ابزارهای اعمال فشار زیادی در اختیار دارد؛ از اهرم های انرژی 
و زیرساختی گرفته تا جمعیت گسترده آذری های مقیم روسیه و شبکه های رسانه ای و اطلاعاتی 
فعال در باکو. به همین دلیل، روسیه همزمان با نمایش خویشتن داری، در حال استفاده از فشارهای 
نرم و نیمه سخت برای کنترل تحولات است؛ از جمله محدودیت های تجاری هدفمند و بازسازی 

نفوذ اطلاعاتی و فرهنگی در منطقه.
در کوتاه مــدت، به نظر می رســد روسیه و آذربایجان هر دو تمایل به جلوگیری از گســترش 
کنترل نشده بحران دارند و تنش ها در سطح اقدام های متقابل رسانه ای، دیپلماتیک و امنیتی باقی 
بماند. با این حال، در صورت عدم حل مسائل نمادین مانند سقوط هواپیمای مسافربری یا مرگ 
شهروندان آذربایجانی در بازداشتگاه های روسیه، این اختلافات می تواند به درگیری های طولانی مدت 

و فرسایشی در حوزه های اقتصادی و ژئوپلیتیکی تبدیل شود.
برای روسیه، حفظ آذربایجان در مدار ژئوپلیتیکی خود اهمیت راهبردی دارد، زیرا از دست دادن 
این کشور، علاوه بر تضعیف موقعیت مسکو در قفقاز، پیامدهای روانی و سیاسی جدی برای سایر 

متحدانش در آسیای مرکزی و ماورای قفقاز خواهد داشت.
از سوی دیگر، باکو نیز به خوبی آگاه است که استقلال ژئوپلیتیکی کامل از مسکو در کوتاه مدت 
ممکن نیست و هرگونه تنش کنترل نشده می تواند اقتصاد، تجارت و امنیت انرژی این کشور را تهدید 
کند. بنابراین، سیاست دوگانه آذربایجان بر مبنای حفظ پیوندهای حداقلی با مسکو، در کنار تقویت 

پیوندهای جایگزین با غرب و ترکیه، ادامه خواهد یافت.
در مجموع، آینده این بحران به دو عامل بستگی دارد: میزان موفقیت مسکو در بازیابی اهرم های 
نفوذ خود و توانایی باکو در توازن بخشی میان همکاری با غرب و مدیریت روابط با کرملین. در شرایط 
فعلی، نه روسیه قدرت حذف کامل آذربایجان از مدار خود را دارد و نه باکو امکان گسست کامل 
از مســکو را یافته اســت. آنچه محتمل به نظر می رسد، ورود روابط دو کشور به یک دوره »رقابت 
مدیریت شده« است؛ دوره ای که طی آن هر دو طرف می کوشند در عین حفظ کانال های دیپلماتیک 

و اقتصادی، برای تقویت موقعیت خود در قفقاز جنوبی و تعیین قواعد بازی آینده تلاش کنند.

تنش مسکو و باکو تا کجا پیش خواهد رفت؟

  تأکید وزیر صمت بر توجه ویژه دولت چهاردهم به تجارت بین المللی
وزیر صنعت، معدن و تجارت اعلام کرد که دولت چهاردهم با نگاهی راهبردی به تجارت خارجی، اجرای پیمان های بین المللی را که در دولت های پیشین صرفاً امضا شده بودند، آغاز کرده است.

 سید محمد اتابک در دومین روز از حضور در ارومیه در نشست با فعالان اقتصادی آذربایجان غربی که در اتاق بازرگانی ارومیه برگزار شدبا بیان اینکه باید مزیتهای استان در نظر گرفته شود و تجارت استان تسهیل شود،گفت: مشکلات گمرکی و صدور کارت بازرگانی باید مرتفع 
شود تا استان از مزیت مرز بیش از این منتفع شود. وی بااشاره به سهم کم استان در اشتغال صنعتی، گفت: ۲۴۰۰ طرح ناتمام صنعتی در آذربایجان غربی وجود دارد که این طرحهای راکد ارزش افزوده استان را پایین می آورد. 

اتابک با بیان اینکه آذربایجان غربی استانی با مزیتها و موقعیت ژئوپولیتیکی بسیار منحصربه فردی است، گفت: هم مرزی با ۳ کشور از مزیتهای مهم آذربایجان غربی است و سهم تجاری استان باید بیشتر از رقم فعلی می بود. لذا تسهیلگری در حوزه تجارت باید در دستور کار قرارگیرد.
وزیر صمت بااشاره به مشکلات سامانه های مرزی گفت: سامانه های مرزی فعال شده و در حال ارائه خدمات هستند. 
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کشاورزی 

 تامین نهاده ها در بازارگاه به جریان می افتد
  بیتا حسن پور   -      وزیر جهاد کشاورزی گفت: از فردا روند تأمین و توزیع نهاده ها در بازارگاه به جریان خواهد افتاد.

  ثبت ســفارش جدید جو فردا آغاز 
می شود

بنا بر اعلام معاونت توسعه بازرگانی وزارت جهاد 
کشــاورزی ثبت سفارش جدید جو، فردا شنبه ۴ 

مرداد ۱۴۰۴ آغاز می شود.
 بنا بر اعلام معاونت توسعه بازرگانی وزارت جهاد 
کشــاورزی ثبت سفارش جدید جو، فردا شنبه ۴ 

مرداد ۱۴۰۴ آغاز می شود.
اعتبار ثبت ســفارش نیز یک ماهه اعلام شده 
اســت.کاهش کشت جو در کشور و کمبود آن در 
بازار نهاده های دامی، ســبب قیمت این محصول 

اساسی روند افزایشی داشته باشد.
بنا بر گفتــه تأمین کنندگان نهاده های دامی، 
قیمــت هر کیلو گرم جو به حدود ۲۵ هزار تومان 
رسیده است؛ از این رو، برخی گندم کاران محصول 
خــود را با هر کیلو گرم حدود ۱۸.۵۰۰ تومان در 
اختیار دامداران قرار می دهند در حالی که نرخ خرید 
تضمینی گندم در سال زراعی ۱۴۰۳-۱۴۰۴ مبلغ 

۲۰.۵۰۰ تومان تعیین شده است.
بنا به گفته علی قلی ایمانی، مدیرعامل بنیاد ملی 
گندم کاران، تأخیر در پرداخت مطالبات گندم کاران 
و نیاز به نقدینگی کشاورزان باعث شده آنها گندم را 
زیر نرخ مصوب به شکل نقدی به دامداران بفروشند

ایــن امر می تواند در آینــده ای نه چندان دور 
چالشی در تأمین آرد مورد نیاز خبازی ها شود.

همچنین بنا بر تصمیم های جدید اتخاذ شده از 
سوی دولت، تخصیص ارز به این محصول، ترکیبی 
شده و ۸۰ به ۲۰ است. به این ترتیب ۸۰ درصد ارز 
تخصیص پیدا کرده ارز ترجیحی ۲۸.۵۰۰ تومانی 
بوده و ۲۰ درصد ارز مبادله ای یا توافقی اســت که 

امروز حدود ۷۱ هزار تومان معامله می شود.

  کاهش بارندگی خسارت سنگین به 
کشاورزی اصفهان وارد کرد

مدیرکل مدیریت بحران استانداری اصفهان 
گفت: کاهش شدید بارندگی در برخی مناطق 
استان و وقوع طوفان های گرد و غبار در روزهای 
اخیر، خسارات زیادی به کشاورزی وارد کرده که 
نیازمنــد اقدامات فوری، تأمین اعتبار و اجرای 

طرح های اضطراری آب و خاک است.
منصــور شیشــه فروش در نشســت وزیــر 
جهادکشــاورزی با جمعی از کشاورزان استان 
اصفهان با بیان اینکه بارندگی در استان اصفهان 
بین ۴۲ تا ۶۰ درصد کاهش یافته است، افزود: 
این کاهــش بارندگی، افت شــدید منابع آب 
زیرزمینی را به همراه داشته و کشاورزی اندک 
موجود را نیز با تهدید جدی مواجه کرده است

وی با اشــاره به وقوع طوفان ها و گرد و غبار 
شــدید در هفته های اخیــر در مناطق مختلف 
استان افزود: این پدیده خسارت گسترده ای به 
کشــاورزان وارد کرده است که نه بیمه ها توان 
جبــران آن را دارند و نــه اعتبارات کافی برای 

کمک وجود دارد.
شیشه فروش با تأکید بر لزوم اجرای طرح های 
فوری و اضطراری آب و خاک، مرمت چشمه ها 
و احیای زاینده رود، اظهار داشت: وزارت جهاد 
کشاورزی باید برنامه مشخصی برای تأمین آب 
اضطراری در شهرســتان هایی نظیر فلاورجان، 
شــرق اصفهان و سایر مناطق آسیب دیده ارائه 
دهد.مدیرکل مدیریت بحران اســتان اصفهان 
خواســتار تدوین اطلس بلایای جوی در حوزه 
کشاورزی شد و گفت: دستور تدوین این اطلس 
و تخصیص اعتبارات متناسب با شرایط اقلیمی 

استان باید در دستور کار فوری قرار گیرد.
وی همچنین بر لزوم تشکیل فوری کارگروه 
ملی ســازگاری با کم آبی برای استان اصفهان 
تأکید کرد و افزود :اجرای طرح های توســعه ای 
بدون در نظر گرفتن شرایط آبی، بحران موجود 
را تشدید خواهد کرد و کشاورزی منطقه را بیش 

از پیش در معرض تهدید قرار می دهد.
هدف از این ســفر بازدیــد از مجتمع شیر 
و گوشــت فوده،بازدید از شــرکت های بخش 
کشــاورزی در شهرک علمی و تحقیقاتی و نیز 
بازدیــد از شــرکت کلان داده در مجموعه فن 
آفرینی،بازدید از شرکت هوش کشت خاورمیانه 

در مجموعه اندیشه بود.

  مهار آتش ســوزی در 3۰ هکتار از 
جنگل های گلوگاه با کمک بالگرد جمعیت 

هلال احمر
فرماندار گلوگاه با اشــاره به آتش سوزی  در 
بیش از ۳۰ هکتار از اراضی جنگلی بخش کلباد 
این شهرستان، گفت: بالگرد جمعیت هلال احمر 
نیــز به منطقه اعزام و در چندین مرحله، اقدام 
به آب گیــری و مهار هوایی آتــش کرد.عقیل 
محمودی شــامگاه در حاشیه نشست مدیریت 
بحران اســتانداری مازنــدران در گلوگاه اظهار 
کرد: عصر امروز بخــشی از جنگل های بخش 
کلبــاد دچار حریق شــد و نیروهای امدادی و 
مــردمی در همان دقایق اولیه آتش ســوزی با 
همه توان برای آتش مهار بسیج شده و به مهار 
آتش پرداختند.فرماندار گلوگاه یادآور شد: مهار 
کامل آتش سوزی در اراضی بخش کلباد گلوگاه 
با مدیریت همه جانبه انجام شــد و با پیگیری 
استاندار مازندران مدیریت میدانی در شهرستان 
گلــوگاه، در ادامه اجرای عملیات اطفای حریق 
عرصه های صعب العبور جنگلی در بخش کلباد 
شهرســتان گلوگاه؛ بالگرد جمعیت هلال احمر 
نیــز به منطقه اعزام و در چندین مرحله، اقدام 

به آب گیری و اطفای هوایی آتش شد.
 ۳۰ از  بیــش  ســوزی  آتــش  ایــن  در   
 هکتــار از اراضی جنــگلی در بخــش کلبــاد

 دچار حریق شد.

 غلامرضا نوری قزلچه، در حاشیه نشست فعالان اقتصادی استان اصفهان در جمع خبرنگاران اظهار کرد: امروز در جلسات 
خوبی که با کشاورزان پیشرو و زحمت کش استان اصفهان، تشکل های کشاورزی و بخش های مرتبط داشتیم، مشکلات و مسائل 

مختلفی مطرح شد.
وی ادامه داد: برخی از این مسائل در سطح استان قابل حل هستند و قرار شد در همین سطح پیگیری و رفع شوند.

وزیر جهاد کشاورزی اضافه کرد: برای برخی دیگر نیز راهکارهایی در جلسه ارائه و دستورات لازم صادر شد؛ همچنین قرار 
است جلسه کارگروهی به ریاست مقامات استانی تشکیل شود و نماینده وزارت جهاد کشاورزی نیز در آن حضور یابد تا همه 

مسائل مطرح شده به طور کامل برطرف شوند.
وی افزود: دامداران و مرغداران نگرانی هایی درباره نهاده های دامی داشتند، به ویژه به دلیل ابهاماتی که در فضای مجازی درباره 
قیمت این نهاده ها ایجاد شده بود و ما توضیح دادیم که قیمت نهاده های دامی با ارز ترجیحی ۲۸,۵۰۰ تومان، همانند چهار ماه 

گذشته تا پایان سال ثابت خواهد ماند و هیچ جای نگرانی نیست.
وزیر جهاد کشاورزی اضافه کرد: از فردا و پس فردا نیز روند تأمین و توزیع نهاده ها در بازارگاه به جریان خواهد افتاد.

 وزارت جهاد پیگیر حقوق کشاورزان اصفهان است
نوری قزلچه در ادامه با اشــاره به دغدغه های مطرح شــده در جلسه صبح امروز با کشاورزان اصفهان گفت: یکی از مهم ترین 

مسائل مطرح شده در اصفهان موضوع آب بود که دغدغه ای به جا و اساسی است.
وی ابراز کرد: مسئله آب نه تنها در اصفهان بلکه در سراسر کشور اهمیت زیادی دارد اما در این استان شدت بیشتری دارد و 

کشاورزان اینجا بیشتر تحت تأثیر قرار گرفته اند.
وزیر جهاد کشاورزی خاطرنشان کرد: وزارت جهاد کشاورزی ضمن پیگیری حقوق کشاورزان باید به دنبال روش های بهره ور 

و استفاده بهینه از آب باشد تا با مصرف آب کمتر، تولید بیشتری داشته باشیم.

 برای خسارت نکشت کشاورزان تدبیر می شود
نوری تصریح کرد: خوشبختانه کشاورزان اصفهانی در این زمینه پیشرو هستند و ما نیز در کنار آن ها خواهیم بود تا با توسعه 
کشت های متراکم و روش های نوین و هوشمند آبیاری به جای روش های سنتی، هم مصرف آب کاهش یابد و هم تولید و اقتصاد 

کشاورزان تقویت شود.
وی در پاســخ به پرسش خبرنگار مهر درباره تأمین خســارت ناشی از نکشت و خشکسالی کشاورزان اصفهان، گفت: برای 

کشاورزانی که نکشت به آن ها ابلاغ شود، حتماً تدابیر لازم اندیشیده خواهد شد.

 معاون وزیر کشاورزی و رییس سازمان تحقیقات، 
آموزش و ترویج کشاورزی با تاکید بر اهمیت الگوی 
کشت در امنیت غذایی، گفت: اجرای موفق این طرح 
نیازمند همکاری و همگرایی تمامی دســتگاه های 

مرتبط است.
غلامرضا گل محمدی در جلســه ستاد الگوی 
کشت استان زنجان، افزود: با توجه به تغییرات شرایط 
اقلیمی، وقوع خشکسالی ها و بحران کم آبی توسعه 
تولید محصولات مقاوم به خشکی و شوری و اجرای 
طرح هــای آبخیزداری به منظور مقابله با کم آبی و 
افزایش بهره وری در بخش کشاورزی بسیار اهمیت 
دارد.گل محمدی اظهار داشت: فرهنگسازی، تبیین 

واقعیت ها، آسیب شناسی در بخش کشاورزی و طرح الگوی کشت اهمیت بسیاری دارد که باید در این خصوص برنامه ریزی و اقدام شود.
معاون وزیر جهاد کشاورزی با اشاره به نقش مراکز خدمات جهاد کشاورزی در انتقال دانش و ترویج کشاورزی، بر اهمیت تقویت زیرساخت های 

این مراکز تاکید کرد و گفت: باید این مهم از سوی مدیران و مسوولان دستگاه های متولی مورد توجه قرار گیرد.
رییس سازمان جهاد کشاورزی استان زنجان نیز در این جلسه با ارائه گزارشی از وضعیت کشاورزی استان، مقابله با خشکسالی، کاهش 

مصرف آب و افزایش بهره وری را از اولویت های اصلی بیان کرد.
اکبر کرامتی نقش مراکز تحقیقاتی را در دســتیابی به این اهداف بسیار مهم ارزیابی کرد و گفت: در شــرایط اقلیمی کنونی نقش مراکز 

تحقیقاتی در تحقق اهداف کاهش مصرف آب و افزایش بهره وری بسیار مهم است.
بازدید از مرکز تحقیقات، آموزش کشاورزی و منابع طبیعی استان و زیرساخت های تحقیقاتی، بازدید از طرح آبخیزداری قره چریان، بازدید 
از طرح های تحقیقاتی مرتبط با بخش امور دام و دیدار با استاندار زنجان از دیگر برنامه های سفر معاون وزیر جهاد کشاورزی به استان زنجان 

است که با هدف تقویت طرح ها و بررسی راهکارهای توسعه بخش کشاورزی استان انجام می شود.
بخش کشاورزی در استان زنجان اهمیت ویژه ای دارد و بیش از ۳۲ درصد سهم اشتغال استان را به خود اختصاص داده در حالیکه میانگین 

سهم اشتغال کشور در این بخش ۱۸ درصد است.
استان زنجان با ۱.۳ درصد مساحت کل کشور حدود ۸۴۰ هزار هکتار عرصه های مناسب کشاورزی معادل پنج درصد اراضی کشاورزی 

کشور را دارد.
بخش کشاورزی در استان زنجان حدود ۱۰۰ هزار بهره بردار دارد که به تولید انواع محصولات زارعی و باغی اشتغال دارند.

در زمان حاضر علاوه بر چالش هایی که در تامین آب شرب برخی شهرها و روستاها در استان زنجان وجود دارد، بنا بر اعلام سازمان آب 
منطقه ای زنجان ۱۰۰ درصد آب مورد نیاز بخش کشــاورزی و ۹۵ درصد آب مورد نیاز صنایع اســتان از منابع زیر زمینی تامین می شود و 

این موضوع فشار بر منابع آبی را مضاعف کرده است.

- طرح مردمی کاشت یک میلیارد درخت طبق 
منویات رهبر معظم انقلاب و همسو با قوانین، اجرای 
تعهدات بین المللی برای بیابانزدایی و کمک به تنفس 
زمین، با موفقیت ۷۸ درصدی در ماندگاری درختان 

در دست اجراست.
 طرح مردمی کاشــت یک میلیارد درخت طی 
چهار سال)۱۴۰۲- ۱۴۰۵( برنامه ریزی شد و بر این 
اساس استان سمنان در چهار سال تولید ۱۰ میلیون 
نهال را بر عهده دارد که نسبت به تولید بیش از هفت 

میلیون اصله نهال گلدانی و ریشه ای اقدام شد.
بخش اعظمی از نهال های تولیدشــده در پاییز 
و زمستان امســال با مشارکت تمامی دستگاه های 

دولتی، خصوصی و آحاد مردم کاشته می شود.
مجری طرح مردمی کاشت یک میلیارد درخت در ایران روز پنجشنبه در گفت و گو با خبرنگار ایرنا بیان کرد: ۵۰۰ میلیون نهال در ۲۰۲ 

نهالستان زیر پوشش سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری طی ۲ سال تولید شد.
رضا احمدی افزود: ۳۳۰ میلیون نهال تولیدی طی ۲ سال گذشته به عرصه ها منتقل شد.

وی ادامه داد: طبق بررسی ها ۷۸ درصد نهال های کاشته شده در قالب طرح کاشت یک میلیارد درخت زنده و در مسیر رشد هستند.
ی کاشت یک میلیارد درخت در ایران اظهار کرد: تامین آب مورد نیاز برای آبیاری درختان با راهکارهایی همچون استفاده از بازچرخانی 
پساب، اجرای طرح های آبخیزداری و آبخوانداری، عمیق کاری، استفاده از گونه های مقاوم و بومی و سامانه های نوین آبیاری پیگیری می شود.

مدیرکل منابع طبیعی وآبخیزداری سمنان نیز بیان کرد: تعهد سمنان در پویش کاشت یک میلیارد نهال، تولید و کاشت ۱۰ میلیون اصله 
درخت است.علیرضا رهایی افزود: طی ۲ سال هفت میلیون اصله نهال در استان سمنان تولید و چهار میلیون اصله برای کاشت توزیع شد و 

بقیه نهال ها در مسیر رشد و مهیاشدن برای کاشت است.
رهایی ادامه داد: برای استفاده از مشارکت بخش های مختلف در کاشت درخت طی ۲ سال گذشته بیش از ۱۰۰ پویش برگزار شد.

وی اضافه کرد: پویش درختکاری در قالب طرح شهید عنایت الله مرادی طی تفاهم نامه ای بین منابع طبیعی و آبخیزداری و آموزش و پرورش 
در دســت اجراســت.مدیرکل منابع طبیعی وآبخیزداری سمنان با اشاره به ممنوعیت برداشت چوب از جنگل در قالب طرح تنفس جنگل و 
وجود بیش از ۳۶۵ هزار هکتار عرصه جنگلی در این استان، بیان کرد: طرح زراعت چوب با هدف حفاظت از درختان جنگلی در وسعت ۷۰۰ 
هکتار اجرا شد.رهایی با اشاره به ضرورت آگاهی بخشی به مردم برای حفاظت از عرصه های مرتعی و جنگلی تصریح کرد: رسانه ها نقشی مهم 
در فرهنگ سازی در این زمینه دارند. جذب گرد و غبار، جذب برخی گازهای شیمیایی، از بین بردن بسیاری از باکتری ها، قارچ های تک سلولی 
و حشرات مضر و کاهش آلودگی صوتی از فایده های وجود درختان محسوب می شود و هر فرد می تواند با کاشت یک درخت و مراقبت از آن 

با آب  نامتعارف، در سرسبزی ایران زیبا همراهی کند.

اجرای موفق الگوی کشت نیازمند همگرایی دستگاه هاست کاشت نهال امروز، تضمین  حیات فردا

مدیرعامل بنیاد ملی گندم کاران گفت: کشاورزان به دلیل نیاز به نقدینگی و عدم پرداخت 
مطالباتشان و نیز افزایش قیمت جو بخشی از محصولات را به بازار نهاده های دامی عرضه می کنند.

علی قلی ایمانی، مدیرعامل بنیاد ملی گندم کاران درباره آمار گندم تحویلی به دولت اظهار کرد: 
تا کنون حدود ۶ میلیون و ۲۰۰ هزار تن گندم تحویل دولت شده است.

وی افزود: البته بخشی از محصولات به دلیل نیاز به نقدینگی کشــاورزان و عدم پرداخت 
مطالبات، وارد چرخه خوراک دام می شود.وی درباره چرایی این موضوع، گفت: در حال حاضر با 
افزایش نرخ جو در بازار به هر کیلو گرم ۲۵ هزار تومان، سبب شده تا گندم با قیمت ۱۷ تا ۱۸ 

هزار تومان در بازار به شکل نقدی به فروش برسد.

 رد ادعای مقام عالی وزارت
این مســئول صنفی با بیان این که ۴ ماه از نخســتین محموله گندم که تحویل دولت شد 
می گذرد اما مطالبات آن هنوز کامل پرداخت نشده است، ادامه داد: مطالبات گندم کاران مناطق 
گرمسیر که اولین برداشت بود تا ۷۵ درصد پرداخت شده و هنوز ۲۵ درصد مطالبات گندم کاران 
این مناطق باقی مانده است.مدیرعامل بنیاد ملی گندم کاران گلایه کرد: در حالی که وزیر جهاد 
کشاورزی در تلویزیون اعلام می کند ۱۰۰ درصد مطالبات گندم کاران جنوب پرداخت شده است

ایمانی تصریح کرد: مطالبات گندم کاران مناطق معتدل نیز تا ۵۰ درصد پرداخت و مناطق 
سردسیر هنوز ریالی پرداخت نشده است.

 فقط 33 درصد مطالبات گندم پرداخت شده است
این مسئول صنفی درباره میزان پرداخت مطالبات، گفت: تا کنون ۴۵ هزار و ۳۰۰ میلیارد 

تومان پول گندم های تحویلی پرداخت شــده که معادل ۳۳ درصد است و همچنان ۶۷ درصد 
مطالبات گندم کاران کشور از سوی دولت پرداخت نشده است؛ ضمن این که چشم انداز روشنی 
برای پرداخت هم وجود ندارد؛ این در حالی است که در بودجه ۱۴۰۴ مبلغ ۲۴۰ هزار میلیارد 

تومان )همت( پول برای خرید تضمینی گندم مصوب شده است.
وی ادامه داد: سازمان برنامه و بودجه به دستور رئیس دولت چهاردهم باید ۱۲۰ همت برای 
بهای گندم های تحویلی می پرداخت که جز ۴۵ همت پرداختی، باقی هنوز واریز نشده است. بر 
اساس مصوبه مجلس شورای اسلامی دولت اجازه داشت ۹۰ هزار اوراق بهادار به فروش برساند 

که بانک کشاورزی ۳۰ همت خریداری و پرداخت کرد.
وی اضافه کرد: باقی ۴۵ همت پرداختی را هم دولت به حساب گندم کاران واریز کرده است

مدیرعامل بنیاد ملی گندم کاران اعلام کرد: امسال به کشاورزان وعده داده شده بود که ۴۸ 

ساعته یا نهایت ۷۲ ساعته مطالبات گندم های تحویلی پرداخت می شود که محقق نشد و باعث 
شده امروز کشاورز با اقشار مختلف جامعه از تأمین کنندگان کود و سم تا بانک ها برای پرداخت 
مطالباتشان درگیر باشد در حالی که پول کشاورز در دست دولت است.به گفته ایمانی این وضعیت 
برای برخی استان ها که کشت دوم دارند شرایط سخت تری را به وجود آورده است.این مسئول 
صنفی با اشاره به کاهش ۳۰ درصدی عملکرد به دلیل خشکسالی، گفت: این امر در کنار عدم 
پرداخت مطالبات و افزایش قیمت جو در بازار موجب شده تا بخشی از گندم برای خوراک دام و 

بخشی نیز از سوی سوداگران احتکار یا تبدیل به آرد شده و در بازار آزاد عرضه شود.

 پیش بینی برداشت گندم در سال زراعی فعلی
مدیرعامل بنیاد ملی گندم کاران درباره پیش بینی برداشت گندم در سال زراعی ۱۴۰۴-۱۴۰۳ 
گفت: هر سال کشت گندم در ۶ میلیون هکتار از اراضی کشاورزی کشور انجام می شود. امسال با 
کاهش عملکرد با درصدهای متفاوت در استان های مختلف ابتدای سال پیش بینی می شد که 
بین ۸.۵ تا ۹ میلیون تن گندم تحویل دولت شود اما با اتفاق های جدید مثل افزایش قیمت جو و 
تأخیر چند ماهه در پرداخت مطالبات، پیش بینی می شود این عدد بین ۸ تا ۸.۵ میلیون تن باشد

وی اظهار کرد: برآوردها نشان می دهد در ۴ ماهه نخست سال در مقایسه با مدت مشابه سال 
قبل ۲۳ درصد کاهش را در تحویل گندم از سوی کشاورزان به مراکز دولتی شاهد هستیم.وی 
بخش اعظمی از مشکلات را مربوط به ناترازی برق، گاز و عدم تحویل به موقع کود و سم دانست 

و گفت: ریشه تمام این چالش ها به مدیریت های ناکارآمد بر می گردد.
ایمانی یادآور شد: ۴۰ روز تا پایان برداشت گندم باقی مانده و آمارها حاکی است تولید گندم 

امسال روند کاهشی دارد.

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان تهران میانگین بهره وری آب کشاورزی در این استان را 
۶۲ درصد اعلام کرد و گفت: کشاورزی این استان با کمبود ۴۰۰ میلیون مترمکعبی آب روبروست

جبرئیل برادری با اشاره به اهمیت رعایت هشدارهای فنی برای عبور از شرایط اقلیمی موجود 
در بخش کشــاورزی، اظهار داشت: صرفه جویی در مصرف آب کشاورزی، افزایش راندمان آب و 

افزایش بهره وری با هدف مقابله با تنش های آبی در دستور کار است.
وی با یادآوری اینکه تاکنون بیش از ۸۴ هزار و ۷۳۳ هکتار تحت پوشــش سامانه های نوین 
آبیاری قرار گرفته اند، افزود: بیش از ۸۵ درصد از اراضی استان تهران که قابلیت اجرای سیستم 
های آبیاری تحت فشار را دارند و در مجموع بالغ بر ۵۵ درصد کل اراضی کشاورزی استان تحت 

پوشش این سامانه ها هستند.
برادری توسعه بیش از پنج هزار هکتار انواع گلخانه، احیای بیش از ۱۷۶ رشته قنات به طول 
۲۸۶ کیلومتر و اجرای طرح های انتقال آب به بیش از ۲ هزار کیلومتر در ســال های اخیر را از 

اقدامات صورت گرفته در بحث افزایش راندمان آب بخش کشاورزی دانست.

وی، آموزش روش های صرفه جویی در آب کشاورزی به کشاورزان و بهره برداران و جایگزینی 
ارقام میان رس و زودرس ذرت علوفه ای با ارقام دیررس در راستای صرفه جویی در مصرف آب را 
از دیگر اقدامات این سازمان برشمرد که سبب صرفه جویی حدود ۶۰۰ میلیون مترمکعب سالیانه 

در آب بخش کشاورزی شده است.
رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان تهران، میانگین بهره وری آب در کل تولیدات کشاورزی 
اســتان را بیش از ۲.۸ کیلوگرم بر مترمکعب و در تولیدات زراعی و باغی را ۲.۱۵ کیلوگرم ماده 
تولیدی به ازای هر مترمکعب آب مصرفی دانست، آن هم در شرایطی که میانگین بهره وری آب 

در کشور حدود ۱.۵ کیلوگرم بر مترمکعب است.
به گفته برادری، از سال ۱۴۰۰ تاکنون بیش از هزار پروژه آب و خاک در استان تهران اجرا شده 

که راندمان کاربرد آب کشاورزی در استان تهران را به بالای ۶۲ درصد رسانده است.
رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان تهران در عین حال به کمبود ۴۰۰ میلیون مترمکعب 
آب کشاورزی اشاره کرد و افزود: منابع آبی کل استان تهران اغلب به آب شرب شهرها و مصارف 

شــهری و صنعتی استان اختصاص دارند و ســهم بخش کشاورزی از کل منابع آب موجود این 
اســتان کمتر از ۴۵ درصد است.برادری نیاز آبی بخش کشاورزی استان تهران را ۲۵۰۰ میلیون 
مترمکعب بوده برشــمرد که با صرفه جویی ۶۰۰ میلیون مترمکعــبی به حدود ۱۹۰۰ میلیون 
مترمکعب در سال رسیده است و در این باره توضیح داد: اکنون کمتر از ۱۵۰۰ میلیون مترمکعب 
آب مورد نیاز بخش کشاورزی تامین می شود.وی، قطع حقابه های کشاورزان غرب استان از سد 
امیرکبیر، تغییر نوع مصرف آب چاه های کشــاورزی به صنعت و خدمات، افت زیاد سطح سفره 
های آب زیر زمینی، تغییر منبع تامین آب کانال محمدیه از چاه به پساب تصفیه خانه فیروزبهرام 
به دلیل مشکلات کمی و کیفی و بهداشتی پساب تولیدی و کمبود شدید اعتبار در بخش آب و 
خاک را از مهمترین چالش های استان عنوان کرد که رفع آنها در دستور کار است.وی همچنین 
از پیگیری تکمیل و راه اندازی خط دوم انتقال آب پساب تصفیه خانه جنوب تهران به شهرستان 
های ورامین و پیشوا، اصلاح و تعدیل پروانه های چاه های کشاورزی و استفاده از پساب تصفیه 

برای بخش کشاورزی خبر داد.

تأخیر پرداخت مطالبات، گندم را خوراک دام کرد

راندمان آب کشاورزی در استان تهران به ۶2 درصد رسید

 نگاه رئیس جمهور به 
مدیریت محله، نقشه 
راه در استان است

 استاندار البرز با اشاره به دغدغه رئیس جمهور درباره تقویت مدیریت محله و نقش مساجد در حکمرانی محلی گفت: نگاه رئیس جمهور به مدیریت محله، نقشه راه در استان است.
» مجتبی عبداللهی« در نشست رییس جمهور با مدیران استان البرز افزود: از مردم هستیم و موظف هستیم صدای آن ها را بشنویم و پاسخ دهیم.

وی اظهار داشت: چهار موضوع اساسی که از ابتدای دولت چهاردهم بر آن تاکید شد، همواره در دستور کار استان بوده است. در حوزه هایی مانند مدرسه سازی، انرژی، مسکن و مدیریت محله، تلاش 
کردیم اما معتقدیم هنوز با سطح انتظار و نگاه شما فاصله داریم و باید تلاش بیشتری کنیم.

استاندار البرز افزود: در حوزه مدرسه سازی بنا داریم در جلسه آینده به صورت دقیق و محله محور، گزارش کامل تری از اقدامات و موانع موجود ارائه کنیم.
وی با اشاره به دغدغه رئیس جمهور درباره تقویت مدیریت محله و نقش مساجد در حکمرانی محلی، خاطرنشان کرد: مدیریت محله باید فعال، دقیق و با مشارکت واقعی مردم باشد. ما تلاش کردیم 

دستگاه ها را در این مسیر همراه کنیم و توجه بیشتری به مساجد در برنامه های محله محور داشته باشیم.
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نفت از چند جهت مورد حمایت قرار گرفت
  لیلا  جلیلوند    -   ترکیب دو عامل کاهش ذخایر نفت خام و بنزین در ایالات متحده از یک سو و نشانه های تقویت تقاضا از سوی 

دیگر، پایه های محکمی برای افزایش قیمت  نفت فراهم کردند.

توافق تجاری اخیر 
بین ایالات متحده و 
ژاپن که در روزهای 
پایانی هفته جاری 

به نتیجه رسید، 
یکی از محرک های 

اصلی بهبود 
احساسات بازار بود. 
بر اساس این توافق، 

تعرفه های واردات 
خودروهای ژاپنی 
به آمریکا از سطح 

پیشنهادی اولیه 25 
درصد به ۱5 درصد 

کاهش یافت. 

انرژی 

  هدف گذاری تولید ماهانه هزار مگاوات 
برق خورشیدی

مدیرکل امور انرژی و مشتریان شرکت توانیر از 
هدف گذاری توانیر برای توسعه هزار مگاواتی انرژی 

خورشیدی در ماه های گرم سال خبر داد.
 عبدالامیر یاقوتی مدیرکل امور انرژی و مشتریان 
شــرکت توانیر با اشاره به رشد فزاینده مصرف برق 
در پی افزایش دما، یکی از مهمترین عوامل ناترازی 
موجود در صنعت برق ناشی را از الگوهای ناصحیح 
مصرف و طراحی نامناســب سامانه های سرمایشی 
عنوان کــرد و از هدف گذاری توانیر برای توســعه 
هزار مــگاواتی انرژی خورشیــدی در ماه های گرم 

سال خبر داد.
یاقوتی در گفت وگویی با اشاره به رشد مصرف برق 
در اثر گرمای تابســتان، اظهار کرد: ناترازی امروز ما 
به رفتار مصرفی و طراحی های غیربهینه برمی گردد. 
مثال روشن این اســت که اگر خودرویی پرمصرف 
داشــته باشیم، حتی اگر بنزین هم کافی باشد، باز 
هم با مشکل مواجه می شویم. موضوع برق نیز همین 
است؛ حتی با رشد ظرفیت تولید، اگر مصرف کنترل 

نشود، ناترازی ادامه خواهد داشت.
وی راهکارهایی ســاده برای کاهش مصرف برق 

در منازل، ارائه کرد:
استفاده ترکیبی از کولر و پنکه به جای استفاده 

تمام وقت از کولر
انجــام پخت وپز در ســاعات خنک تر یا خارج از 

فضای داخلی منزل
خاموش کردن وسایل برقی پرمصرف در صورت 

عدم نیاز )مثل تلویزیون(
جلوگیری از ورود نور مســتقیم آفتاب از طریق 

سایبان های بیرونی
اســتفاده از شیشــه های رفلکس و پنجره های 

دوجداره برای کاهش تبادل حرارتی
وی تأکید کرد که توجــه به عوامل کوچک اما 
تأثیرگذار در گرمایش فضای خانه می تواند مصرف 

برق را تا حد زیادی کاهش دهد.
ظرفیت اقلیمی بالای ایران برای توسعه خورشیدی

مدیرکل مدیریت انرژی توانیر با اشاره به موقعیت 
اقلیمی ممتاز ایران در زمینه تابش خورشید گفت: 
بر اســاس نقشه تابشی جهانی، کشــور ما در زمره 
کشــورهای با تابش بالا قــرار دارد و می توان از این 

ظرفیت برای تولید پایدار برق استفاده کرد.
وی افزود: در تابستان امسال برنامه ریزی شده تا 
ماهانه هزار مگاوات برق خورشیدی وارد مدار شود و در 
تیرماه به این هدف دست یافتیم. زیرساخت های قانونی 
و فنی توسعه انرژی تجدیدپذیر نیز فراهم شده است

 یاقوتی با اشــاره به حمایت های قانونی از توسعه 
سامانه های خورشیدی در ساختمان ها گفت: طبق 
مبحث ۱۹ مقررات ملی ساختمان، در ویرایش جدید 
آن، ساختمان های بالای چهار طبقه موظف به تأمین 
بخشی از انــرژی مصرفی خود از منابع تجدیدپذیر 

خواهند بود.
همچنیــن در خصــوص انگیــزه مــالی برای 
سرمایه گذاران بخش خانگی و خصوصی، عنوان کرد: 
برق تولیدی مازاد این سامانه ها با تعرفه ای نزدیک به 
۵,۰۰۰ تومان به ازای هر کیلووات ساعت از سوی دولت 
خریداری می شود و در تابلوی بورس انرژی نیز قابل 

رصد و معامله است.
یاقوتی در پایان ضمن تأکید بر لزوم فرهنگ سازی 
در کنار توسعه فنی، گفت: تا زمانی که الگوی مصرف 
اصلاح نشود، صرف توسعه ظرفیت تولید نمی تواند 
ناترازی را از بین ببرد، بلکه حتی ممکن اســت آن 
را تشــدید کند. آینده پایداری شبکه، در گرو تغییر 
رفتار مصرفی و طراحی های مبتنی بر بهره وری است

2۰درصدی  صرفه جــویی  ضرورت   
آب؛اســتفاده از مخزن ذخیــره و پمپ 

الزامی است
 اســتاندار تهران بر لــزوم صرفه جویی ۲۰ 
درصدی شهروندان تأکید کرد و گفت: با توجه 
به تعدیل فشار آب ضروری است که مشترکان 

از مخزن ذخیره و پمپ استفاده کنند.
 محمد صادق معتمدیان شــامگاه پنجشنبه 
در جلســه بررسی وضعیت تنش آبی در استان 
تهران کــه با حضــور مســئولان مربوطه در 
محل اســتانداری برگزار شــد، ضمن بررسی 
آخریــن وضعیــت منابع آبی، روند پیشــرفت 
طرح های انتقال آب به استان و اقدامات اجرایی 
دستگاه های مسئول در حوزه مدیریت مصرف، 
اظهار کرد: نجات آب، اولویت فوری استان است

معتمدیان گفت: تهران در شرایطی حساس 
و پیچیــده از نظر منابع آبی قرار دارد و عبور از 
این وضعیت، بدون اقدام سریع و مشارکت واقعی 

مردم امکان پذیر نیست.
وی با اشاره به ســه محور کلیدی مدیریت 
بحران آب شــامل تســریع طرح هــای انتقال، 
اصلاح الگوی مصرف و هم افزایی نهادی، عنوان 
کرد: هیچ دســتگاهی در برابر بحران آب نباید 
منفعل باشد؛ هر نهاد موظف است عملکرد خود 
را شفاف و مستمر گزارش دهد و تصمیمات با 
نــگاه آینده نگرانه و همراه با پیوســت فرهنگ 

مصرف بهینه باشد.
معتمدیان همچنین نقش فرهنگ سازی در 
حوزه مصرف بهینه آب را بسیار مهم دانست و 
گفت: ما نیازمند تغییر عادت ها و ارتقای آگاهی 
عمومی هســتیم و باید در ایــن زمینه فعالانه 
وارد عمل شد.مقام عالی دولت در استان تهران 
بــا تأکید بر ضرورت صرفه جــویی حداقل ۲۰ 
درصدی توسط شهروندان، استفاده از ابزارهای 
کاهنده مصرف آب را نیــز از راهکارهای مؤثر 
مدیریت بحران دانســت و افزود: صرفه جویی و 
مدیریــت مصرف انرژی، به عنوان راهکار اصلی 
باید به فرهنگ زندگی تبدیل شود و این اقدام 

همکاری رسانه ها را می طلبد.

 بازار نفت جهانی شــاهد حرکات مثبت قیمتی بود که عمدتاً 
متأثر از دو عامل کلیدی شکل گرفت: نخست، انتشار گزارش کاهش 
قابل توجه ذخایر نفتی ایالات متحده که نشان دهنده تقویت تقاضا 
و محدودیت های عرضه بود، و دوم، خوش بینی فزاینده نسبت به 
پیشرفت در مذاکرات تجاری بین ایالات متحده و شرکای اصلی 
تجاری آن. این تحولات در شرایطی رخ داد که بازار نفت از هفته های 
گذشته تحت تأثیر نگرانی های مربوط به رشد اقتصادی جهانی و 
تنش های ژئوپلیتیکی قرار داشت. در این تحلیل عمیق، به بررسی 
دقیق تر هر یک از ایــن عوامل و تأثیر متقابل آنها بر قیمت های 

نفت می پردازیم.

  افزایش قیمت نفــت در معاملات آسیایی: تحلیل 
روند روزانه

قیمت نفت خام برنت در معاملات روز پنج شــنبه با ۶۴ سنت 
افزایش به ۶۹.۱۵ دلار در هر بشکه رسید، در حالی که نفت خام 
سبک آمریکایی )WTI( نیز ۶۸ سنت رشد داشت و به ۶۵.۹۳ دلار 
در هر بشــکه صعود کرد. این افزایش قیمت که حدود ۱ درصد 
را شامل می شد، در پی چهار روز نوسانات محدود و عمدتاً نزولی 
رخ داد و نشــان دهنده تغییر در احساســات بازار بود. تحلیلگران 
این رشــد قیمتی را عمدتاً به دو عامل نســبت می دهند: کاهش 
چشــمگیرتر از حد انتظار ذخایر نفتی ایالات متحده و امیدواری 
به حل و فصل اختلافات تجاری بین قدرت های اقتصادی بزرگ. 
نکته جالب توجه این است که این افزایش قیمت در شرایطی اتفاق 
افتاد که شاخص دلار آمریکا نیز تقویت شده بود، که معمولًا رابطه 

معکوسی با قیمت نفت دارد.

  تأثیر توافق تجاری آمریکا و ژاپن بر تعادل بازار انرژی
توافق تجــاری اخیر بین ایالات متحده و ژاپن که در روزهای 
پایــانی هفته جاری به نتیجه رسید، یــکی از محرک های اصلی 
بهبود احساسات بازار بود. بر اساس این توافق، تعرفه های واردات 
خودروهای ژاپنی به آمریکا از سطح پیشنهادی اولیه ۲۵ درصد به 
۱۵ درصد کاهش یافت. در مقابل، ژاپن متعهد شد سرمایه گذاری 
۵۵۰ میلیارد دلاری در اقتصاد آمریکا انجام دهد و بازارهای خود 
را بیشتر به روی محصولات کشاورزی و انرژی آمریکا بگشاید. این 
توافق که در چارچوب استراتژی تجاری دولت ترامپ برای کاهش 
کسری تجاری آمریکا انجام شده است، از چند جهت بر بازار نفت 
تأثیر گذاشت: نخســت، با کاهش نگرانی ها درباره جنگ تجاری 
تمام عیار، چشم انداز رشد اقتصادی جهانی را بهبود بخشید که به 
نوبه خود تقاضا برای نفت را تقویت می کند. دوم، گشــایش بازار 
ژاپن به روی محصولات انرژی آمریکا می تواند به افزایش صادرات 

نفت و گاز آمریکا بینجامد.

  پیشرفت مذاکرات تجاری آمریکا و اتحادیه اروپا: 
تحلیلی بر جزئیات

در حــالی که بازارها هنوز در حال هضم تأثیرات توافق آمریکا 
و ژاپن بودند، اخبار جدیدی از پیشرفت مذاکرات بین واشنگتن و 
بروکسل منتشر شد. بر اساس گزارش دو دیپلمات ارشد اروپایی، 
طرفین به توافقی نزدیک می شــوند که شامل اعمال تعرفه پایه 
۱۵ درصــدی بر کالاهای اتحادیه اروپــا خواهد بود، اما از اجرای 
تعرفه های تنبیهی ۳۰ درصدی که قرار بود از اول آگوست اعمال 
شــود، جلوگیری می کند. این پیشرفت که پس از ماه ها مذاکره 

پرتنش حاصل شده است، از چند جهت حائز اهمیت است: اولًا، 
اتحادیه اروپا بزرگ ترین شریک تجاری آمریکا محسوب می شود و 
هرگونه تنش تجاری بین این دو قطب می توانست تأثیر مخربی بر 
رشد اقتصادی جهانی داشته باشد. ثانیاً، صنایع انرژی هر دو طرف 
از این توافق منتفع خواهند شد، چرا که هم تعرفه های مربوط به 
تجهیزات انرژی کاهش می یابد و هم ثبات بیشتری در بازارهای 

جهانی ایجاد می شود.

   کاهش شدید ذخایر نفت خام ایالات متحده: تحلیل 
EIA داده های

اداره اطلاعات انرژی ایالات متحده )EIA( در گزارش هفتگی خود 
اعلام کرد که ذخایر نفت خام تجاری این کشور در هفته منتهی به 
۱۹ ژوئیه با کاهشی چشمگیر به میزان ۳.۱۷ میلیون بشکه مواجه 
شده است. این رقم تقریباً دو برابر پیش بینی های تحلیلگران بود که 
انتظار کاهش ۱.۶ میلیون بشکه ای را داشتند. این کاهش محسوس 
که سومین هفته متوالی کاهش ذخایر محسوب می شود، چند پیامد 
مهم دارد: نخست، نشان دهنده تقویت فعالیت پالایشگاه ها در فصل 
اوج تقاضای ســوخت )فصل رانندگی( است. دوم، حاکی از تداوم 
قدرت صادرات نفت آمریکا علیرغم نوسانات قیمتی جهانی است. 
سوم، با توجه به اینکه ذخایر تجاری اکنون حدود ۹ درصد کمتر 
از میانگین فصلی پنج ساله است، احتمالًا فشار صعودی بر قیمت ها 

در هفته های آینده ادامه خواهد یافت.

  افــت ذخایر بنزیــن و نشــانه های تقاضای قوی 
مصرف کنندگان

همزمان با کاهش ذخایر نفت خام، داده های EIA نشان داد که 
ذخایر بنزین نیز با کاهش ۱.۷ میلیون بشکه ای مواجه شده است، 
در حالی که پیش بینی ها حاکی از کاهش ۹۰۰ هزار بشکه ای بود. 
این کاهش محسوس در ذخایر بنزین که در فصل تابستان رخ داده 
اســت، چندین نکته مهم را نشان می دهد: اولًا، حاکی از تقویت 
تقاضای مصرف کنندگان در فصل اوج مسافرت های جاده ای است 
که با بهبود شرایط اقتصادی و کاهش نگرانی ها از بیکاری همراه 
شده است. ثانیاً، نشان دهنده کارایی بالای پالایشگاه ها در تبدیل 
نفت خام به محصولات نفتی است. ثالثاً، با توجه به اینکه قیمت 
بنزین در بسیاری از ایالت های آمریکا نسبت به ماه گذشته کاهش 
یافته اســت، می توان انتظار داشت که این روند تقاضای قوی در 

هفته های آینده نیز ادامه یابد.

  افزایش ذخایر تقطیر: تحلیل فصلی و پیامدهای آن
در مقابل کاهش ذخایر نفت خام و بنزین، گزارش EIA نشان داد 
که ذخایر محصولات تقطیر شده )شامل گازوئیل و نفت کوره( با 
افزایش ۲.۹ میلیون بشکه ای مواجه شده است. این در حالی است 
که این ذخایر همچنان نزدیک به پایین ترین ســطح فصلی خود 
از ســال ۱۹۹۶ قرار دارند. تحلیلگران ANZ در تفسیر این داده ها 
اشــاره کرده اند که این افزایش عمدتاً یت فصلی دارد و مربوط به 
برنامه ریزی صنایع برای فصل پاییز و زمستان است. از سوی دیگر، 
برخی تحلیلگران معتقدند این افزایش ممکن اســت نشانه ای از 
کاهش نسبی تقاضای صنعتی در برخی بخش ها باشد که نیاز به 

رصد دقیق تر در هفته های آینده دارد.

   تنش های ژئوپلیتیک: تأثیر ادامه دار بر بازار نفت

در حــالی که عوامل اقتصادی و تجاری بر قیمت های نفت تأثیر می گذاشــتند، تنش های ژئوپلیتیکی نیز کماکان به 
عنوان عاملی کلیدی در معادلات بازار انرژی نقش ایفا می کرد. مذاکرات صلح بین روسیه و اوکراین که روز چهارشنبه در 
استانبول برگزار شد، اگرچه به تبادل بیشتر زندانیان منجر شد، اما در مورد مسائل کلیدی مانند شرایط آتش بس و دیدار 
رهبران دو کشور به پیشرفت محسوسی نرسید. این بن بست دیپلماتیک به معنای تداوم جنگ و در نتیجه تداوم اختلالات 
احتمالی در عرضه انرژی اســت. از ســوی دیگر، تحریم های غرب علیه روسیه کماکان پابرجاست و حتی اتحادیه اروپا در 
بســته تحریمی جدید خود ســقف قیمت نفت روسیه را کاهش داده است. این تنش ها همیشه قابلیت ایجاد شوک های 

قیمتی در بازار نفت را دارند.

  محدودیت های صادراتی روسیه در دریای سیاه: پیامدهای عملی
دو منبع آگاه در صنعت نفت روز چهارشنبه گزارش دادند که به دنبال اعمال مقررات جدید، تانکرهای نفت خارجی 
به طور موقت از بارگیری در بنادر اصلی دریای سیاه روسیه منع شده اند. این محدودیت که ظاهراً برای اعمال کنترل های 
بیشتر بر صادرات انرژی وضع شده است، تأثیر مستقیمی بر صادرات نفت قزاقستان نیز داشته است، چرا که این کشور از 
زیرساخت های روسیه برای صادرات نفت خود استفاده می کند. برآوردها حاکی از آن است که این محدودیت ها می تواند 
روزانه حدود ۲ میلیون بشکه از صادرات منطقه را تحت تأثیر قرار دهد. چنین اختلالی در عرضه اگر تداوم یابد، می تواند 

در هفته های آینده فشار صعودی قابل توجهی بر قیمت های جهانی نفت وارد کند.

  تحریم های جدید اتحادیه اروپا: تحلیل بسته هجدهم
اتحادیه اروپا روز جمعه هجدهمین بســته تحریمی خود علیه روسیه را تصویب کرد که شــامل کاهش بیشتر سقف 
قیمت نفت روسیه بود. این تصمیم که با هدف محدود کردن درآمدهای انرژی روسیه اتخاذ شده است، از چند جهت حائز 
اهمیت است: نخست، نشان دهنده عزم اروپا برای ادامه فشار حداکثری بر اقتصاد روسیه است. دوم، احتمالًا باعث خواهد 
شد روسیه به دنبال راهکارهای جدیدی برای دور زدن تحریم ها باشد که می تواند به ایجاد بازارهای موازی و سیستم های 
پرداخت جدید بینجامد. سوم، ممکن است باعث تشدید همکاری روسیه با کشورهایی مانند چین و هند شود که تاکنون 
تحریم های غرب را نادیده گرفته اند. تمام این سناریوها می توانند تأثیرات عمیقی بر ساختار بازار جهانی نفت داشته باشند

  بررسی تحریم نفت روسیه توسط آمریکا: سناریوهای محتمل
وزیر انرژی ایالات متحده روز سه شنبه اعلام کرد که دولت این کشور تحریم های بیشتری علیه صادرات نفت روسیه 
را بــررسی می کنــد. این اظهارات که در چارچوب تلاش های غرب بــرای محدود کردن درآمدهای جنگی روسیه مطرح 
شده است، چند پیامد احتمالی دارد: در سناریوی خوش بینانه، ممکن است به مذاکرات صلح شتاب ببخشد. در سناریوی 
محتمل تر، می تواند به کاهش بیشتر صادرات نفت روسیه و در نتیجه کاهش عرضه جهانی بینجامد. در بدبینانه ترین حالت، 
ممکن است باعث واکنش تلافی جویانه روسیه در سایر مناطق ژئوپلیتیکی شود. بازارهای نفت معمولًا به چنین اخباری با 
افزایش قیمت ها واکنش نشان می دهند، چرا که هرگونه کاهش در صادرات روسیه به معنای تنگتر شدن بازار جهانی است

   دیدار مقامات آمریکایی و چینی: پیامدهای احتمالی بر بازار انرژی
اسکات بسنت، وزیر خزانه داری ایالات متحده، اعلام کرد که هفته آینده با مقامات چینی در استکهلم دیدار خواهد کرد 
تا درباره تمدید آتش بس تجاری مذاکره کند. این دیدار که در شرایطی برگزار می شود که تنش های فناوری بین دو کشور 
افزایش یافته است، می تواند تأثیرات مهمی بر بازار نفت داشته باشد: در صورت موفقیت آمیز بودن مذاکرات، می تواند به 
بهبود چشم انداز رشد اقتصادی جهانی و در نتیجه تقویت تقاضا برای نفت بینجامد. در صورت شکست مذاکرات، ممکن 
است شاهد جنگ تجاری جدیدی باشیم که تقاضای انرژی را تحت تأثیر قرار دهد. همچنین، نتیجه این مذاکرات می تواند 

بر روابط انرژی چین و روسیه نیز تأثیر بگذارد.

  پیش بینی قیمت نفت در محدوده ۶۰ تا ۷۰ دلار: تحلیل کارشناسی
هیرویوکی کیکوکاوا، استراتژیست ارشد نیسان سکیوریتیز، در تحلیل خود پیش بینی کرد که قیمت نفت خام آمریکا 
)WTI( احتمالًا در محدوده ۶۰ تا ۷۰ دلار در نوسان خواهد بود. به گفته وی، »خریدهای اخیر با خوش بینی به پیشرفت 
در مذاکرات تعرفه ای انجام شده است، اما عدم قطعیت در مورد مذاکرات تجاری آمریکا و چین و همچنین مذاکرات صلح 
اوکراین، ســقف قیمت ها را محدود می کند.« این تحلیل چند نکته کلیدی را روشن می سازد: نخست، بازار نفت در حال 
حاضر بین عوامل مثبت )مانند کاهش ذخایر و پیشرفت های تجاری( و عوامل منفی )مانند نگرانی های رشد اقتصادی و 
تنش های ژئوپلیتیک( در نوسان است. دوم، محدوده قیمتی ذکر شده نشان دهنده ثبات نسبی بازار در کوتاه مدت است. 

سوم، شکست هر یک از این سطوح کلیدی می تواند نشانه ای از تغییر روند باشد.

  ضرب الاجل تعرفه های ترامپ: ریسک قریب الوقوع برای بازارها
بازارهای جهانی با نگرانی به ضرب الاجل اول آگوســت برای اعمال تعرفه های جدید تجاری توســط دولت ترامپ نگاه 
می کنند. این ضرب الاجل که در چهار جلسه معاملاتی گذشته سایه سنگینی بر بازارها انداخته بود، می تواند تأثیرات مهمی 
بر قیمت نفت داشته باشد: در صورت اعمال تعرفه ها، ممکن است شاهد کاهش رشد اقتصادی و در نتیجه کاهش تقاضا 
برای نفت باشیم. در صورت تمدید مهلت یا حصول توافق، ممکن است روند صعودی قیمت ها تقویت شود. نکته جالب 
توجه این است که در روزهای اخیر، به نظر می رسد احتمال سناریوی دوم در حال افزایش است، چرا که دولت آمریکا به 

دنبال نمایش پیروزی های تجاری پیش از انتخابات است.

  تقویت قیمت نفت: ترکیب کاهش عرضه و تقاضای قوی
ترکیب دو عامل کاهش ذخایر نفت خام و بنزین در ایالات متحده از یک سو و نشانه های تقویت تقاضا از سوی دیگر، 
پایه های محکمی برای افزایش قیمت های نفت در روزهای اخیر فراهم کرده است. تحلیلگران ANZ در این باره اشاره کرده اند 
که »کاهش ذخایر بنزین نشان می دهد تقاضا در تابستان نیمکره شمالی نسبتاً قوی بوده است.« این ارزیابی چند پیامد مهم 
دارد: نخست، حاکی از آن است که اقتصاد مصرف کننده اصلی نفت )آمریکا( هنوز از انعطاف پذیری قابل توجهی برخوردار 
است. دوم، نشان می دهد که پیش بینی های قبلی درباره کاهش شدید تقاضا به دلیل تورم ممکن است اغراق آمیز بوده باشد. 

سوم، احتمالًا پالایشگاه ها را تشویق می کند تا تولید خود را در هفته های آینده افزایش دهند.

   چشم انداز آتی بازار نفت: سناریوهای محتمل
با توجه به تمامی عوامل مطرح شده، چشم انداز بازار نفت در هفته های آینده به چند سناریوی محتمل وابسته است: در 
سناریوی خوش بینانه، در صورت تداوم کاهش ذخایر، پیشرفت در مذاکرات تجاری و کاهش تنش های ژئوپلیتیکی، ممکن 
است شاهد شکست مقاومت ۷۰ دلاری در WTI باشیم. در سناریوی محافظه کارانه، در صورت تثبیت وضعیت فعلی، نفت 
احتمالًا در محدوده ۶۰ تا ۷۰ دلار نوســان خواهد کرد. در ســناریوی بدبینانه، در صورت تشدید جنگ تجاری یا تشدید 
تنش ها در خاورمیانه، ممکن است شاهد افت قیمت ها به زیر ۶۰ دلار باشیم. نظارت دقیق بر گزارش های ذخایر، تحولات 

تجاری و رویدادهای ژئوپلیتیکی برای پیش بینی دقیق تر روند آتی ضروری است.
تحلیل جامع بازار نفت در هفته جاری نشان می دهد که قیمت ها تحت تأثیر ترکیبی از عوامل بنیادی )مانند کاهش 
ذخایر و تقاضای قوی( و عوامل روانی )مانند پیشرفت در مذاکرات تجاری( افزایش یافته اند. با این حال، تهدیدات جدی 
مانند تنش های ژئوپلیتیکی و عدم قطعیت های تجاری کماکان پابرجا هســتند. در کوتاه مدت، به نظر می رســد قیمت ها 
در محدوده نسبتاً باریکی نوسان خواهند کرد، مگر آنکه یکی از این عوامل غلبه کند. برای سرمایه گذاران و فعالان بازار، 
توجه همزمان به داده های اقتصادی، تحولات سیاسی و رویدادهای ژئوپلیتیکی ضروری است. در بلندمدت، ساختار بازار 
نفت به شدت تحت تأثیر تحولات فناوری انرژی، تغییرات آب وهوایی و تحولات ژئوپلیتیکی جهانی خواهد بود که نیازمند 

تحلیل های عمیق تر و جامع تری است.

انتقال آب دریا به اصفهان منجر به تسکین فرونشست می شود،برنامه ای برای زمانبندی آب 
نداریم، نشانه ای از اختلال آب با بنزین درجایگاه ها وجود ندارد از مهمترین اخبار آب و انرژی در 

هفته جاری بودند.
 اخباری چون مصرف برق از ۸۰ هزار مگاوات عبور می کند، انتقال آب از دریا به اصفهان منجر 
به تسکین فرونشست می شود، حریق در پالایشگاه آبادان کاملًا مهار شد، نشانه ای از اختلال آب 

با بنزین در جایگاه های وجود ندارد از مهمترین اخبار آب و انرژی در هفته جاری بودند.
رضا کفیلی مدیر کل مهندسی و راهبری شبکه برق شرکت توانیر گفت: پیش بینی می شود 
در ایام پیک، مصرف برق به بیش از ۸۰ هزار مگاوات برســد ولی صنعت برق تمام تلاش خود را 

به کار گرفته است نیاز مصرف برق از ۷۵ هزار مگاوات فراتر نرود.
کفیلی ادامه داد: امســال بیشترین رشد مصرف برق نســبت به سال گذشته در استان های 
سیستان و بلوچستان، فارس، کرمان و یزد وجود داشته و کاهش مصرف برق نسبت به سال قبل 

در استان های زنجان، خوزستان و تهران وجود داشته است.
مدیر کل مهندسی و راهبری شبکه توانیر اضافه کرد: استان تهران با وجود آنکه رشد مصرف 
کمی داشته است ولی در کشور همچنان جز استان هایی است که بیشترین مصرف برق را دارد 
زیر تعداد مشترکان بالاتری هم نسبت به سایر استان ها دارد. و پس از آن خوزستان و استان های 
جنوبی هســتند که علت آن گرمای هوا است.هاشم امینی معاون وزیر نیرو و مدیرعامل شرکت 
مهندسی آب و فاضلاب کشور در گفتگو با خبرنگار مهر در رابطه با تغییر طعم آب شرب در برخی از 
استان ها گفت: در حوزه آب شرب تمام توجه ما این است آبی که در اختیار مشترکین قرار می گیرد 

آب کیفی باشد.وی در این زمینه ادامه داد: همکاران ما نه تنها در سطح صنعت آب و فاضلاب با 
نمونه های میکروبی، شیمیایی و فیزیکی به صورت روزانه و مستمر دارند مجموعه مراکز بهداشت 
دانشگاه های علوم پزشکی به عنوان نهاد ناظر بالا دست آبفا این موضوع را پیگیری می کند و نگرانی 
بابت مباحث کیفی آب شرب وجود ندارد.شرکت توزیع نیروی برق تهران بزرگ ضمن قدردانی از 
همراهی مشترکان تهرانی در مدیریت مصرف برق، بر لزوم ادامه این روند در هفته جاری تأکید و 
اعلام کرد: تمامی مشترکان تهرانی که مصرف برق آن ها بیش از الگوی تعیین شده است، پیامک 
هشدار ارسال شده و در صورت بی توجهی به این هشدارها و ادامه روند مصرف غیرمتعارف انرژی، 
این دسته از مشترکان در مراحل بعدی با اعمال محدودیت در اشتراک برق خود مواجه خواهند 
شد.علی سیدزاده مدیرکل دفتر مدیریت مصرف آبفای کشور گفت: به هیچ وجه برنامه ای برای 
نوبت بندی و قطع برنامه ریزی شــده آب نخواهیم داشــت، اما در برخی مناطق تهران مدیریت 
فشار اعمال خواهد شد.پالایشگاه آبادان در اطلاعیه ای اعلام کرد: حادثه آتش سوزی در واحد ۷۰ 
این پالایشگاه با تلاش بی وقفه تیم های عملیاتی و امدادی به طور کامل مهار شد.تولید پالایشگاه 

با بهره گیری از ظرفیت خالی دیگر واحدها، پایدار و بدون اختلال در جریان است.
بر اساس بررسی های اولیه فنی، علت بروز حریق به نشتی یکی از پمپ های واحد ۷۰ بازمی گردد 
و هیچ گونه شواهدی از خرابکاری یا دخالت عوامل انسانی تا این لحظه مشاهده نشده است. متأسفانه 

این حادثه منجر به فوت یک نفر از همکاران شریف پالایشگاه آبادان شد.
مسعود معین پور رئیس ستاد عتبات عالیات توانیر گفت: سعی کردیم بیش از دو مسیر برق 
را به پایانه های مرزی برسانیم که در صورت بروز حوادث احتمالی و قطعی برق از یک طرف برق 

مورد نیاز را از مسیر دیگر تامین کنیم.
هاشم امینی مدیر عامل آبفای کشور گفت: در حال حاضر، ۲۵ استان و بیش از ۵۳ شهر کشور 
با تنش آبی مواجه هستند که این وضعیت به دلیل ورود به پنجمین سال خشکسالی متوالی رخ 
داده است.عباس علی آبادی وزیر نیرو گفت: کاهش فشار آب در برخی مناطق به منظور مدیریت 

بهتر منابع انجام شده و از مردم بابت این موضوع عذرخواهی می کنیم.
وی با بیان اینکه چاره ای جز افت فشــار آب نداریم، خاطرنشان کرد: آب نیست و باید با این 
مساله مقابله کنیم.هاشم امینی مدیرعامل شرکت مهندسی آب و فاضلاب در رابطه با تأثیر ازدیاد 
برداشــت از آب های زیر زمینی و تأثیر آن بر فرونشســت زمین گفت: در حال حاضر، ۲۵ استان 
و بیش از ۵۳ شــهر کشور با تنش آبی مواجه هستند، یکی از منابع تأمین آب شرب و بهداشت 

هموطنان از آب های زیر زمینی است و لاجرم باید از آن استفاده کنیم.
وی ادامه داد: برداشــت از آب های زیرزمینی واقعیتی غیر قابل انکاری است اما باید تغییر در 
روند برداشت از آن ایجاد شود، به عنوان مثال برخی از دستگاه ها برای مصارف غیر استراتژیک از 
آب های زیر زمینی استفاده می کنند که باید در آن تجدید نظر کنند.عیسی بزرگ زاده سخنگوی 
صنعت آب، امروز ۳۰ تیرماه در نشست خبری گفت: مجموع بارش ها در سال آبی جاری تا ۲۸ 
مرداد ۱۴۷ میلیمتر بوده که نسبت به دوره مشابه دراز مدت ۳۸ درصد و نسبت به دوره مشابه 
ســال گذشته ۴۰ درصد کاهش بارندگی داشته ایم.بزرگ زاده خاطر نشان کرد: سال آبی جاری 
یکی از خشک ترین سال های آبی در دوره آمارشی بوده و رتبه ۵۶ را از شدت خشکسالی در ۵۷ 

ساله دارد یعنی دومین سال بسیار سخت خشک است.

از محدودیت برق مشترکان پرمصرف تا نبود برنامه برای زمانبندی قطع آب

آغاز تعمیرات اساسی 
 پالایشگاه پنجم
پارس جنوبی

مدیر پالایشگاه پنجم گفت: عملیات تعمیرات اساسی پالایشگاه پنجم مجتمع گاز پارس جنوبی با هدف ارتقای بهره وری، افزایش پایداری و استفاده کامل از ظرفیت های داخلی آغاز شد.
 کامبیز صفتی با بیان اینکه عملیات تعمیرات اساسی سال ۱۴۰۴ در این پالایشگاه از بامداد یکم مرداد آغاز و تا نوزدهم همین ماه ادامه می یابد، اظهار کرد: تمام مراحل تعمیرات اساسی با تکیه بر توان 

مهندسی بومی و بهره گیری از کالاهای باکیفیت ایرانی انجام می شود.
وی هدف اصلی این اقدام را ارتقای فرایندهای تولید، افزایش ایمنی عملیاتی و تحقق منویات مقام معظم رهبری )مدظله العالی( عنوان کرد و افزود: در چارچوب این پروژه، ۲۱۱۴ درخواست کاری 

تعریف شده که شامل ۱۳ مورد اصلاحی، ۱۳۸۹ مورد پیشگیرانه و ۷۱۲ مورد اتفاقی است. این حجم فعالیت بیانگر گستردگی و پیچیدگی عملیات تعمیرات اساسی سال جاری است.
مدیر پالایشگاه پنجم تصریح کرد: اجرای دقیق، به موقع و هماهنگ این پروژه، تداوم تولید پایدار گاز را تضمین کرده و سطح کیفیت و ایمنی خدمات در پالایشگاه را ارتقاء خواهد داد. این دستاورد، 

نشانگر ظرفیت بالای نیروی انسانی کشور در اجرای پروژه های راهبردی صنعت گاز است.
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ایران زمین 

مهارت آموزی، راه بقا و پیشرفت در عصر نوین

امروز دیگر آموزش 
و یادگیری، انتخاب 

نیست، ضرورتی 
محتوم است که 

باید همه ما به آن 
پایبند بمانیم و اگر 
می خواهیم در این 

جهان پرتلاطم، 
جایگاه خود را حفظ 
کنیم یا گامی رو به 

جلو برداریم، باید 
نگاهی جامع تر به 

مهارت آموزی و 
یادگیری همیشگی 

داشته باشیم.

  عرشیا حسن پور  -   دنیای امروز بیش از هر زمان دیگری مصداق » دانش، قدرت است« را به نمایش گذاشته دیگر توقف و سکون جایی در مسیر زندگی ندارد و هر روز باید با 
فراگیری مهارتی نو خود را با پیچ  و خم های دنیای مدرن و غیرقابل پیش بینی، برروزرسانی کرد.

 آغوش ما به روی 
بخش خصوصی باز 
است

 امروزه مهارت تعبیر وسیع تری پیداکرده و به دامنه گسترده ای از سواد دیجیتال 
و ارتباطــات بین فردی تا خلاقیــت و انعطاف پذیری در برابر فناوری های نوین 
گسترش یافته است و جهان مبتنی بر ارتباطات و تحول دیجیتال هر روز مرزهای 

جدیدی را درمی نوردد و ما را با چالش ها و فرصت هایی جدید روبرو می سازد.
در این میان، اهمیت مهارت آموزی و آموزش مداوم نه فقط برای یافتن شغل 
بلکــه برای حفظ یا ارتقای موقعیــت در دنیایی که با ظهور هوش مصنوعی و 
اتوماسیون مشاغل سنتی به سرعت در حال دگرگونی یا زوال  هستند، دوچندان 

شده است.
امروز دیگر آموزش و یادگیری، انتخاب نیست، ضرورتی محتوم است که باید 
همه ما به آن پایبند بمانیم و اگر می خواهیم در این جهان پرتلاطم، جایگاه خود 
را حفظ کنیم یا گامی رو به جلو برداریم، باید نگاهی جامع تر به مهارت آموزی و 

یادگیری همیشگی داشته باشیم.
تصور کنید یک کارمند کم ســواد در کارخانه ای صنعتی در حاشیه شهری 
بزرگ که سال ها با دستمزد ناچیز و کارهای تکراری روزگار می گذراند، حالا با 
ورود ربات ها و اتوماسیون، هر روز نگران از دست دادن شغلش است، او تصمیم 
می گیرد در یک دوره آموزشی آنلاین رایگان شــرکت کند و مهارت های ساده 
فناوری اطلاعات) IT ( را مانند اســتفاده از نرم افزارهای اداری و ابزارهای هوش 
مصنوعی) AI( مقدماتی برای مدیریت موجودی را یاد بگیرد با این رویه نه تنها 
شغلش را حفظ می کند، بلکه به عنوان دستیار دیجیتال ارتقا می یابد و درآمدش 

افزایش پیدا می کند.
یا تصور کنیم یک بانوی خانه دار روستایی که سال ها در زندگی  خود محدود 
به کارهای خانگی بوده با مشاهده تغییرات جهان دیجیتال )مانند فروش آنلاین 
و کسب وکارهای خانگی( شروع به یادگیری مهارت های نوین می کند و از بازاریابی 
دیجیتال برای فروش صنایع دستی  خود تا استفاده از نرم افزارهای هوش مصنوعی) 
AI (برای مدیریت بودجه خانواده بهره می برد، این مهارت ها نه تنها او را مستقل 
می کند، بلکه به او اجازه می دهد در خانه کار کرده و به اقتصاد خانواده کمک کند 

در حالی که خودش را نیز با جهان پرسرعت امروز تطبیق می دهد.

ایــن روایــت ها تجربه واقعی هزاران نفر در جوامع با بیکاری بالا و توســعه 
پایین هســتند، مانند کارگران صنعتی در هند که با آموزش فناوری اطلاعات 
»IT« از بیــکاری نجات یافته  یا زنان خانه دار ایرانی که با مهارت آموزی دیجیتال 
کســب وکارهای کوچک راه اندازی کرده اند، چنین تجربیاتی نشان می دهد که 
مهارت آموزی از پایه ای و سنتی تا پیشرفته مانند » فناوری اطلاعاتIT و هوش 

مصنوعی AI« می تواند ترس از تغییر را به فرصت تبدیل کند.
هــر چند در دنیای امروز مهــارت و یادگیری آن تنها در چارچوب محدود 
هیچ سازمان و نهادی باقی نمانده است اما در جامعه ما سازمان فنی و حرفه ای 
رسالت خود را همین اصل و محور قرار داده که افراد با فراگرفتن یک مهارت، 

ورود آسانتری به بازار کار داشته باشند.

 توانمندسازی سرمایه انسانی از مسیر آموزش های مهارتی
مدیرکل آموزش فنی و حرفه ای لرستان می گوید: در عصر پرشتاب تحولات 
علمی و صنعتی، توانمندســازی سرمایه انســانی از مسیر آموزش های فنی و 
حرفه ای ضرورتی اجتناب ناپذیر در مسیر توسعه همه جانبه کشور به شمار می رود، 
مهارت آموزی، بسترساز کارآفرینی، اشتغال پایدار و رشد تولید ملی است و نقشی 

تعیین کننده در ارتقای بهره وری و عدالت اجتماعی ایفا می کند.
علی پاشــایی افزود: لرستان، با وجود چالش های ناشی از نرخ بالای بیکاری 
از ظرفیت هــای کم نظیری در حوزه مهارت آموزی برخوردار اســت، بهره گیری 
هوشمندانه از زیرساخت ها، منابع و حمایت های موجود می تواند این استان را به 

قطب ملی تربیت نیروی انسانی ماهر و کارآفرین تبدیل کند.
رییس مرکز آموزش فنی و حرفه ای بروجرد نیز گفت: ۲۶۲ هزار و ۶۹۵ نفر 
ساعت آموزش های مهارتی به یک هزار و ۵۲۲ نفر در بخش های مختلف فنی و 

حرفه ای در سه ماهه اول امسال در این شهرستان ارائه شد.
محســن برنا می افزاید: این آموزش ها در بخش های مختلف ارائه آموزش 
های فنی حرفه ای به زنان خانه دار و سرپرســت خانوار، سکونت گاه های غیر 
رسمی، زندانیان، ارائه آموزش ساکنان مناطق روستایی، سربازان وظیفه و سایر 

 فرماندار شهرستان شیروان گفت: اعتبارات تملک دارایی های سرمایه ای این شهرستان 
در سال جاری با افزایش ۵۶ درصدی نسبت به سال گذشته، به چهار هزار و ۳۸۰ میلیارد 

ریال رسیده است.
محمد احمدی گفت: این میزان اعتبار در مقایسه با رقم ق هزار و ۱۲۰ میلیارد ریالی سال 
گذشته، رشد قابل توجهی داشته و صرف اجرای طرح های عمرانی و نیمه تمام خواهد شد

فرماندار شیروان با اشاره به جزئیات تخصیص این اعتبارات گفت: از مجموع اعتبار امسال، 
یک هــزار و ۱۸۰ میلیارد ریال معادل ۲۷ درصد برای طرح های آب و فاضلاب اختصاص 

یافته که رشد ۲۱۶ درصدی را نسبت به سال گذشته نشان می دهد.

وی افزود: در حوزه راه و شهرســازی نیــز ۹۲۴ میلیارد ریال معادل ۲۱ درصد اعتبار 
مصوب شده که نسبت به پارسال ۱۹۰ درصد افزایش داشته است.

احمدی اضافه کرد: بخش جهاد کشاورزی ۴۱۵ میلیارد ریال معادل ۱۰ درصد، بنیاد 
مسکن ۲۸۰ میلیارد ریال معادل ۶ درصد، و حوزه میراث فرهنگی با رشد ۱۱۵ درصدی 

سهم قابل توجهی از اعتبارات امسال را به خود اختصاص داده اند.
فرماندار شیروان ادامه داد: در ســال جاری تمرکز اصلی بر تکمیل طرح های نیمه تمام 

به ویژه در حوزه آب و فاضلاب، راه های روستایی و پروژه های بنیاد مسکن خواهد بود.
وی گفت: پروژه هایی همچون طرح آبرسانی به روستاهای خطاب، عبدآباد، رزمغان و 

تکمران، راه روســتایی خیرآباد به زیدر و قوشخانه، و همچنین طرح های بنیاد مسکن در 
۲۰ روستا از جمله اولویت های اجرایی شهرستان است.

احمدی با بیان اینکه طرح های مرتبط با ورزش و جوانان، مجتمع های آبرسانی، پوشش 
انهار و جاده های بین مزارع نیز در دســتور کار قرار دارد، تأکید کرد: پیگیری جدی برای 

جذب کامل این اعتبارات در طول سال انجام خواهد شد.
فرماندار شیروان همچنین با اشاره به برنامه ریزی برای توسعه محله معصوم زاده گفت: 
به تمامی دستگاه ها تأکید شده ۳۰ درصد از اعتبارات خود را برای این منطقه محروم که 

در فهرست بازآفرینی شهری قرار دارد، هزینه کنند.

ســاوجبلاغ - محمد رنجبرکهن:مهندس صادقلو فرماندار شهرستان ساوجبلاغ در اولین 
نشست خبری خود با خبر نگاران و اصحاب رسانه در سالن جلسات شهدای خدمت فرمانداری 

دیدار و گفتگو کرد .
به گزارش خبرنگار ما ، فرماندار شهرستان ساوجبلاغ درابتدای این نشست ضمن خیرمقدم 
به خبرنگاران، و تسلیت بمناسبت ایام ماه محرم و شهادت جمعی ازفرمانده هان ، دانشمندان 
و مردم بی گناه ایران در تجاوز ددمنشانه رژیم جعلی صهیونیستی گفت:از تمامی شما فعالان 
عرصه خبرو خبرنگاران شهرستان بخاطر اطلاع رسانی صحیح و تلاشهای بی وقفه در حوزه 
خبر و اطلاع رسانی در جنگ تحمیلی دوازده روزه با رژیم کودک کش صهیونیستی توانستید 
افکار مردم و فضای مجازی را به خوبی مدیریت کنید ، تقدیر و تشکر می کنم ، چرا که شما 
خبرنگاران موجب دلگرمی و امید آفرینی مردم شدید و در راستای اعتلای اهداف و رویکرد 
نظام مقدس جمهوری اسلامی، با ثبت وقایع و به تصویر کشیدن واقعیتها همچو نیروهای 

مسلح با اقتدار و عزت عمل کردید.
در ادامه این نشست، فرماندار ساوجبلاغ با حوصله به سؤالات مطرح شده توسط خبرنگاران 
در خصوص موضوعات مختلف همچون؛ ناترازیهای انرژی، مشکلات زیست محیطی حاصل از 
ریزگردها، مسائل و مشکلات مربوط به فضای سبز شهر مهستان، نبود اختیارات لازم برای 
برخی مســئولین ادارات شهرستان، مشکلات مراکز اورژانس، پیگیری مشکلات زیرساختی 
و راه اندازی حمل و نقل عمومی و مترو در مهستان، طرد اتباع بیگانه، صدور مجوز معدن 
و مشــکلات معادن تهراندشت، تکمیل پل راه آهن هشتگرد، ساخت و سازهای غیرمجاز و 

برخی موضوعات مربوط به شهرستان پاسخ گفت.

 جنگ تحمیلی دوازده روزه ، یک جنگ خاص و ترکیبی ؛
جواد صادقلو در خصوص جنگ تحمیلی دوازده روزه، آن را یک جنگ خاص و ترکیبی 
تلقی کرد و افزود: دشمن با هدف اینکه در ساعات اولیه جنگ میتواند با ابزارهای رسانه ای 
نارضایتی مردم را در حوزه معیشت بوجود بیاورد و آنان را به خیابان بکشاند و نظام را دچار 
چالش کند و ما هم در همان روزهای اولیه با تشکیل »ستاد پشتیبانی جنگ« و ورود تمامی 
دستگاهای اداری و اجرایی توانستیم، با مدیریت تنظیم بازار و پشتیبانی از جنگ، کار را بخوبی 

پیش ببریم،که اینگونه مدیریتها در حوزه معیشت باعث شد، دشمن تیرش به سنگ بخورد.
فرماندار ســاوجبلاغ با اشــاره به هجوم یکباره جمعیت چندصد هزار نفری مردم تهران 
که در ایام جنگ به شهرستان ساوجبلاغ پناه آورده بودند گفت: ما در رابطه با تامین اقلام 
اساسی از فروشگاهای زنجیره ای دعوت کردیم تا با همکاری و توزیع مایحتاج مردم همکاری 
لازم را داشــته باشــند و در نظارت و توزیع چند برابری آرد به نانوایی ها ونظارت بر جایگاه 
های سوخت،که یک جایگاه سوخت سیار برای شرایط اضطرار نیز راه اندازی کردیم، که این 
فعالیت های شبانه روزی با حضور تمامی دستگاهای اجرایی و نظارت استاندار محترم پیش 

رفت و  اوضاع به نحوه احسنت مدیریت شد.
صادقلواظهار داشــت: در جنگ دوازده روزه مردم با همدلی و نوع دوســتی در کنار هم، 
با برپایی موکبها و اسکان و طبخ غذا به افراد جنگ زده، نشان دادند با همه فراز و نشیبها 

وطن دوست، و پای کار نظام و انقلاب هستند.

 تکریم ارباب رجوع وحل مشکلات مردم مهمترین وظیفه ادارات؛ 
فرماندار شهرستان ساوجبلاغ در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به موضوع تکریم 

ارباب رجوع و احترام به حقوق مردم گفت :تکریم ارباب رجوع و حل مشکلات مردیم باید 
مهمترین اولویت ادارات باشد چرا که مردم شریف ساوجبلاغ شایسته تکریم هستند و دغدغه 

بروکراسی اداری وقت گیر و کم کاری ادارات نباید مردم را نا امید کند.
وی افزود: به مسئولین ادارات بارها تاکید کرده ام که خبرنگاران دلسوز جامعه هستند و 
هیچ مسئولی حق شکایت و تهدید رسانه ها به شکایت کردن را ندارد و رسانه ها می توانند 
با شــجاعت و آزادانه از کم و کاســتی ها انتقاد کنند البته نقد منصفانه باشــد و مسئولین 

شهرستان نیز باید جوابگوی سوالات ایشان باشند. 
فرماندار ســاوجبلاغ با تاکید براینکه شهرستان ساوجبلاغ در دریافت سرانه های ورزشی 
استان البرز رتبه اول را دارد، گفت: در این حوزه، امسال تلاش شده است تا سالن های ورزشی 

نیمه کاره، تکمیل و سالن های جدید در شهرستان افتتاح گردد.
صادقلو با اشاره به پروژه نیمه کاره پل امامزاده جعفر)ع( هشتگرد بعد از سال ها، خاطرنشان 
کرد: طراحی جدید پل، انجام و اخیرا از استانداری تایید و ابلاغ شده و به راه آهن تهران ارسال 
شده است، امیدواریم به زودی پیگیری و به پایان برسد، در این راستا با پیگیری دکتر حدادی 

نماینده محترم شهرستان، بودجه ۲۰ میلیاردی نیز به راه آهن اختصاص داده شده است.
روســتا   ۲۳ بــرای  کــرد:  روســتاهاتصریح  هــادی  طــرح  خصــوص  در  وی 
 طــرح هــادی، اختصــاص داده شــده اســت امــا به دلیــل محدودیــت بودجــه، این

طرح برای ۱۱ روســتا که مهمتر از بقیه بودند مصوب و اجرایی خواهد شد و بقیه روستاها 
به سال های آینده موکول میشوند .

صادقلو در مورد حضوراتباع غیرمجاز در شهرســتان ســاوجبلاغ، گفت: سال گذشته ۶ 
هزارنفر از اتباع غیرمجازی که در شهرستان حضور دارند شناسایی و به کشورشان بازگردانده 
شدند و امسال نیز حدود ۴ هزارنفر دیگر ازاین اتباع به کشورشان بازگردانده خواهند شد. 

فرماندار ساوجبلاغ  در پایان سخنان خود با اشاره به احداث بزرگترین بیمارستان تامین 
اجتماعی غرب اســتان البرز درشهرستان ساوجبلاغ گفت: در پروسه ی احداث بیمارستان 
۱۹۶ تختخوابی تامین اجتماعی شهر هشتگرد، متاسفانه مشکلاتی در رابطه مالکیت زمین 
این بیمارستان به وجود آمده که در حال تلاش برای برطرف کردن آن هستیم که امیدواریم 

این مشکل بزودی حل شود. 

  آغاز مسیر تعامل خلاق میان دانشگاه 
تهران و شرکت عمران شهر مهستان

مهســتان - محمد رنجبرکهن:با هدف خلق 
هویتی متمایز برای شهر مهستان و تقویت پیوند 
میان دانش و عمل، مسابقه ای هنری با محوریت 
طراحی لوگوی شــهری با همکاری دانشکدگان 
هنرهای زیبای دانشگاه تهران برگزار شد که این 
اقدام، گامی نو در مسیر تعامل خلاق میان دانشگاه 
و شــرکت های توسعه شهری اســت و می تواند 
فرصت های تازه ای برای حضور هنرمندان جوان 

در فرآیند هویت سازی شهری رقم بزند.
به گــزارش روابط عمومی شــرکت عمران 
شهرمهستان؛ سید محمد فدوی، رئیس دانشکده 
هنرهای تجســمی دانشکدگان هنرهای زیبا، با 
اشاره به اهمیت نقش هنر در شهرسازی گفت: 
این مسابقه فرصتی ارزشمند برای بروز خلاقیت 
هنرمندان و ورود هنر به بطن توسعه شهری است 
و چنین رویدادهایی می توانند آغازگر جریانی مؤثر 
برای حضور مؤلفه های هنری در بافت شهرهای 
جدید باشند و به شــکل گیری هویت بصری و 

فرهنگی آن ها کمک کنند.
وی همچنین با تأکید بر توان علمی و تجربی 
موجود در دانشگاه، پیشنهاد داد در صورت نیاز، 
اســاتید نیز می توانند با ارائه طرح هایی متناسب 
با ویژگی های شهر، در شکل گیری چهره هنری 

مهستان مشارکت داشته باشند.
در ادامه مصطفی رضایی، مدیرعامل شرکت 
عمران شهر مهستان نیز بر ضرورت حضور نسل 
نو در آینده شــهر تأکید کرد و گفت: شهرهای 
جدیــد فقط کالبد تازه نمی خواهند، به آدم های 
جدید و نگاه های نو هم نیاز دارند لذا ما بستر را 
فراهم کرده ایم تا جوانان با ایده ها و خلاقیت خود، 
در شکل گیری هویت این شهر نقش آفرینی کنند

وی از راه اندازی هفت فضای خلاق و طراحی 
۴۰ سایت برای حضور طراحان و هنرمندان در 
مهستان خبر داد و افزود: ایجاد پاتوق های فرهنگی 
و هنری می تواند انرژی جوانان را به بطن شــهر 
منتقل کند. وقتی فضاها زنده شوند، سرمایه گذاران 

و مردم هم به دنبال آن جذب خواهند شد.
رضایی همچنین پیشنهاد برگزاری »سمپوزیوم 
مجسمه سازی« در مهستان را مطرح کرد و اظهار 
امیدواری کرد:  این روند، نقطه آغاز تعامل پایدار 

میان دانشگاه ها و نهادهای اجرایی باشد.

 نسل سبز بجنورد؛ نه به پلاستیک، 
آری به زندگی

 کودکان بجنوردی با شور و شوقی مثال زدنی، 
پرچم پویش »نه به پلاســتیک« را در دســت 
گرفته اند و قدم در راهی سبز و زیبا گذاشته اند؛ 
راهی که نویدبخش آینده ای پاک تر و ســالم تر 

برای زمین است.
 این کــودکان، نــه فقــط یادگیرندگان، 
بلکه ســفیران کوچک محیط زیست اند که با 
قصه گویی، بازی های خلاقانــه و آموزش های 
کاربردی، فرهنگ دوستی با طبیعت و کاهش 
مصرف پلاســتیک را در دل جامعه بجنوردی 
نهادینه می کنند.در هیاهوی زندگی شــهری 
و روزمرگی هــای پرشــتاب، نغمــه ای تازه در 
بجنورد به گوش می رسد؛ نغمه ای که با صدای 
کودکانی همراه است که دست در دست یکدیگر 
می گذارند تا دنیایی پاک تر، ســبزتر و آینده ای 

درخشان تر برای خود و نسل های بعد بسازند.
پویش »نه به پلاستیک« که به همت سازمان 
مدیریت پســماند شــهرداری بجنورد، کانون 
پرورش فکری کودکان و نوجوانان و ســازمان 
فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداری برگزار 

شد، آغازگر این مسیر سبز بود.
تصاویر کودکان با چهره های پر از شــور و 
هیجان، در حال رنگ آمیزی، پرســش و پاسخ 
و شــنیدن قصه هایی از طبیعــت، لحظه هایی 
دلنشیــن را رقــم می زند.آن ها در جلســات 
قصه گویی با زبان ســاده و دلنشین، با مفاهیم 
محیط زیستی آشنا شدند؛ مفاهیمی که شاید 
بــرای بزرگ ترها پیچیده و دور از دســترس 
باشد، اما در ذهن و قلب این کودکان به شکل 
زنده ای جای گرفت.در نمایش های خلاقانه اجرا 
شــده، کودکان با چهره هایی خندان و مشتاق، 
نقش هایی ایفــا کردند که نه تنهــا آنان را با 
اصول تفکیک پسماند و جایگزینی کیسه های 
پلاستیکی با پارچه ای آشــنا ساخت، بلکه به 
چشــم اندازی نوین برای آنها از نقش خود در 
حفاظت از محیط زیست تبدیل شد.شعار زیبای 
»آشتی با کیسه های پارچه ای، نه به پلاستیک« 
در سراســر برنامه تکرار می شد؛ شعاری که به 
مانند چراغی روشن در دل کودکان روشن شد 
و به آن ها یادآور شــد که هر انتخاب کوچک، 
می تواند نقشی بزرگ در سرنوشت زمین داشته 
باشد.اهدای جوایز به کودکان شرکت کننده نه 
تنها به ایجاد انگیزه کمک کرد، بلکه نشــانه ای 
بــود از حمایت جامعه برای تلاش های آنها در 
راهی که به سوی حفظ طبیعت است. کودکان 
در ایــن روزهــا نه تنها آمــوزش دیدند، بلکه 
مسئولیت پذیری نسبت به محیط زیست را در 
وجود خود حس کردند و به ســفیران کوچکی 

برای پیام سبز »نه به پلاستیک« بدل شدند.

افزایش 5۶ درصدی اعتبارات تملک دارایی شیروان در سال جاری

 استاندار خراسان شمالی با تاکید بر نقش کلیدی بخش خصوصی در رونق تولید گفت: آغوش ما در این استان به روی سرمایه گذاران باز است و از حضور آن ها در عرصه تولید حمایت می کنیم.
بهمن نوری گفت: تاکنون ۹ نشست برابی بررسی مشکلات واحدهای تولیدی در قالب سه شنبه های تسهیل گری در استان برگزار شده و ۳۸ مصوبه در این نشست ها به تصویب رسیده که نیمی از آن ها 

اجرایی شده و مابقی در دست پیگیری است.
وی با اشاره به اینکه نشست های سه شنبه های تسهیل گری با محوریت اتاق بازرگانی و مشارکت دستگاه های اجرایی و بانک ها برگزار می شود، افزود: هدف این جلسات، شناسایی مشکلات سرمایه گذاران، 

ارائه راه حل و فراهم سازی زمینه برای حضور موثرتر بخش خصوصی در عرصه اقتصاد استان است.
نوری با اشاره به تلاش های بخش خصوصی در شرایط سخت اقتصادی خاطرنشان کرد: ورود سرمایه گذاران به عرصه تولید در این شرایط اقدامی ارزشمند است و ما با تمام توان و در چارچوب قوانین، از 
آن ها حمایت خواهیم کرد.استاندار خراسان شمالی تاکید کرد: نشست های تسهیل گری علاوه بر رفع موانع، بستری برای ارتباط مستقیم میان مدیران استان و فعالان بخش خصوصی فراهم کرده است که 

می تواند به تسریع در روند توسعه اقتصادی منجر شود.

اولین نشست خبری فرماندار ساوجبلاغ با اصحاب رسانه درسالجاری

موارد بوده است.
در دنیای امروز، جایی که نرخ بالای بیکاری و سطوح توسعه پایین چالش های اجتماعی عمیقی ایجاد 
کرده  آموزش و مهارت آموزی نقش محوری در تغییر ایفا می کند، براساس گزارش مجمع جهانی اقتصاد 
در سال ۲۰۲۳ تا سال ۲۰۲۷، بیش از ۸۵ میلیون شغل جدید بر پایه دیجیتال ایجاد خواهد شد، اما بدون 
بروزرسانی مهارت ها، میلیون ها شغل سنتی شامل کارهای کارخانه ای یا خانگی از بین خواهند رفت، تجربه ای 

که کارمندان کم سواد و زنان خانه دار هر روز با آن روبرو هستند.
در همین خصوص جامعه شناس و پژوهشگر اجتماعی می گوید: »جفری ساکس« در نظریه جهش 
توسعه، استدلال می کند که جوامعی با نرخ بیکاری بالا و توسعه پایین می تواند با سرمایه گذاری در مهارت های 
پیشرفته فناوری، از مراحل سنتی پرش کنند و به صورت مستقیم به اقتصاد دیجیتال وارد شوند، مانند 
برنامه هــای آموزشی تلفن همــراه که زندگی زنان خانه دار در آفریقا را متحول کرد، با این حال، »یان ون 
دایک« در نظریه شکاف دیجیتال هشدار می دهد که بدون مهارت آموزی فراگیر و عادلانه، این فناوری ها 
نابرابری هــا را عمیق تر می کنند و تجربیات تلخ بیکاری و انــزوا را به گروه های آسیب پذیر مانند کارگران 

کم سواد و زنان منتقل می کنند.
پروین زمانی ادامه داد: نظریه های توسعه مدرن، توسعه را نه تنها اقتصادی، بلکه چندبعدی )اجتماعی، 
زیست محیطی و فرهنگی( می دانند، آموزش و مهارت آموزی در این چارچوب ها به عنوان »سرمایه انسانی« 

کلیدی دیده می شود که می تواند نابرابری را کاهش دهد، نوآوری را تحریک و رشد پایدار ایجاد کند.
وی بیان کرد: با ظهور انقلاب دیجیتال این نظریه ها بر آموزش فناوری های جدید تاکید دارند، زیرا جهان 
به سمت »اقتصاد دیجیتال« حرکت می کند، گزارش مجمع جهانی اقتصاد پیش بینی می کند که تا سال 
۲۰۲۷ حدود ۸۵ میلیون شغل جدید در حوزه فناوری ایجاد شود، اما بدون آموزش مناسب، شکاف های 

اجتماعی عمیق تر خواهند شد.
این جامعه شناس بیان کرد: بیکاری نه تنها یک مشکل اقتصادی است، بلکه می تواند منجر به مسائل 
اجتماعی مانند افســردگی، نابرابری، و حتی ناآرامی های مدنی شود، در چنین جامعه ای، تشویق مردم به 
کسب مهارت های فنی و حرفه ای، فناوری اطلاعات )IT(، و حتی هوش مصنوعی )AI( می تواند یک راهکار 
کلیدی برای توانمندسازی افراد و کاهش بیکاری باشد، این مهارت ها نه تنها فرصت های شغلی جدیدی 

ایجاد می کنند، بلکه به افراد کمک می کنند تا با تغییرات سریع بازار کار سازگار شوند.
زمانی با اشــاره به راهکارهای عملی برای تشویق مردم به کسب مهارت ها یادآور شد: در جامعه ای با 
بیکاری بالا، مردم بیشتر احساس ناامیدی و عدم انگیزه می کنند، عوامل اجتماعی مانند کمبود دسترسی 
به آموزش، نابرابری جنسیتی یا منطقه ای و تمرکز بر مشاغل سنتی )مانند کشاورزی یا خدمات کم درآمد( 

می توانند مانع از یادگیری مهارت های جدید شوند.
وی ادامه داد: از منظر جامعه شناختی، این مسئله را می توان با نظریه »سرمایه انسانی« توضیح داد به 
این صورت که ســرمایه گذاری در مهارت ها می تواند بازدهی اقتصادی و اجتماعی بالایی داشته باشد، اما 
بدون تشویق و حمایت، افراد تمایلی به ریسک پذیری ندارند، بنابراین، تشویق باید بر پایه آگاهی، دسترسی 

آسان و پاداش های ملموس همراه باشد.
این تحلیل گر اجتماعی در خصوص راهکارهای تشــویق مردم به کســب مهارت های فنی، حرفه ای 
»فناوری اطلاعاتIT و AI هوش مصنوعی« گفت: برای تشویق مردم، باید رویکردی چندجانبه اتخاذ کرد که 
شامل دولت، نهادهای آموزشی، بخش خصوصی و جامعه مدنی باشد، در همین راستا می توان از رسانه های 
 AI یا IT اجتماعی، تلویزیون، و رادیو برای پخش داستان های موفقیت افراد معمولی که با یادگیری مهارت های
از بیکاری خارج شده اند، استفاده کرد و علاوه بر این با برگزاری رایگان کارگاه های جامعه محور در محله های 

با بیکاری بالا می توان مزایای این مهارت ها را به مردم نشان داد.
این جامعه شناس در خصوص راهکارهای دیگر مهارت افزایی به اصلاح برنامه های درسی اشاره کرد و 
افزود: مهارت های IT و AI را از مدارس و دانشگاه ها باید آغاز کرد، نسل جوان از ابتدا آماده شود و با برگزاری 

جشنواره های مهارت آموزی می توان یادگیری را به یک فعالیت اجتماعی و سرگرم کننده نیز تبدیل کرد.
وی با بیان اینکه امروزه اولویت ارتقای مهارت در حوزه فناوری اطلاعات )IT( است، اظهار کرد: این حوزه 
بیشترین اولویت را دارد زیرا بازار کار آن بسیار پررونق است، مهارت هایی مانند برنامه نویسی، امنیت سایبری و 
توسعه وب به صورت مستقیم به مشاغل پرتقاضا مانند توسعه دهنده نرم افزار یا تحلیل گر داده منجر می شوند 
بنابراین در جامعه ای با بیکاری بالا فناوری اطلاعات )IT( می تواند ســریع ترین راه برای اشتغال باشد، زیر 
بسیاری از مشاغل آن دورکار هستند و نیاز به سرمایه اولیه کمی دارند، براساس آمار تا سال ۲۰۲۵ بیش از 

۹۷ میلیون شغل جدید در )IT( ایجاد خواهد شد.
زمانی افزود: اولویت بعدی مهارت در هوش مصنوعی )AI( است، این حوزه اولویت بالایی دارد اما کمی 
پیشرفته تر است و برای کسانی مناسب است که پایه فناوری اطلاعات)IT( داشته باشند مهارت هایی مانند 
یادگیری ماشین، پردازش زبان طبیعی، و ابزار مهارت های مانند ChatGPT می توانند به مشاغلی مانند مهندس 
AI یا متخصص داده منجر شوند، اولویت هوش مصنوعی )AI( به دلیل رشد سریع آن است، اما در جامعه با 

بیکاری بالا، باید از سطوح مقدماتی شروع شود تا فراگیر باشد.
این پژوهشگر اجتماعی با بیان اینکه اولویت سوم، مهارت های فنی و حرفه ای است، گفت: این مهارت ها 
)مانند تعمیرات الکترونیکی، لوله کشی، یا مهارت های صنعتی( اولویت کمتری نسبت به IT و AI دارند، زیرا بازار 
کار آن ها سنتی تر است و کمتر تحت تاثیر فناوری های نوین قرار می گیرد، با این حال، در جوامع صنعتی یا 
روستایی، این مهارت ها همچنان حیاتی هستند و می توانند پایه ای برای ادغام با فناوری باشند. اولویت آن ها 
در کوتاه مدت برای کاهش بیکاری فوری است، اما در بلندمدت، فناوری اطلاعات )IT( و هوش مصنوعی) 
AI( پایدارتر هستند.وی بیان کرد: تشویق به مهارت آموزی در جامعه ای با بیکاری بالا نیازمند یک رویکرد 
جامعه شناختی است که بر انگیزه، دسترسی، و پاداش تمرکز باشد و با اجرای این راهکارها، نه تنها بیکاری 

کاهش می یابد، بلکه جامعه ای پویاتر و برابرتر ساخته می شود.
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۷
زیاده خواهی بازیکنان با » متمم قرارداد«

  عرفان حمیدی  -  در سال های اخیر در فوتبال ایران روند عجیبی در تغییرات مفاد قرارداد تعدادی از بازیکنان شکل گرفته تا نشان دهد 

  خداحافظی بازیکن استقلال با هواداران
مهاجم فصل گذشــته تیم فوتبال استقلال با 
انتشار پیامی از هواداران این تیم خداحافظی کرد

 جوئــل کوجو که فصل گذشــته بــا پیراهن 
اســتقلال به میدان رفته بود، با مسئولان باشگاه 
نفتچی ازبکستان به توافق رسید تا فصل آینده را 
در این تیم سپری کند. این بازیکن که با استقلال 
قرارداد داشت در فهرست مازاد ساپینتو قرار گرفت 

و تصمیم گرفت راهی ازبکستان شود.
کوجو پس از قطعی شدن جدایی اش از این تیم 
با انتشار متنی از هواداران استقلال خداحافظی کرد

احتمالی  درخواست  به  منفی  پاسخ   
استقلال؛ دیدار با تراکتور سر وقت قبلی!

مسئول برگزاری مسابقات فوتبال باشگاهی 
کشــور در خصوص برگزاری بازی ســوپرجام 

فوتبال کشور موضع گیری قطعی کرد.
درخواســت  درباره  روشــنک،  امیرحسین 
اســتقلال مبنی بر تعویق زمان بازی سوپرجام 
مقابل تراکتور تبریز گفت: نه شفاهی و نه کتبی 
چنین درخواستی را دریافت نکرده ایم. بازی را 

قبل از شروع لیگ برتر انجام می دهیم.
وی تاکید کرد: رقابت های ســال جاری به 
خاطر برنامه بازی تیم های ملی بزرگســالان و 
امید بسیار فشــرده است. باید کمک کنیم که 

تیم های ملی و باشگاهی آسیب نبینند.
مسئول برگزاری مسابقات سازمان لیگ تاکید 
کرد: اســتقلال اگر درخواســتی هم ارائه کند 
نمی توانیم زمان ســوپرجام را که بیستم مرداد 
است تغییر دهیم. هیچ فرصتی برای جابجایی یا 
تعویق نداریم و همین زمان برای برگزاری بازی 

کاملا قطعی است.

 سامره عضو کمیته فنی البطائح شد؛ 
همکاری با مجیدی در امارات

 علی ســامره بازیکن اسبق استقلال و تیم 
ملی فوتبــال ایران که دو فصــل پیش از این 
سرپرستی آبی پوشان تهرانی را در لیگ برتر بر 
عهده داشت، به عنوان عضو جدید کمیته فنی 
باشگاه البطائح امارات معرفی شد. باشگاه البطائح 
امارات با انتشار اطلاعیه ای از حضور علی سامره 
بازیکن سابق استقلال و تیم ملی فوتبال ایران 

در کمیته فنی این باشگاه خبر داد.
در این اطلاعیه آمده است:

اعلام می کنیم علی ســامره، بازیکن ســابق 
تیــم ملی فوتبال ایران، به عضویت کمیته فنی 
باشگاه درآمده است. ریاست این کمیته بر عهده 
جاســم محمد الدوخی است و سایر اعضای آن 
عبارتند از: ناصر سعید الطنیجی )رئیس کمیته 
رسانه ای(، عبدالعزیز المازمی )سرپرست تیم اول 
و تیــم امید(، دکتر عماد مختار )مدیر اجرایی( 
و احمد النقبی )مدیر ورزشی(. علی سامره نیز 

عضو جدید کمیته است.
مراســم امضای قــرارداد ســامره با حضور 
محمدعبــدالله بن حلیس الکتبی، رئیس هیئت 
مدیره باشگاه فوتبال البطائح، برگزار شد.هدایت 
باشــگاه البطائح بر عهده فرهاد مجیدی است. 
وی فصــل گذشــته در شــرایطی هدایت این 
تیــم را بر عهــده گرفت که شــرایط چندان 
 خــوبی در لیــگ امارات نداشــت و کاندیدای

 سقوط به لیگ دسته پایین تر محسوب می شد، 
اما مجیدی توانســت این تیــم را در لیگ برتر 

امارات حفظ کند.

   میلاد فخرالدینی راهی مس رفسنجان 
شد

بازیکن پیشین گل گهــر سیرجان راهی مس 
رفسنجان شــد. میلاد فخرالدینی بازیکن فصل 
قبل گل گهر سیرجــان با عقد قراردادی به مس 
رفسنجان پیوســت.فخرالدینی که بازیکن بومی 
استان کرمان محسوب می شود سابقه حضور در 
تیم های استقلال، تراکتور، ذوب آهن، آلومینیوم 

و گل گهر را در کارنامه خود دارد.

   اخباری مصدوم نیست
آسیب دیدگی دروازه بان سپاهان جدی نیست 

و به زودی در تمرینات حضور پیدا خواهد کرد.
 حسین حسیــنی دروازه بان فصل گذشــته 

استقلال با قراردادی ۲ ساله به سپاهان پیوست.
حضور حسینی در ســپاهان شایعاتی را مبنی 
بر آسیب دیدگی محمدرضا اخباری و دوری چند 
ماهه او از میادین فوتبال مطرح کرد.با پیگیری های 
مشخص شد که مصدومیت اخباری جدی نیست و 
این بازیکن از چند روز آینده در تمرینات سپاهان 

حضور پیدا خواهد کرد.

 اردوی استقلال در ترکیه تمدید شد
مدت زمان اردوی اســتقلال در ترکیه افرایش 

یافت.
 تیم فوتبال اســتقلال روز ۱۲ مــرداد ماه در 
دیداری دوســتانه به مصــاف چادرملوی اردکان 
خواهد رفت.اســتقلال که برای برپــایی اردویی 
در کشــور ترکیــه حضور دارد تاکنــون ۳ دیدار 
دوســتانه در این کشور انجام داده است.همچنین 
ریکاردو ساپینتو ســرمربی استقلال از مسئولان 
 این باشــگاه خواســته مدت زمــان اردوی آبی

پوشان در ترکیه افزایش پیدا کند و بنابراین قرار شد 
این تیم تا اواخر هفته آینده در ترکیه تمریناتش 

را دنبال کند.

استقلال در انتظار 
لیست مازاد 
پرسپولیس برای 
جذب چند سرخپوش

پیشکسوت تیم فوتبال استقلال با بیان این که این تیم چند فصلی است دچار بی ثباتی 
در مدیریت و روی نیمکت شــده است گفت: این موضوع به تیم خیلی لطمه وارد کرده و 

هواداران حق دارند ناراحت باشند.
، تیم فوتبال استقلال در شرایطی روزهای آماده سازی پیش فصل را پشت سر می گذارد 
که با حاشیه های متعددی دست و پنجه نرم می کند. در تازه ترین اتفاق، ریکاردو ساپینتو 
سرمربی پرتغالی این تیم با انتشار پیامی در فضای مجازی، اعتراض تند و صریحی را نسبت 

به نحوه مدیریت باشگاه مطرح کرد.
او با لحنی انتقادی، از رفتارها و تصمیم گیری های صورت گرفته در رابطه با نقل و انتقالات 
بازیکنان و عدم جذب نفرات مدنظر او گلایه کرد و همین موضوع، بار دیگر مدیریت باشگاه 

استقلال را در مرکز توجه قرار داد.
در کنار این اتفاقات، وضعیت نقل وانتقالات آبی پوشان پایتخت نیز باعث نگرانی شدید 
هواداران شــده است. اســتقلالی ها که باید روز ۲۰ مرداد در دیدار سوپرجام فوتبال ایران 
به مصاف تیم تراکتور بروند، در هفته های گذشــته فعالیت کند و بدون برنامه ای در بازار 
نقل وانتقالات داشته اند؛ موضوعی که باعث اعتراض گسترده طرفداران این تیم در فضای 

مجازی و سطح جامعه شده است.
شدت این نارضایتی ها به قدری بالا گرفت که جمعی از هواداران استقلال روز سه شنبه با 
حضور مقابل ساختمان باشگاه، خواستار شفاف سازی در خصوص وضعیت تیم و برنامه های 
مدیریتی شــدند. در جریان این تجمع، تعدادی از هواداران موفق شــدند با علی تاجرنیا 
رئیس هیئت مدیره باشگاه دیدار و گفتگو داشته باشند. محور اصلی این صحبت ها، نگرانی 
از وضعیت فعلی باشــگاه، عملکرد ضعیف در جذب بازیکنان جدید، و آینده نامعلوم تیم 

در فصل پیش رو بود.

علی لطیفی، کارشــناس فوتبال و پیشکســوت باشگاه استقلال ضمن اشاره به شرایط 
فعلی آبی ها، به برخی از مشــکلات ســاختاری این تیم پرداخت و تأکید کرد که بی ثباتی 

بزرگ ترین آسیب سال های اخیر استقلال بوده است.
او در ابتدای صحبت هایش اظهار داشــت: متأســفانه هنوز کسی به صراحت نگفته، اما 
واقعیت این است که استقلال در حال حاضر بازیکنی در سطح نام این باشگاه جذب نکرده 
و درســت است که سه، چهار بازیکن ملی پوش به تیم اضافه شدند، اما نسبت به انتظاری 

که هواداران دارند، کافی نیست.

 هواداران حق دارند اما راهش فشار نیست
لطیفی با اشــاره به خستگی روحی هواداران اســتقلال گفت: هواداران حق دارند که 

مطالبه گر باشــند. در دهه اخیر ضربه های زیادی خورده اند و طبیعی اســت که آســتانه 
تحمل شــان پایین آمده باشــد. اما این که بخواهیم مدام با تغییرات سریع در کادر فنی یا 

مدیریتی به دنبال نتیجه باشیم، راه حل درستی نیست.
او ادامــه داد: همه چیز را در تغییر می بینیم. چــه مدیرعامل، چه مربی و چه بازیکن. 
درحالی که ثبات عنصر گمشــده باشگاه در این ســال ها بوده است با این فشارهاست که 
مسئولان مجبور می شوند صرفاً برای آرام کردن فضا تصمیماتی بگیرند که شاید فنی نباشد

 ساپینتو مربی مناسبی است اما ابزار ندارد
لطیفی با دفاع از انتخاب ساپینتو گفت: ساپینتو مربی با فلسفه تهاجمی است و با روحیه 
استقلال هم خوانی دارد. اما ابزار لازم برای اجرای این سبک را در اختیار ندارد. فصل گذشته 
بازیکنانی مثل قایدی، محبی و ارسلان مطهری از جلو پرس می کردند و تکنیکی و دونده 

بودند. الان اما چنین بازیکنانی در تیم نیستند.

 آل کثیر نیاز به تقویت کننده نیاز دارد
لطیفی در پاســخ به سوالی درباره احتمال پیوستن عیسی آل کثیر به استقلال گفت: 
بازیکن خوبی است، سرعت دارد، اما به تغذیه کننده نیاز دارد. استقلال باید ببیند آیا چنین 
بازیکنی با سیســتم فنی تیم و تفکرات ســاپینتو هم خوانی دارد یا نه. حضور بازیکنی که 
قبلًا در پرسپولیس بوده، هم نیاز به شخصیت قوی دارد و هم آمادگی روانی بالا، چرا که 
فشار زیادی در این دو باشگاه وجود دارد. الان استقلال بیشتر از جذب نفرات جدید، نیاز 
به یک ترکیب درست در زمین دارد. باید بازیکنانی به خدمت گرفته شوند که مکمل هم 

باشند و در خدمت سیستم تیم بازی کنند. امیدوارم این اتفاق بیفتد.

 باشگاه های روسی پس از تجربه موفق سردار آزمون در این کشور، در سال های اخیر در 
جذب بازیکنان جوان فوتبال کشورمان موفق ظاهر شده اند.

 لیگ برتر روسیه در ســال های اخیر تبدیل به مقصــد خیلی از بازیکنان جوان فوتبال 
کشورمان شده است و چهره های جوانی که که در لیگ ایران نامی برای خودشان دست و پا 
می  کنند، این کشور را برای لژیونر شدن انتخاب می کنند تا از آنجا راهی لیگ های معتبرتر 
اروپایی شوند.در فصل جدید هم باشگاه اخمت گروژنی روسیه به دنبال محمد مهدی زارع 
مدافع گل گهر بود و این مدافع جوان را جذب کرد. او مورد توجه استقلال و پرسپولیس بود 
اما پیراهن اخمت گروزنی را پوشید تا تعداد ایرانی های لیگ این کشور آمارش بالاتر برود.

تا ۱۳ سال پیش، روسیه جایی در انتخاب های بازیکنان ایرانی نداشت؛ وقتی صحبت از 
لژیونر شــدن و بازی در اروپا بود، بیشتر از لیگ های آلمان، اسپانیا، اتریش، بلژیک یا حتی 
یونان نام برده می شد. با این حال از سال ۲۰۱۲ بود که پای بازیکنان ایرانی به لیگ روسیه 
باز شد. سردار آزمون، مهاجم ترکه ای و قد بلند تیم جوانان ایران که آن روزها در سپاهان 
بازی می کرد، چشم استعدادیاب های روسی را گرفت و در ۱۸ سالگی راهی کازان شد تا با 
پوشیدن پیراهن روبین کازان تبدیل به جوان  ترین لژیونر ایرانی شود که در یک تیم اروپایی 
توپ می زند.آزمون در روسیه بود که نامش را ســر زبان ها انداخت و توانست به عنوان یک 
مهاجم جوان و آینده دار مطرح شود. او به مدت ۹ سال در روسیه توپ زد و پیراهن تیم های 

روبین کازان، روستوف و زنیت سنت پترزبورگ را پوشید. او در ۲۷۲ بازی در روسیه، ۱۱۰ گل 
به ثمر رساند و دوران درخشانی را پشت سر گذاشت. حضور طولانی آزمون در لیگ روسیه 
در شرایطی بود که هواداران فوتبال تاکید داشتند که این بازیکن پس از روسیه باید خیلی 
زود به یک لیگ ســطح بالاتر برود. با این حال آزمون در سال ۲۰۲۱ و در شرایطی که ۲۷ 
ساله شده بود، راهی یک لیگ متعتبرتر شد و پیراهن بایرلورکوزن در بوندسلیگا را پوشید

آزمون ســبب شــد که پای دیگر بازیکنان ایرانی هم به لیگ روسیه باز شود و این لیگ 
اروپایی که در بین لیگ  های درجه ۲ قاره سبز قرار دارد، تبدیل به انتخاب خیلی از بازیکنان 
جوان ایرانی شود. در یک دهه گذشته بازیکنانی مانند رضا شکاری، علیرضا حقیقی، میلاد 

محمدی، سعید عزت اللهی و محمد قربانی بازی در لیگ روسیه را تجربه کردند.
علیرضا حقیقی دروازه بان ملی پوش کشورمان دیگر بازیکن ایرانی است که سابقه بازی در 
لیگ روسیه را دارد. او در سال های ۲۰۱۲ تا ۲۰۱۳ در لیگ روسیه در عضویت روبین کازان 
بــود و در ایــن مدت تنها یک بازی انجام داد و ۲ گل دریافت کرد تا تجربه تلخی را در این 
کشور داشته باشد.سعید عزت اللهی هم از سال ۲۰۱۵ تا سال ۲۰۱۸ به لیگ روسیه رفت و 
در مدت سه سال برای تیم های روستوف، آنژی ماخاچ قلعه و آمکار بازی کرد. هافبک تیم 

ملی کشورمان در این ۳ سال، ۴۵ بازی در لیگ روسیه انجام داد و سه گل به ثمر رساند.
میلاد محمدی در سال های ۲۰۱۶ تا ۲۰۱۹ در اولین تجربه لژیونر شدنش راهی روسیه 

شد و برای تیم اخمت گروژنی به مدت ۳ فصل توپ زد. او در این مدت ۸۳ بازی انجام داد 
و ۳ گل زد و ۶ پاس گل داد.رضا شکاری دیگر بازیکن ایرانی است که در ۱۹ سالگی و سال 
۲۰۱۷ به روسیه رفت و تا سال ۲۰۱۹ در لیگ این کشور برای روبین کازان بازی کرد. او در 

این مدت ۱۹ بازی انجام داد و سه گل زد و یک پاس گل هم ارسال کرد.
محمد قربانی هم از سال ۲۰۲۳ تا ۲۰۲۴ برای ارونبورگ روسیه به میدان رفت و در ۳۳ 

بازی برای این تیم روسی ۴ بار گلزنی کرد و یک پاس گل داد.
در حال حاضر هم در لیگ برتر روسیه ۳ بازیکن ایرانی بازی می کنند. محمد محبی مهاجم 
سابق سپاهان و استقلال یکی از بازیکنانی ایرانی حاضر در لیگ روسیه است. او سال ۲۰۲۳ 
پس از درخشش در استقلال راهی روستوف روسیه شد و در این مدت تاکنون در ۴۹ بازی، 
۱۲ گل زده و ۸ پاس گل داده است.سعید سحرخیزان، مهاجم گل گهر که دو فصل پیش 
توانست پدیده لیگ لقب بگیرد، سال ۲۰۲۴ و در ۲۱ سالگی راهی اورنبورگ روسیه شد. او 
تاکنون در ۳۰ مسابقه که تمامی رقابت ها برای اورنبورگ به میدان رفته است، ۸ بار گلزنی 

کرده و یک پاس گل داده است.
محمدجواد حسین نژاد، هافبک سپاهان سال گذشته در ۲۱ سالگی پس از درخشش در 
لیگ ایران راهی روسیه شــد و پیراهن تیم دینامو ماخاچ قلعه را پوشید. او تاکنون در ۳۰ 

بازی، ۳ گل زده و ۵ پاس گل داده است.

بازیکن پرسپولیس به درد آبی ها می خورد؟

روسیه مقصد محبوب لژیونرهای ایرانی؛ میراث »آزمون«

باشگاه استقلال خوزستان منتظر اتمام اردوی پیش فصل پرسپولیس در ترکیه است تا بازیکنانی که جایی در لیست هاشمیان ندارند را به خدمت بگیرد.
 باشــگاه اســتقلال خوزســتان که به دلیل محدودیت های مالی، فعالیت خود را با احتیاط در بازار نقل وانتقالات دنبال می کند، این روزها چشــم انتظار لیســت مازاد تیم های بزرگ به ویژه 
پرسپولیس است تا بتواند از فرصت جذب بازیکنان جوان و آزاد بهره ببرد.امیر خلیفه اصل سرمربی استقلال خوزستان با توجه به زمان محدود باقیمانده تا آغاز بیست وپنجمین دوره لیگ برتر، 
امیدوار است بازیکنانی که در برنامه های تاکتیکی وحید هاشمیان جایی ندارند، در روزهای آینده به او معرفی شوند. هدف او، جذب بازیکنانی است که با وجود توان فنی بالا، در پرسپولیس 
فرصت چندانی برای بازی پیدا نمی کنند.در این بین، برخی از بازیکنان جوان پرسپولیس که همراه با این تیم در اردوی ترکیه حضور دارند، پیشنهادهایی از سوی استقلال خوزستان دریافت 
کرده اند، اما ترجیح می دهند تا پیش از مشــخص شــدن وضعیت شــان در پرسپولیس، برای آینده خود تصمیمی نگیرند و شانس خود را برای ماندن در جمع سرخ پوشان امتحان کنند.با توجه 
به سیاست جدی کادرفنی پرسپولیس برای کاهش لیست بازیکنان و مشخص شدن ترکیب اصلی تیم، انتظار می رود در روزهای آینده لیست خروجی سرخ ها نهایی شود. اتفاقی که می تواند 

برای تیمی مانند استقلال خوزستان، فرصت مهمی برای جذب بازیکنان مستعد باشد و ساختار فنی این تیم را تقویت کند.

در فوتبال حرفه ای، قراردادها ســند رسمی تعهدات دو طرف میان باشگاه و 
بازیکن هســتند که برای شــفافیت و تعهد برقرار می شود. در سال های اخیر در 

فوتبــال ایران روند عجیبی در تغییرات مفاد قرارداد تعدادی از بازیکنان شــکل 
گرفته تا نشــان دهد هر وقت یکی از طرفین دلش بخواهد می تواند مفاد رسمی 

قرارداد را تغییر دهد.
تعدادی از بازیکنان، به ویژه در باشگاه های بزرگ، با وجود داشتن قرارداد رسمی بلندمدت، از طریق فشارهای 

غیررسمی یا مذاکرات پشت پرده، موفق به اضافه کردن متمم هایی مالی به قرارداد خود می شوند.

 بازیکنانی با قرارداد، اما بدون رضایت مالی
نمونه های متعددی از این دست در فصل جاری به چشم خورده است. در آخرین مورد محمد عمری یکی از 
این موارد بود که با وجود داشتن قرارداد رسمی با باشگاه پرسپولیس، در جریان مذاکرات اخیر خواستار اضافه شدن 
متمم مالی شد و در نهایت با مبلغی بیش از قرارداد اولیه به کار خود ادامه داد. این در حالی است که بر اساس 
عرف حرفه ای، بازیکنی که قرارداد معتبر دارد، باید تا پایان آن متعهد به مفاد اولیه باشد، مگر آنکه شرایط استثنایی 

یا عملکرد درخشان او باعث بازنگری در قالب مذاکرات رسمی شود.

 متمم ها؛ پاداش یا باج خواهی؟
نکته قابل توجه این است که برخی باشگاه ها در تلاش برای حفظ بازیکنان یا در برخورد با فشار هواداری، بدون 
بررسی دقیق تبعات این اقدامات، به سرعت با درخواست های بازیکنان برای افزایش دریافتی موافقت می کنند. این 
اقدام در عمل باعث شکل گیری رویه ای خطرناک شده است: بازیکنان یاد می گیرند با فشار، تهدید به جدایی یا 

حتی اعتصاب تمرین، می توانند خواسته های مالی بیشتری تحمیل کنند.
آیا این رفتار حرفه ای است؟ آیا قرارداد رسمی ارزشی دارد وقتی بدون تغییر در عملکرد یا شرایط قانونی، بازیکن 

خواستار افزایش دریافتی می شود؟ و مهم تر اینکه، چه نهادی بر این مسیر ناهنجار نظارت می کند؟

 سکوت مسئولان، غیبت نهاد ناظر
در حال حاضر سازمان لیگ و کمیته وضعیت بازیکنان فدراسیون فوتبال، واکنش رسمی به این نوع اقدامات 
نداشته اند. سکوتی که باعث شده تا بازیکنانی که قرارداد دارند، عملًا خود را مجاز بدانند با هر عملکردی یا حتی 

بدون عملکرد خاص، نسبت به قرارداد خود مطالبه گری کنند و خواهان متمم شوند.
در کشوری که باشگاه ها به لحاظ مالی دچار مشکلات عدیده هستند، این رویه می تواند در بلندمدت منجر به 

بی ثباتی گسترده، افزایش نارضایتی سایر بازیکنان تیم و از بین رفتن روحیه حرفه ای در فوتبال شود.

 قرارداد یا کاغذی برای دور زدن؟
به نظر می رســد فوتبال ایران نیاز فوری به یک سیســتم نظارتی شــفاف بر نحوه تنظیم و حتی به روزرسانی 
قراردادهــای بازیکنــان دارد. بازیکنی که قرارداد معتبر دارد، باید طبــق آن عمل کند و تنها در صورت رضایت 
دو طــرف و از مسیــر شــفاف، امکان بازنگری فراهم باشــد در غیر اینصورت متمم های بی پایــه و رویه هایی از 
جنس آنچه این روزها درباره برخی بازیکنان از جمله محمد عمری شــنیده می شــود، بیش از آنکه نشــانی از 
 پیشــرفت فوتبال حرفه ای باشــد، تصویرگر آشفتگی ساختاری است که هر روز بیشتر از روز قبل، باشگاه ها را از

 ثبات و اصول دور می کند.

عملکرد تیــم فوتبال پرســپولیس در بازی با 
ترابوزان اســپور ترکیه نشان از نوع استراتژی فنی 

وحید هاشمیان دارد.
دیدارهای دوستانه پرسپولیس در اردوی پیش 
فصل لیگ بیست و پنجم نشان از نوع تراکتور وحید 

هاشمیان سرمربی جدید این تیم دارد.
او در بازی با ترابوزان اسپور ترکیه تصمیم گرفت 
نفرات اصلی مورد نظر خود برای شروع لیگ برتر را 
در ترکیــب اولیه قرار دهد تا دیگر خبری از نفرات 
باتجربه این تیم همچون سروش رفیعی، امید عالیشاه 

و وحید امیری نباشد.
پیام نیازمند مطابق انتظار وظیفه حراســت از 

دروازه پرسپولیس را داشت. دفاع ۴ نفره پرسپولیس نیز مطابق انتظار با حضور محمدحسین کنعانی زادگان، مرتضی پورعلی گنجی، میلاد 
محمدی و یعقوب براجعه بود.آنها در خط میانی تغییرات محسوسی را با توجه به خریدهای تابستانی خود داشتند. رضا شکاری، میلاد سرلک، 
محمد خدابنده لو به همراه امین کاظمیان هافبک های این تیم بودند. تیوی بیفوما نیز اندکی عقب تر از علی علیپور به عنوان مهاجم سایه 
بازی می کرد و علی علیپور هم مهاجم نوک بود.بی شک مارکو باکیچ هافبک مونته نگرویی پرسپولیس نیز با پشت سر گذاشتن تمرینات اولیه 
شانس حضور در این ترکیب را خواهد داشت تا کار بیش از پیش برای نفراتی همچون سروش رفیعی، امید عالیشاه و وحید امیری برای بودن 
در ترکیب اصلی ســخت شــود.از سوی دیگر بازی پرسپولیس و ترابوزان اسپور نشان داد ایده های فنی هاشمیان شبیه به آنچه در دوره های 
مربیگری اش بخصوص دوران حضور پپ گواردیولا در بایرن مونیخ بوده است شباهت دارد.پاس های کوتاه و متوالی به همراه چرخش توپ 
روی زمین از ویژگی های پرسپولیس تحت امر هاشمیان در بازی های دوستانه ترکیه بوده است.حال باید دید استراتژی فنی هاشمیان برای 
سال جدید باعث موفقیت این تیم در لیگ بیست و پنجم خواهد شد یا کادرفنی این تیم روندی دیگر را برای پرسپولیس در نظر خواهد گرفت

 عضو تیم ملی فوتبال زنان گفت: مقابل لبنان 
شــگفت زده شــدیم و فکر نمی کردیم که لبنان 
پرقــدرت بازی کند. آنها جنجال راه انداختند و از 
نظر روانی خیلی ما را اذیت کردند و نباید لبنان را 

دست کم می گرفتیم.
سارا ظهرابی نیا درباره عملکرد تیم ملی فوتبال 
زنــان در دور انتخابی جــام ملت های آسیا، اظهار 
داشت: شرایط به گونه ای بود که در کل ۲ اردو برای 
تیم ملی تشکیل شد و اردوی آخر متصل به اعزام 
بود. اردوی دوم به خاطر شرایط جنگی کشور لغو 
شد. همه بچه ها زمینی به استان های خود برگشتند 
و ما ناامید بودیم که تیم به مسابقات انتخابی جام 
ملت ها اردن اعزام شود.وی افزود: بچه ها به صورت شخصی در استان های خود تمرین می کردند و برخی هم شرایط تمرین را نداشتند. تیم 
ملی فوتبال زنان در دقیقه ۹۰ بسته و شرایط سخت شد اما خداراشکر همه متحد شدیم و به دور اصلی جام ملت ها صعود و بتوانیم افتخاری 
برای فوتبال کشور کسب کنیم. می خواستیم تا با این برد مسئولان بتوانند با دست باز از ما حمایت کنند و با دست باز و با جذب حامی مالی 
به سمت فوتبال زنان بیایند.ملی پوش فوتبال زنان عنوان کرد: خداراشکر در دو بازی اول مقابل سنگاپور و بوتان به برد رسیدیم و همه این 
تیم ها را آنالیز کردیم اما متاسفانه مقابل لبنان بازی را واگذار کردیم. نمی دانم چرا لبنان مقابل تیم های دیگر بازیکنان اصلی را بازی نداده بود 

اما در برابر ما با پنج بازیکن مهم خود و با تمام قوا ظاهر شد که آنها در بازی های قبلی نبودند.
وی ادامه داد: سوپرایز شدیم و فکر نمی کردیم که لبنان پرقدرت بیاید. آنها جنجال راه انداختند و از نظر روانی خیلی ما را اذیت کردند. 
هرچند بازی مقابل این تیم تلنگر خوبی برای ما بود تا بازی بعدی مقابل اردن را سخت تر بگیریم. نباید لبنان را دست کم می گرفتیم. خداراشکر 

این تیم را بردیم و به دور اصلی جام ملت ها صعود کردیم. واقعا شرایط سختی داشتیم و با جان و دل بازی کردیم.

ترکیب هاشمیان برای فصل جدید مشخص شد نباید لبنان را دست کم می گرفتیم
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   مرتضی اکبری-  اگر تاریخ سینمای ایران از آغاز تا امروز را شخم بزنیم، به فیلمی با مدت زمان سه ساعت و بیشتر برخورد نمی کنیم که مهمترین دلیل 
آن نیز فقر قصه و کم توانی در ایجاد گره های متعدد در ساختار فیلمنامه است. به همین خاطر هم عموم تولیدات سینمای ایران در ظرف زمانی زیر دو ساعت 
ساخته شده و حتی در بسیاری موارد به کمتر از یک و نیم ساعت هم می رسند! حال این روزها فیلمی روی پرده سینماهای کشور رفته که لقب طولانی ترین 

فیلم تاریخ سینمای ایران را به خود اختصاص داده است.

اکتای براهنی به 
عنوان کارگردان، 

تسلط چشمگیری 
نشان داده و 

در قیاس با پل 
خواب جهش 

فوق العاده ای کرده 
است.

یک تراژدی مهیب!

صاحب امتیاز: موسسه مطبوعاتی دانش پیام بامداد نوین
مدیر مسئول: ابوالفضل حمیدی 

چاپ: جام جم
آدرس: تهران، بلوار مرزداران، خیابان البرز ، البرزیکم، پلاک ۶

تلفن:  ۰2۱-۴۹۱۰5۰۰۰           
گستره توزیع : سراسری     
 شرکت توزیع : نشر گستر 
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 روایتی از گزارش زنان در خانه هنرمندان؛ 
آثار جدید به موزه اضافه می شود

بخش دوم نمایشــگاه »به گزارش زنان« عصر 
پنجشنبه دوم مرداد با آثاری از هنرمندان نگارگر، 
پاپ آرتیست، سرامیست و نقاش در گالری های خانه 

هنرمندان ایران افتتاح شد.
 بخش دوم نمایشــگاه »به گزارش زنان« عصر 
پنجشنبه دوم مرداد با حضور نادره رضایی معاون 
هنــری وزیــر فرهنگ، محمدمهدی عســگرپور 
مدیرعامل خانه هنرمنــدان ایران، رضا دبیری نژاد 
رئیس موزه هنرهای معاصر تهران و جمع زیادی 

از هنرمندان در خانه هنرمندان ایران افتتاح شد.
ســجاد باغبان ماهر مدیر هنری نمایشگاه »به 
گزارش زنان« برای رســمیت پیدا کردن افتتاحیه 
نمایشــگاه در ســخنانی گفت: روز گذشته شاهد 
افتتاح نمایشگاه »به گزارش زنان« شامل نمایش 
آثار هنرمندان زن نوگرای ایرانی را که در گنجینه 
موزه نگهداری می شدند، در موزه هنرهای معاصر 
تهران بودیم اما به دلیل اینکه آثار این نمایشگاه، همه 
هنرمندان زن نوگرای ایران را نمایندگی نمی کرد، 
نمایشگاهی از آثار دیگر هنرمندان زن نوگرا را در 

گالری های خانه هنرمندان به نمایش گذاشتیم.
وی در توضیح جزئیات آثار در گالری های خانه 
هنرمندان عنوان کرد: در گالری ممیز، گالری هما 
آثار هنرمندان زن ایرانی که متاثر از پاپ آرتیست 
هستند، با عنوان »ترنس پاپ به گزارش زنان« به 
نمایش گذاشتند و در گالری زمستان، گالری ورد 
زحمت گردآوری ۵۰ اثر از ۵۰ هنرمند زن با تکنیک 
چاپ دستی را با عنوان »چاپ دستی به روایت زنان« 

کشیدهاست.
وی ادامه داد: در گالری پاییز، گالری باشگاه آثاری 
را با مضمون طبیعت با عنوان »رســتن به گزارش 
زنان« گردآوری کرده است. در گالری میرمیران، به 
همت گالری او، نمایشی از آثار هنرمندان زن نگارگر 
با عنوان »نگارگری معاصر به گزارش زنان« با الهام 
از سنت های ایرانی به نمایش گذاشته شده است. 
در گالری تابستان، مجموعه ای از آثار هنرمندان زن 
که به بازنمایی فضاهای شهری پرداختند، به همت 

سعید باباوند به نمایش درآمده است.
باغبان گفت: در گالری بهار نیز مجتبی قربانی 
مجموعه ای از آثار زنان سرامیست را با عنوان »به 
گزارش زنان سرامیســت« گردهم آورده است. در 
گالــری نامی نیز گالری اچ مجموعــه ای با عنوان 
»زندگی به روایت زنان« را با آثاری از هنرمندان زن 
که به زندگی روزمره پرداختند، به نمایش گذاشته 
است.این مدیر هنری و پژوهشگر هنری همچنین 
بیــان کرد: فردا در ادامه ایــن رویداد، با همکاری 
هفت گالری دیگر شامل گالری های سهراب، نگر، 
نقش جهان، شــم، علیها و شمیس آثاری دیگر از 
هنرمندان زن نوگرا را خواهیم دید. در گالری نگر، 
آثاری از مجسمه سازان زن نوگرا به نمایش گذاشته 
می شــود. رضایی درباره نمایش آثار هنرمندان زن 
جوان نوگرا نیز گفت: بخشی از اینکه تصمیم گرفتیم 
نمایشگاه های دیگری غیر از موزه هنرهای معاصر 
تهران را داشــته باشیم به این موضوع برمی گردد 
که آثار هنرمندان در گنجینه موزه برای زمان های 
قدیم تر اســت و هنرمندان نسل نو نیز آثارشان در 
میان آنها نیســت. خیــلی از هنرمندانی که امروز 
و فردا آثارشــان به نمایش درمی آید، همین زنان 
هنرمندی هستند که تولدشان بعد از انقلاب بوده 
است. با همین نگاه تصمیم گرفتیم آثار هنرمندان 

را با تاکید بر نسل جوان داشته باشیم.

  ساخت فیلمی درباره »مدوسا« به تیم 
برتون نسبت داده شد

این روزها به صورت قطعی مشــخص نیســت 
که آیا تیم برتون فیلم »مدوســا« را برای ســونی 

کارگردانی خواهد کرد یا نه.
 بــه نقل از ورلد آف ریــل، تیم برتون در حال 
حاضر مشــغول کار بازســازی »حمله زن پنجاه 
فوتی« برای کمپانی برادران وارنر است. از یک فیلم 
انیمیشن مرموز هم به تازگی حرف زده شد و حالا 
پای یک پروژه ســومی هم وسط آمده است. البته 
این احتمال هم وجود دارد که فیلم انیمیشن و این 

پروژه جدید در واقع یک پروژه باشند.
این کارگردان در مصاحبه ای جدید در پاســخ 
به این که شــایعه ای به گوش می رســد مبنی بر 
این که او در حال کارگردانی فیلمی درباره مدوسا 
برای ســونی است، این حرف را نه تایید  کرد و نه 
تکذیب، که به احتمال زیاد به این معنی است که 

این شایعه درست است.
درحالی که این اولین باری اســت که سخنی 
درباره چنین پروژه ای بــه میان آمده، تیم برتون 
می تواند انتخاب مناســبی برای کارگردانی فیلمی 
درباره مدوسا باشد. لحن تاریک و وهم آلود اساطیر 
یونان به خوبی با سبک فانتزی گوتیک او هماهنگی 
دارد و شــاید ذوق بصری برتــون بتواند به خوبی 
با شــخصیت مدوســا ترکیب شود و در قالب یک 
انیمیشن خود را نشان دهد.در همین مصاحبه، وی 
ادعای قبلی مایک د لوکا مدیرعامل برادران وارنر 
که سال پیش از ساخت »بیتل جوس ۳« خبر داده 
بود را رد  کرد و گفت هیچ برنامه ای برای بازگشت 

به آن دنیا ندارد.
وی گفت در حالی که ساخت قسمت دوم ۳۵ 
ســال طول کشید، بنابراین تا زمان ساخته شدن 
قسمت سوم من ۱۰۵ ساله خواهم بود. وی افزود: 
من واقعاً، از ســاخت این فیلم دوم لذت بردم، در 
حــالی که کمپانی برادران وارنر در واقع تمایلی به 
این پروژه نداشــت. ما این فیلم را به همان روشی 
که قســمت اول را انجام دادیم، به صورت بداهه با 
بازیگران پیش بردیم.در هر حال فعلا خیلی روشن 
نیســت که فیلم بعدی برتون چه خواهد بود، و او 
ترجیح می دهد در مورد پروژه هایی حرف بزند که 

به طور فعال در حال تولید هستند.

پیر پسر ساخته اکتای براهنی که دومین ساخته سینمایی او پس از پل خواب به 
حساب می آید. فیلمسازی که وجه اشتراک هردوفیلم او، وام گرفتن از ادبیات روسیه و 
به ویژه آثار فیودور داستایفسکی  است. موضوعی که به مهمترین نقطه قوت پیر پسر 

تبدیل شده و نقش مهمی در جلب نظر مساعد مخاطبان فیلم دارد.
براهنی در نگارش فیلمنامه این فیلم سراغ رمان مشهور برادران کارامازوف رفته و 
تلاش زیادی برای روایتی ایرانی از آن به خرج داده است. در عین حال، نگاهی هم به 
شاهنامه فردوسی و تراژدی رستم و سهراب انداخته و  از آن به عنوان یکی از عناصر 
درام بهره گرفته است. پیر پسر با تمرکز روی خانواده ای متشکل از غلام پدری میانسال 

و علی و رضا پسرهای او که هر یک از مادری مجزا متولد شده اند، آغاز می شود.

در همان ده دقیقه نخست هم خط و ربط بین آن ها روشن شده و به تنفر پسرها 
از پدری همه فن حریف می رسیم که شخصیت قلدر و مقتدری دارد. در یکی از اندک 
سکانس های فیلم که بیرون از خانه آن ها گرفته شده، روی زن باره بودن غلام و بزن 
بهادر بودن اش تاکید می شود. فیلم هم با ریتمی مناسب پیش رفته و به مرور وارد 
لایه های درونی شخصیت های اصلی می شود. مهمترین مساله ای هم که براهنی در مقام 
نویسنده فیلمنامه در یک سوم نخست فیلم روی آن مانور می دهد، موضوع فروش خانه 
قدیمی آن ها است که رضا بیش از علی روی آن پافشاری می کند. پسر کوچک تر غلام 
که شخصیت بیرونی تری داشته و بنگاهی بودنش هم اصرار در فروش خانه را طبیعی تر 
می کند. مخالفت های غلام بابت فروش خانه نیز یک کاشت اطلاعات درخشان به حساب 

می آید. در طرف مقابل، علی آرام و درون گرا حضور دارد که کارمند ساده یک کتابفروشی بزرگ است و 
به واسطه نوع شخصیت اش به اشکال مختلف تحقیر می شود.

سکانس حضور او در  کتابفروشی و خرد شدن  اش در برابر صاحب آنجا آن هم بابت دختری که دوست اش 
دارد، سکانس کلیدی فیلم برای نقب زدن به لایه های درونی علی محسوب می شود. نقطه عزیمت او به 

سمت کنشمندی آن همن هم به سبک خود که او را به تقابل با غلام و تحقیرهای او وادار می کند.
براهنی در یک ساعت نخست پیرپسر با صبر و حوصله روی پرداخت شخصیت ها کار کرده که بیش 
از آن که سینمایی به نظر برسد، از دل ادبیات بیرون آمده است. هر سه شخصیت مرکزی پای یکدیگر 
پیش رفته و سرانجام به نخستین نقطه عطف فیلمنامه می رسند؛ جایی که غلام برای طبقه خالی خانه 
مستاجری پیدا می کند. رعنا زنی در آستانه میانسالی که از جهانی متفاوت پا به خانه ای گذاشته که اسکلت 

آن با وجود رنگی که به آن زده شده، در حال فروپاشی است.
اکتای براهنی به عنوان کارگردان، تسلط چشمگیری نشان داده و در قیاس با پل خواب جهش 
فوق العاده ای کرده است. برای مثال هم می توان به دکوپاژ فیلمنامه آن هم در فضای اندک فیلم اشاره کرد 

که نقشی کلیدی در خوش ریتم بودن فیلم و خسته نشدن تماشاگر ایفا می کند.
اگر پیرپسر را شبیه به دوی امدادی بدانیم، رعنا آن دونده است که چوب امداد را از دست دونده اولی 
گرفته و به سمت دورهای پایانی و در  نهایت خط پایان استارت می زند. علاقه همزمان غلام و علی به 
رعنا، تقابل پدر و پسر را وارد فاز تازه ای کرده که می تواند تداعی کننده تقابل خیر و شر باشد. از سوی دیگر 
نمی توان از خرد شدن علی بابت شکست در به دست آوردن دختری که دوست اش داشته، به سادگی 
عبور کرد که در کشیده شدن حداکثری او به سمت رعنا نقش مهمی را ایفا می کند. همراه شدن این دو 
با یکدیگر، به یک سکانس شبگردی متفاوت و جذاب ختم شده که سروشکلی کاملا ابزورد دارد. از آن 
جنسی که گهگاه سروکله اش در سینمای ایران پیدا شده و جنون سینما در آن کامات آن ها با غلام نیز 
در ولگردی های شبانه اش در زیرزمین مغازه دوستی قدیمی همراه شده و با بخش دیگری از شخصیت او 

که آمیخته با اعتیاد به تریاک است، آشنا می شویم.
براهنی در خلق این فضای پر از دود مواد، باورپذیر  عمل کرده است. در یکم سوم پایانی که می توان 
پرده آخر به حساب آورد، قصه اوج گرفته و تقابل هولناکی میان پدر و پسرها شکل می گیرد که رعنا هم 
جزءمهمی از آن به حساب می آید. در عین حال، آن کاشت اطلاعات پرده نخست در اینجا به ثمر نشسته 

و نقطه عطف پایانی را رقم می زند.
اکتای براهنی به عنوان کارگردان، تسلط چشمگیری نشان داده و در قیاس با پل خواب جهش 
فوق العاده ای کرده است. برای مثال هم می توان به دکوپاژ فیلمنامه آن هم در فضای اندک فیلم اشاره کرد 
که نقشی کلیدی در خوش ریتم بودن فیلم و خسته نشدن تماشاگر ایفا می کند. او در انتخاب بازیگران 
هم به گونه ای عمل کرده که می توان آن را مهمترین نقطه قوت پیرپسر پس از فیلمنامه به حساب 
آورد. حامد بهداد و محمد ولی زادگان برای ایفای نقش های علی و رضا، انتخاب های مناسبی بوده اند که 
تا حدود زیادی هم از عهده ایفای آن برآمده اند. اما برگ برنده فیلم کسی جز حسن پورشیرازی در نقش 
غلام نیست؛ یک شر مطلق تمام عیار و مهیب که تماشاگر را تحت تاثیر خود قرار داده و از حدو اندازه های 
سینمای ایران فراتر رفته است. پورشیرازی تمام آنچه که از غلام در فیلمنامه بوده را با تجربه چهل ساله 
بازیگری خود درآمیخته و کاملا به استانداردهای جهانی نزدیک شده است. یک بازی پر از جزییات که 

بسیاری از آن ها را در دفعات بعدی تماشای پیرپسر کشف کرده و از آن لذت می بریم.
پیرپسر از آن دسته فیلم هایی است که سینمای ایران نیاز فراوان به آن داشته و قابلیت کشاندن 

تماشاگران خاموش اش را دارد.
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  عکس نوشت

 کارتون

  

موج جدید گرما 
- ساری

  

غزه!

برای کاهش مصرف 
انرژی در خانه، 

می توان از راهکارهای 
ساده ای مانند 

استفاده از لامپ های 
کم مصرف، عایق بندی 

در و پنجره ها و 
خاموش کردن وسایل 

برقی بهره برد.

 
اینفوگرافیک 

نمایش رادیویی »اژدهای ســرخ« بــه کارگردانی ایوب 
آقاخانی در ۷ قســمت تولید و پخش شد. توماس هریس 
نویســنده آمریکایی اســت که با نگارش رمان هایی در ژانر 

دلهره آور روانشناختی، جایگاه ویژه ای در ادبیات جنایی معاصر 
به دســت آورده است. او بیش از هر چیز با خلق شخصیت 
فراموش نشدنی دکتر هانیبال لکتر در ذهن مخاطبان باقی 
مانده است؛ روان پزشکی نابغه و جنایتکاری مخوف که مرز 
میان نبوغ و جنون را از بین می برد.شهرت جهانی هریس با 

رمان »ســکوت بره ها« به اوج رسید. پیش از آن، »اژدهای 
سرخ« اولین حضور لکتر را رقم زده بود و پس از آن »هانیبال« 
و »هانیبال برمی خیزد« نیز این شخصیت را بیش از پیش بسط 
دادند. هریس برخلاف بسیاری از نویسندگان هم عصر خود، 

شخصیت هایش را صرفاً ابزار قصه گویی نمی بیند.

آیا قاتل زنجیره ای معشوقش را 
نجات خواهد داد؟

کارگردان »برف زمین را گرم می کند« با اشاره به ویژگی های این اثر نمایشی عنوان کرد 
که این نمایش به نوعی جدال میان وراثت و جامعه در شکل گیری جرم است.

مریم منصوری کارگردان نمایش »برف زمین را گرم می کند« که این شب ها در کارگاه 
نمایش مجموعه تئاتر شهر روی صحنه رفته است در گفتگو با خبرنگار مهر درباره موضوع 
اینکه چطور  نمایش توضیح داد: موضوع نمایش به نوعی به مسئله »جرم« می پردازد؛ 
خانواده و جامعه، هر ۲ در شکل گیری جرم نقش دارند. از یک سو، وراثت و ژنتیک و از 
سوی دیگر، جامعه ای که اجازه بودن در لحظه و بازسازی دوباره را از انسان سلب می کند، 
منجر به ویرانی هایی مکرر می شوند. سال ها پیش، دوستی ایده ای درباره نوشتن نمایشی 
بر اساس »بازی« مطرح کرد. قرار بود من بنویسم و او کارگردانی کند که این اتفاق نیفتاد. 
به  از آن جا  بازی، به مسئله وراثت رسیدیم و  الگوهای تکرارشونده در  در جست وجوی 

قتل های زنجیره ای.
وی ادامه داد: در همه این ها یک الگوی تکرارشونده وجود دارد؛ در وراثت، ویژگی هایی 
شامل جسم، روان و حتی خلق وخو منتقل می شود. در بازی نیز هر مرحله مبتنی بر الگوهایی 
تکرارشونده است که گاه دچار تغییر می شود و در نهایت به پایان بندی و برنده منتهی 
خواهد شد. در قتل های زنجیره ای نیز معمولًا قاتل نشانه های تکرارشونده ای از خود به جا 
می گذارد؛ چه در شیوه قتل، چه در انتخاب قربانی و چه در پاک سازی صحنه. بر همین 
اساس، به شباهت هایی میان این ساختارها رسیدیم. درباره زندگی قاتلان زنجیره ای در ایران 
و جهان مطالعه کردم. از جمله اصغر قاتل نخستین قاتل زنجیره ای شناخته شده در ایران 
در دوره پهلوی و تد باندی قاتل زنجیره ای زنان در آمریکا. یکی انسانی با گذشته ای تیره و 
پدری دزد و راهزن و دیگری مردی اجتماعی، کاریزماتیک، خوش پوش و مورد توجه زنان

کارگردان نمایش »برف زمین را گرم می کند« گفت: در نمایشنامه از مستند بودن 
پرهیز شده و تلاش کردم تا با بهره گیری از این شخصیت ها، به درامی درونی برسم. از 
اصغر قاتل فقط الهام گرفته ام و باقی داستان از تخیل شکل گرفته است. شخصیت فرزند 

زهیر، عباس که از برخی ویژگی های تد باندی هم بهره مند است، در متن حضور دارد. 
عباس، وکیل موفقی است که مادرش می کوشد او را از گذشته اش دور نگه دارد اما جامعه 
با کشف حقیقت از زبان مادر پیرش، گذشته اش را برملا می کند. در واقع، نمایش جدال 

میان وراثت و جامعه در شکل گیری جرم است.
منصوری درباره ویژگی های اجرایی نمایش بیان کرد: در بازی ها تلاش کردیم به زبان 
رئالیستی وفادار باشیم. با این حال، رئالیسم نمایش در بخش هایی مانند واگویه های زهیر 
که در تنهایی اش، پس از مرگ یا دستگیری روایت می شود با رئالیسم صحنه هایی مانند 
گفتگوهای عباس در ایستگاه اتوبوس یا پارک، متفاوت است. اما در مجموع، بازی ها مبتنی 
بر رئالیسم طراحی شدند. در طراحی صحنه حسین کاظمی تلاش کرد مفاهیم تبدیل و 
تضاد را با بهره گیری از صحنه ای غیررئالیستی و نزدیک به فضای اکسپرسیونیستی بازنمایی 
کند. در طراحی نور نیز رضا خضرایی با توجه به تنوع صحنه ها، سعی کرد به درونیات 

کاراکترها و فضاسازی حسی دست یابد.
این کارگردان با تجربه تئاتر با اشاره به چالش های اقتصادی امروز عنوان کرد: واقعیت 

این است که آذر سال گذشته قرار بود این نمایش را در سالن ناظرزاده کرمانی تماشاخانه 
ایرانشهر اجرا کنم. اما به دلیل هزینه بسیار بالای دکور انصراف دادم. سپس متن را به 
تئاتر شهر پیشنهاد کردم. با اینکه در سال ۱۳۹۶ در کارگاه نمایش اجرا داشتم، این بار هم 
همان سالن به من اختصاص داده شد در حالی که انتظار داشتم سالن هایی مانند چهارسو، 
سایه یا قشقایی را در اختیار بگیرم. اما به دلیل عشقی که به تئاتر و تئاترشهر دارم، باز 
هم اجرا در کارگاه نمایش را پذیرفتم. همین مسیر رسیدن نمایش از ایرانشهر به کارگاه 
نمایش، استعاره ای از کوچک تر شدن سفره تئاتر است. تئاتر امروز تبدیل به هنری تجملی 

با بلیت های گران شده و از دسترس عموم مردم خارج شده است.
وی افزود: به نظر من، در این شرایط نباید از تئاتر انتظار فرهنگسازی داشت. وقتی تئاتر 
تابع فروش بلیت می شود، سلطه سرمایه داری را در آن می بینیم. همان طور که محمد چرمشیر 
گفت؛ »ما دیگر هنرمند نیستیم، فروشنده ایم«. و وقتی هنرمند به فروشنده بدل می شود، 
ارزش ها تغییر می کنند. خنداندن جای تفکر را می گیرد و لحظه سازی جای تأثیرگذاری 
را. ما هنوز تلاش می کنیم تئاترمان حرفی بزند و فرهنگی بسازد. اما واقعاً نمی دانیم تا کی 
می توانیم دوام بیاوریم. این شرایط فرساینده است. اگر حمایت، سیاستگذاری و برنامه ریزی 
در کار نباشد، تئاتر از درون تهی می شود.منصوری در پایان در رابطه با فرایند تولید اثر 
گفت: قرار بود نمایش از ۸ تیر اجرا شود، اما به دلیل جنگ ۱۲ روزه، زمان اجرای ما به 
تعویق افتاد. یکی از بازیگران هم به دلیل این تغییر زمانی نتوانست با گروه ادامه دهد. در 
نتیجه، تمرین ها با فشردگی بیشتری از سر گرفته شد. به هر حال خوشحالم که کار با وجود 
همه بحران ها، تمرین های فشرده، تغییر بازیگر، شرایط مالی و اجتماعی روی صحنه رفت. 
شرایط تئاتر بسیار پیچیده و فرساینده شده است. اگر سیاستگذاری درستی وجود نداشته 

باشد، نمی توان انتظار داشت که افراد تنها با عشق و علاقه دوام بیاورند.
نمایش »برف زمین را گرم می کند« از ۲۴ تیر تا ۱۰ مرداد هرشب ساعت ۱۹ در کارگاه 

نمایش مجموعه تئاترشهر روی صحنه می رود.

یک قاتل زنجیره ای در تئاترشهر اجرا دارد؛ خنداندن جای تفکر را گرفته است


